
 قصه پر غصه سرمايه گذاري 
در پايتخت

يادداشت-6يادداشت-5يادداشت-4

 دست خالي 
بانك ها

 ويژگي هاي سازمان 
و نظام اداري سالم

 علت ريزش 
بازار چيست؟

از  هرچن��د در بس��ياري 
تحليل ها، از نظ��ام بانكي، به 
عن��وان يك��ي از اصلي ترين 
عوامل مش��كلات اقتصادي 
فعلي كش��ور ياد مي شود اما 
در واقع نباي��د فراموش كرد 
كه بانك ها خود نيز به نوعي 
قرباني فضاي اقتصادي فعلي 
كشور هس��تند و مجموعه اي از عوامل دست به دست 

هم داده اند تا اوضاع را به اين جا برسانند.
يكي از اصلي ترين چالش هاي اقتصاد ايران قطعا تورم 
خواهد ب��ود كه اين موضوع رفتار اقتصادي مردم را نيز 
تغيير داده اس��ت. ما در ايران از س��ويي با مشكل رشد 
دايمي و خطرناك نقدينگي مواجه هستيم، يعني هرچه 
كارشناسان س��خن از لزوم كنترل نقدينگي گفته اند، 
همچنان شاهد آن هستيم كه روزانه ميلياردها تومان 
نقدينگي جديد در اقتصاد ايران به جريان مي افتد. در 
چنين شرايطي تنها فرصت موجود، ايجاد بسترهايي 
براي حركت دادن اي��ن نقدينگي به حوزه هاي مولد و 
ثروت آفريني براي كشور اس��ت. اگر اين نقدينگي به 
سمت توليد و صادرات برود، لااقل بخشي از نقاط منفي 
آن با بهبود نس��بي آمارها در حوزه توليد و درآمدزايي 
جبران خواهد شد. متاس��فانه آنچه كه در عمل اتفاق 
افتاده اما س��رگرداني نقدينگ��ي در بازارهاي مختلف 
است. اين خود عاملي براي ايجاد تورم است و البته در 
بلندمدت، خود از تورم تاثي��ر مي گيرد. وقتي به جاي 
حوزه هاي مولد، س��رمايه به بازارهاي زودبازده مانند 
ارز، طلا، مسكن و خودرو حركت مي كند، در عمل نظم 
تمامي اين بازارها را بر هم مي ريزد و صاحبان پول تنها 
به دنبال سود شخصي در كمترين زمان و بدون انجام 

كمترين كار هستند.
در چنين بستري، پيدا كردن راه حل جدي براي معضل 
تورم در اقتصاد ايران دشوار مي شود. هرچند گزينه هايي 
مانند بازار سرمايه مطرح شده و در ماه هاي اخير بخش 
قابل توجهي از مردم س��رمايه هاي خرد خود را وارد آن 
كرده اند اما در نهايت بايد در آن بازار نيز به اين س��وال 
پاسخ داد كه براي هدايت درست جريان نقدينگي چه 
فكري صورت گرفته اس��ت؟ آيا بازار سرمايه توانسته 
نقش��ي كليدي در تامين مالي واحدهاي توليدي ايفا 
كند؟ به اين ترتيب ما با شبكه بانكي طرف هستيم كه 
خود عامل رش��د نقدينگي و دش��واري هاي اقتصادي 
كشور به ش��مار مي رود و از سوي ديگر وقتي صحبت 
از تامين مالي مي شود، جز بانك ها هيچ سكو و جايگاه 
قابل اتكايي وجود ندارد. به اين ترتيب هم براي كاهش 
تورم همه به س��راغ بانك ها مي روند و هم براي كاهش 
ركود، بانك ها موظف مي شوند كه راهكاري پيدا كنند. 
از اين رو رسيدن به اين راه حل كه جز بانك ها كدام نظام 
اقتصادي مي تواند تامين مالي را در اقتصاد ايران بر عهده 

بگيرد، سوالي اساسي و كليدي خواهد بود. 

دس��تيابي به اهداف و مقاصد 
انس��اني جهت ادام��ه حيات و 
نيز شناس��ايي موانع��ي كه در 
اي��ن مس��ير وج��ود دارند به 
عن��وان يك��ي از ويژگي هاي 
سازمان هاي س��الم محسوب 
مي شود. اين سازمان ها درباره 
خود و موقعيت هاي مختلفي 
كه ممكن اس��ت در آن قرار گيرند واقع بين بوده و قابليت 
انعطاف دارند و براي مقابله با هر مشكلي بهترين منابع خود 
را به كار مي گيرند. سازمان هاي سالم داراي اهداف مشخصي 
هستند و همه فعاليت ها در جهت حصول به اهداف تعيين 
شده، انجام مي ش��وند . در اين نوع س��ازمان ها، كاركنان 
نسبت به سازمان احساس مسووليت مي كنند و در مواقع 
بروز مشكلات علاقه دارند كه نظرات خود را اعلام كنند. در 
سازمان هاي سالم مشكلات در چارچوب امكانات موجود به 
صورت فعال و واقع بينانه برطرف مي شوند و تصميم گيري 
براي افزايش كارآيي سازمان نيز براساس عواملي از قبيل 
توانايي، احساس مس��ووليت، وجود اطلاعات، حجم كار، 
زمان مناس��ب و تجزيه و تحليل منطقي انجام مي شود. 
برنامه ريزي براساس واقعيت و آينده نگري به عنوان يكي 
ديگر از ويژگي هاي سازمان هاي سالم محسوب مي شود. 
در اين نوع سازمان ها قبول مسووليت توسط و مشاركت 
فعال تمامي اعضا به خوبي مشاهده مي شود و خواسته هاي 
منطقي كاركنان سطوح پايين سازمان نيز مورد توجه و 
احترام قرار مي گيرد.  نيازهاي شخصي و روابط انساني نيز در 
سازمان هاي سالم، مورد بررسي و حل و فصل قرار مي گيرند 
و تشريك مساعي به صورت آزاد و داوطلبانه انجام مي شود 
و در شرايط بحراني كاركنان با يكديگر متحد شده و خود را 

موظف به تلاش براي حل بحران مي دانند. 
در سازمان سالم يادگيري حين انجام كار به مقدار زيادي 
براساس ارايه از طريق كوشش فرد يادگيرنده و راهنمايي 
و توصيه ياددهنده انجام مي شود و انتقاد گروهي در ارتباط 
با پيشرفت كارها به طور عادي صورت مي گيرد، صداقت 
در روابط كاملا مشهود بوده و كاركنان نسبت به يكديگر 
احساس احترام و تعلق مي كنند. كاركنان اين سازمان ها 
براس��اس انتخاب و علاقه منطقي خ��ود در فعاليت ها 
مشاركت كرده و احساس مسووليت و آزادي مي كنند و 
در عين حال مديريت و رهبري نيز همراه با انعطاف پذيري 
در س��ازمان اعمال مي ش��ود. مديريت و كاركنان يك 
سازمان سالم، ريسك را به عنوان يكي از شرايط توسعه و 
تغيير مي پذيرند اما عملكرد ضعيف را به فوريت تشخيص 
داده و به طور دس��ته جمعي براي رفع مشكلات ناشي از 
آن تصميم گيري مي كنند. در سازمان هاي سالم ساختار 
سازماني، خط مشي ها و دستورالعمل ها طوري تنظيم 
مي شوند كه مي توانند كاركنان را در انجام وظايف محوله 
كمك كنند. اين سازمان ها داراي ويژگي هايي همچون 
نظم و تحرك سازنده هستند و ابداعات و ابتكارات نيز مورد 
ادامه در صفحه 6 توجه قرار مي گيرند.  

با توجه به قيم��ت ارز در بازار 
غيررس��مي پس از اصلاحي 
که داشت و اكنون نيز قيمت 
متعادل و منفي را پشت سر 
مي گذارد؛ از س��وي ديگر ما 
انتظار داريم بازار سرمايه پس 
از اصلاح خود يك جايي آرام 
بگيرد. ريسك هايي همچون 
»افزاي��ش نرخ خ��وراك پتروش��يمي ها«، »افزايش 
عوارض فولادي ها« و... آرام آرام به بورس تحميل شد و 
تحميل اين ريسك ها ناخودآگاه فشاري بر بازار سرمايه 
ايجاد ك��رد و ارزش معاملات را پايين آورده و بورس را 
كم رمق كرده است. احتمالا اين ريسك ها به شدت به 
بازار سرمايه آسيب بزنند. اگر به سال گذشته و مشخصا 
اواخر تابستان و اوايل پاييز برگرديم، شاهد بوديم كه 
هيچ كس به بورس اعتقاد نداش��ت و همه مي گفتند 
كار بازار س��رمايه تمام است؛ ولي ديديم كه از آبان ماه 
بورس روند صعودي عجيب و غريبي را ش��روع كرد و 
شاخص كل بورس تهران ۱۰۳ درصد بالا رفت. اما علت 
ريزش بازار چيست؟ هنوز هم در برخي از سهام ميل 
به اصلاح دارد حت��ي در روزهايي كه با افزايش تقاضا 
مواجه مي شود باز هم عرضه هايي قابل مشاهده است. 
قاعدتا يك ريس��ك هايي به بازار سهام اضافه شده كه 
اين ريسك ها متاس��فانه بزرگ هستند و بازار را اذيت 
مي كنند. اين ريسك ها را مي توان در تصميم گيري ها 
كه يك مرتبه اتفاق مي افتد ديد. كلا بازار سهام نسبت به 
اين ريسك ها واكنش نشان مي دهد. بسياري مي گويند 
كه يك صنعتي شامل قيمت  گذاري و نرخ خوراك شده 
است چرا بقيه صنايع بايد منفي شوند و تحت تاثير قرار 
بگيرند. جواب بنده به آن دوس��تان اين است كه اين 
تضمين را مي توانيد به س��هامدار خرد يا عمده، نهاد 
مالي و...  بدهيد كه آن صنايع نيز ش��امل قيمت گذاري 
دستوري و نرخ هاي عجيب و غريب نشوند. قاعدتا فكر 
مي كنم دغدغه اصلي بازار سرمايه اين است كه احتمال 
دارد در آينده نه چندان دور بسياري از صنايع ما مجددا 
دچار اين قبيل اتفاقات شوند و به نوعي اين ريسك ها را 
مي بيند.اگر دقت كنيم به مسائل عمده دليل اصلاح كرد 
كردن بازار سهام همين موضوعات باشد. از سوي ديگر 
ما هر روز شايعاتي در بارار داريم كه كاملا شايعه است؛ 
براي نمونه طي روزهاي گذشته خبري در بازار داشتيم 
كذب بود. يا مثلا در خصوص شايعه رفتن رييس سازمان 
بورس كه شايعه داستان دار و ادامه دار است؛ چراكه بارها 
تكرار شده است اما متاسفانه مي بنيم يك شايعاتي است 
كه مي خواهند يك جوي در بازار ايجاد كنند. اما با چه 
هدفي؟ با هدف فشار آوردن به رييس سازمان بورس؟ 
سوال اينجا مطرح مي شود كه اگر رييس سازمان بورس 
تغيير كند شايد شرايط بهتر شود؟ريسك هايي كه بازار 
ما اضافه شده ربطي به سازمان بورس ندارد و خيلي بالاتر 
ادامه در صفحه 5 است. 

مهدي زاهديمرتضي دلخوش پيام الياس كردي

 جزييات سقف جديد تسهيلات مسكن براي واحدهاي 
25 ساله و بيشتر در تهران و ساير شهرها اعلام شد

 تقلاي وام مسكن 
در باتلاق تورم
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 محسن رضايي،  دبير شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي سران قوا: 

 اماني فساد 2۰ هزار ميليارد توماني 
در دوره قبل شهرداري را تكذيب كرد

صفحه 5    صفحه 2    

سند اصلاح ساختار بودجه
در حال ارسال به رهبري است

فاجعه مهاجرت كارگران

نه واقعي و نه پايدار!

مهار تورم و استقلال بانك مركزي

مهاج��رت كارگ��ران 
ايراني پس از انتش��ار 
ه  ر ب��ا ر د ري  خب��ا ا
مهاج��رت پزش��كان، 
پرستاران، مهندسان، 
تكنس��ين ها و... اخيرا 
بازتاب هاي زيادي در 
فضاي رسانه اي كشور 
ادامه در صفحه 3 داشته است.  

سخنگوي دولت اخيرا از 
»تمرك��ز دولت بر بهبود 
وضعيت اقتصادي مردم« 
سخن گفته و مصاديقي 
را ني��ز در اي��ن ارتب��اط 
برشمرده اس��ت. اينكه 
دولت در س��ال گذشته 
توانست صددرصد وعده 
ادامه در صفحه 3 خود را در... 

يك��ي از گزاره هاي مهم 
در بررس��ي و تصوي��ب 
برنام��ه هفتم توس��عه 
اختيارات��ي اس��ت كه 
براي مهار تورم بر عهده 
بانك مركزي گذاش��ته 
شده است.بر اساس اعلام 
س��خنگوي كميسيون 
ادامه در صفحه 6 تلفيق برنامه هفتم...  

حميد حاج اسماعيلي 

حسين حقگو

هادي حق شناس

يادداشت-1

يادداشت-2

يادداشت-3

همانطور كه از چند هفته قبل نخستين نشانه ها عيان 
شده بود، به نظر مي رس��د كه دولت و مجلس بخش 
قابل توجهي از توان خود در مواجهه با تورم را به كاهش 
نات��رازي در بانك ها اختصاص داده اند. در س��ال هاي 
گذش��ته بس��ياري از فعالان و كارشناسان اقتصادي 
تاكيد كرده بودند كه با توجه به ناترازي بانك ها و نبود 
شفافيت در عملكرد آنها، عملا بخش قابل توجهي از 
تورم را دولت با بانك مركزي و بانك هاي دولتي به وجود 
م��ي آورد و تا اين موضوع تغيير نكند نمي توان انتظار 

داشت كه تورم در اقتصاد ايران كاهش يابد.
در چنين بستري، عملا دولت سيزدهم نيز راهي جز 
كاهش نرخ تورم ندارد و بايد در اين مس��ير فكري به 
حال ش��بكه بانكي خود كند. در اين فض��ا، دولت در 
هفته هاي گذشته بارها اعلام كرده كه برطرف كردن 
ناترازي بانك ها، مي تواند عاملي مهم در كاهش تورم 
باشد و مجلس نيز بر روي اين موضوع صحه گذاشته 

است. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم 
توس��عه با بيان اينكه بانك مركزي مرجع اصلي مهار 
تورم خواهد بود، تصريح كرد: بانك مركزي مكلف است 
هرساله برنامه خود را تا آخر فروردين ماه براي مهار تورم 
اعلام كند اين برنامه محور فعاليت ساير دستگاه هاي 
دولتي در راستاي كاهش تورم خواهد بود. زنگنه درباره 
مصوبه اين كميسيون در راستاي عدالت در پرداخت 
تسهيلات اظهار كرد: قرار ش��د نسبت تسهيلات به 
سپرده براي استان ها و مناطق محروم ۲۰ درصد نسبت 
به ابتداي برنامه افزايش پيدا كند؛ يكي از مش��كلات 
بانك ها اين است كه ميزان تسهيلات در يك استان با 
سپرده بانك ها تناسب ندارد و اكثر تسهيلات سپرده ها 
به سمت استان هاي بزرگ و مركز كشور مي رود. دولت 
ملزم شد كه تس��هيلات را به سمت توليد سوق دهد. 
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
صفحه 2 را بخوانيد با ...  

از وعده كاهش ناترازي تا كارنامه رشد عرضه وام 

قيمت خودرو به مدار صعودي باز مي گردد؟وزارت ارتباطات زير بار كاهش ظرفيت پهناي باند بين الملل و ايجاد محدوديت  نمي رود

 دوگانه عجيب تسهيلات 
در بانك ها

چالش جديد بازار خودرو معماي پهناي باند در دولت

مجيد اعزازي| اگر چه س��قف وام خريد مس��كن 
براي زوجين در تهران به 8۰۰ ميليون تومان افزايش 
يافته اس��ت، اما اين تسهيلات هزينه خريد ۱۳ تا ۱6 
متر از مساحت يك واحد مسكوني متوسط را پوشش 
مي دهد. ع��ددي كه نه تنها قابل اعتنا نيس��ت، بلكه 

بازپرداخت اقس��اط آن براي زوجين كارمند موجب 
مشكلات عديده مالي و بلكه ناممكن است. بي گمان، 
مخاطب اين وام، متقاضيان مصرفي و طبقه متوسط 
ش��هري نيس��تند، بلكه متقاضيان تبديل به احسن 
كردن ملك هس��تند كه در رده هاي مديريتي دولتي 

يا خصوصي مش��غول به كارند و مي توانند همزمان از 
پس هزينه هاي تامين معاش و بازپرداخت اقس��اط 
اين وام ها برآيند.  به گزارش »تعادل«، با وجود حبس 
آمار تحولات بازار مسكن تهران و كشور از سوي بانك 
صفحه 5 را بخوانيد مركزي و... 

دولتمردان نه تنها هيچ��گاه محدوديت پهناي باند 
را تاييد نكرده ان��د بلكه بارها با قاطعيت آن را تكذيب 
كرده اند اما تقابل ميان بخش هاي مختلف حاكميت 
در مورد پهناي باند نشان مي دهد محرمانه شدن عدد 
ظرفيت پهناي باند بين الملل بي دليل نيست و در پس 
اين شفاف نبودن، سياست هايي پيگيري مي شود كه 

مقام هاي مسوول ترجيح مي دهند كمتر در مورد آن 
صحبت كنند. 

ظرفيت پهناي باند اينترنت كش��ور از ابتداي وزارت 
عيس��ي زارع پور اعلام نشده اس��ت و مديران وزارت 
ارتباطات تنه��ا به ذكر اين نكت��ه اكتفا مي كنند كه 
ظرفيت، بيش از نياز اس��ت. اين در حالي اس��ت كه 

وزارت ارتباطات در دوره قبل اين آمار را به سادگي در 
اختيار رسانه ها قرار مي داد. آيا عدد پهناي باند اينترنت، 
محرمانه شده است؟ چه بر سر پهناي باند مي آيد كه 
دولتمردان نمي خواهند آن را اع��لام كنند؟ از زمان 
شروع دولت سيزدهم، آمار پهناي باند بين الملل اعلام 
صفحه 6 را بخوانيد نشده است.  

گروه صنعت|قيمت خودرو روز يكش��نبه برخلاف 
روزهاي ماقبل خود، روند كاهش��ي را طي كرد. به نظر 
مي رسد، اخبار مربوط به آزادسازي واردات خودروهاي 
نو و كاركرده بيش��تر، بازار خودرو را بيشتر تحت تاثير 
خود قرار مي دهد. از سوي ديگر، با توجه به اينكه عوامل 
اساسي بازار مثل نرخ دلار بازار آزاد ثابت مانده و خريداري 

در بازار خودرو پيدا نمي شود، پيش بيني مي شود كاهش 
قيمت ها تا نزديكي قيمت كارخانه ادامه دار باش��د و تا 
زماني كه عوامل مذكور تغييري نداشته باشند، در همان 
قيمت ها ثابت بمانند. اما در اين ميان، س��تاد نوسازي 
ناوگان و اسقاط خودروهاي فرسوده در حال رايزني است 
صفحه 7 را بخوانيد تا خودروهاي نو شماره براي ... 



همانطور كه از چند هفته قبل نخستين نشانه ها عيان شده 
بود، به نظر مي رسد كه دولت و مجلس بخش قابل توجهي 
از توان خود در مواجهه با تورم را به كاهش ناترازي در بانك ها 
اختصاص داده اند. در سال هاي گذشته بسياري از فعالان و 
كارشناسان اقتصادي تاكيد كرده بودند كه با توجه به ناترازي 
بانك ها و نبود شفافيت در عملكرد آنها، عملا بخش قابل 
توجهي از تورم را دولت با بانك مركزي و بانك هاي دولتي 
به وجود مي آورد و تا اين موضوع تغيير نكند نمي توان انتظار 

داشت كه تورم در اقتصاد ايران كاهش يابد.
در چنين بستري، عملا دولت سيزدهم نيز راهي جز كاهش 
نرخ تورم ندارد و بايد در اين مسير فكري به حال شبكه بانكي 
خود كند. در اين فضا، دولت در هفته هاي گذشته بارها اعلام 
كرده كه برطرف كردن ناترازي بانك ها، مي تواند عاملي مهم 
در كاهش تورم باشد و مجلس نيز بر روي اين موضوع صحه 
گذاشته است. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه 
هفتم توسعه با بيان اينكه بانك مركزي مرجع اصلي مهار 
تورم خواهد بود، تصريح كرد: بانك مركزي مكلف اس��ت 
هرساله برنامه خود را تا آخر فروردين ماه براي مهار تورم اعلام 
كند اين برنامه محور فعاليت ساير دستگاه هاي دولتي در 
راستاي كاهش تورم خواهد بود. زنگنه درباره مصوبه اين 
كميسيون در راستاي عدالت در پرداخت تسهيلات اظهار 
كرد: قرار شد نسبت تسهيلات به سپرده براي استان ها و 
مناطق محروم ۲۰ درصد نسبت به ابتداي برنامه افزايش 
پيدا كند؛ يكي از مش��كلات بانك ها اين است كه ميزان 
تسهيلات در يك استان با سپرده بانك ها تناسب ندارد و 
اكثر تسهيلات سپرده ها به سمت استان هاي بزرگ و مركز 
كش��ور مي رود. دولت ملزم شد كه تسهيلات را به سمت 

توليد سوق دهد.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه با 
بيان اينكه پرداخت هرگونه سود مركب، سود بر جريمه و 
وجه التزام ممنوع خواهد شد، ادامه داد: در حوزه تسهيلات 
قرض الحس��نه برنامه دولت افزايش اعطاي تس��هيلات 
قرض الحسنه است لذا دولت ملزم شد كه گرفتن هرگونه 
سود بر تسهيلات قرض الحسنه ممنوع شود مگر براساس 
شرع و قانون باشد. وي با اشاره به مصوبات كميسيون براي 
اصلاح ساختار بودجه اظهار كرد: طبق مصوبه كميسيون 
تمامي وجوه اخذ ش��ده به عنوان ج��زا و جريمه نقدي به 
حس��اب خزانه داري واريز شده و به عنوان درآمد عمومي 
كشور اس��ت. ايجاد درآمد اختصاصي جديد به استثناي 
دانش��گاه ها و مراكز آموزش عالي، پژوهشي ممنوع است 
و دس��تگاه ها امكان تعريف منابع درآمدي جديد ندارند. 
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه ادامه 
داد: اعطاي هرگونه كمك به بخش غيردولتي مشروط به 
اينكه در راستاي ماموريت ها و وظايف دولت و الزامات قانون 
باشد، مجاز خواهد بود. همچنين ايجاد و تحميل هرگونه بار 
مالي مازاد بر قوانين بودجه ممنوع مي شود بدان معنا كه 
نبايد تصميمات گرفته شده در مجامع باعث تحميل بار 
مالي به دولت شود البته شوراي عالي فضاي مجازي و شوراي 

عالي انقلاب فرهنگي شرايط ديگري دارند.
زنگنه اضافه كرد: كميس��يون تلفيق تصوي��ب كرد كه 
ايجاد هرگونه تعهد مالي بدون تامين اعتبار براي صندوق 
بازنشس��تگي، بيم��ه، ش��هرداري ها و نهادهاي عمومي 
غيردولتي ممنوع است يعني در بودجه حق نداريم كه براي 
اين دستگاه ها بار مالي تعريف كنيم. سخنگوي كميسيون 
تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه درباره تملك دارايي هاي 
سرمايه اي اظهار كرد: در مصوبات كميسيون تاكيد شد كه 
تمامي طرح هاي تملك سرمايه اي بايد مراحل قانوني را طي 
كرده و مجوز ماده ۲۳ را اخذ كند؛ كميسيون شرايطي را 
ايجاد كرد كه دولت بتواند پروژه هايي كه امكان واگذاري به 
بخش خصوصي را دارد، واگذار كرده يا به صورت مشاركتي 
باشد. درباره پروژه هاي نيمه تمام خيرساز هم مصوب شد 
كه ۵۰ درصد مابقي پروژه توسط خيرين انجام شده و هزينه 
بيشتر از ۵۰ درصد به عنوان ديون و اعتبار مالياتي محاسبه 
خواهد ش��د. زنگنه با بيان اينكه كميسيون در مصوبه اي 
دولت را درباره افزاي��ش بدهي ها و تعهدات محدود كرد، 
اضافه كرد: طبق مصوبه كميسيون تعهدات دولت سهمي از 

سقف بودجه سالانه باشد. درباره پرداخت بدهي پيمانكاران 
هم مقرر شد كه دولت بدهي پيمانكاران را در سال اول برنامه 
به ص��ورت اوراق پرداخت كند منتها اين اوراق به گونه اي 
است كه سررسيد آن در طول پنج سال و براساس بودجه 
سنواتي تعيين شده و كل بدهي پيمانكاران در اين مدت 
پرداخت مي شود. حس��ن اين اوراق آن است كه پيمانكار 
مي تواند اين اوراق را به صورت ضمانت در بانك ها گذاشته 
و تسهيلات بگيرند. به اين ترتيب مجلس از بانك مركزي به 
عنوان فعالي مهم در فرآيند كنترل تورم ياد مي كند. اين در 
حالي است كه شبكه بانكي كشور در طول ماه هاي گذشته با 
يك دوگانه مواجه بوده و در حالي كه از سويي دولت بانك ها 
را مكلف كرده كه بايد براي ت��ورم ناترازي خود را برطرف 
كنند، از طرفي ديگر بارها بر لزوم حفظ قدرت تسهيلات 
دهي نيز تاكيد كرده و بايد ديد كه سرانجام كدام محور با 
اولويت بيشتري دنبال خواهد شد. فعلا بانك مركزي اصرار 
دارد كه هر دو موضوع را به شكل همزمان دنبال خواهد كرد. 
طبق اعلام بانك مركزي، كنترل رشد نقدينگي به عنوان 
مهم ترين متغير در مهار تورم از اولويت هاي اقتصادي بانك 
مركزي در شرايط كنوني است. حجم نقدينگي در مرداد 
۱۳۹۲ معادل ۶۴۰ هزار ميلي��ارد تومان بود كه در پايان 
شهريور ۱۴۰۰ اين رقم به ۴ هزار و ۶۸ هزار ميليارد تومان 
رسيد. حجم پايه پولي نيز از ۹۶.۳ هزار ميليارد تومان در 
مرداد ۱۳۹۲ به ۵۱۹ هزار ميليارد تومان در پايان شهريور 
۱۴۰۰ رسيد. به دنبال تدوين و اجراي برنامه پولي و تعيين 
هدف رشد نقدينگي براي س��ال هاي ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در 
كنار پيگيري جدي سياست كنترل مقداري رشد ترازنامه 
بانك ها و جريمه بانك هاي متخلف از حدود تعيين شده از 
طريق افزايش نسبت سپرده قانوني، نرخ رشد دوازده ماهه 
نقدينگ��ي در پايان خردادماه ۱۴۰۲ ب��ا ۸.۸ واحد درصد 
تنزل نسبت به دوره مشابه سال قبل )معادل ۳۷.۸ درصد 

در خردادماه ۱۴۰۱( به ۲۹.۰ درصد كاهش يافته است.
در خصوص تحولات پايه پولي نيز بايد توجه نمود كه رشد 
پايه پولي در پايان اسفند ماه سال ۱۴۰۱ در ادامه تحولات 
ماه هاي قبل از آن بوده است. ضمن اينكه معمولًا در پايان 
هر سال رش��د ماهانه پايه پولي نس��بت به ماه هاي قبل 
افزايش پيدا مي كند و رشد يك ماهه پايه پولي در اسفند ماه 
معمولا بالاترين نرخ را در ميان كل ماه هاي سال دارد كه در 
اسفندماه سال گذشته نيز همين موضوع اتفاق افتاده است. 
لذا رشد محقق شده پايه پولي در ماه پاياني سال گذشته 
اتفاق متفاوتي نسبت به ماه هاي قبل از آن نبوده و افزايش 
آن بر اس��اس روند ماه هاي گذشته كاملًا قابل پيش بيني 
بوده است. نكته ديگر آنكه بخشي از افزايش رشد پايه پولي 
در ماه هاي پاياني سال گذشته، همانطور كه قبلًا هم بانك 
مركزي مكرراً توضيح داده است، به دليل اجراي سياست 
كنترل مقداري رشد ترازنامه و جريمه بانك هاي خاطي با 
اس��تفاده از افزايش نسبت سپرده قانوني بوده و نيز اتخاذ 
سياست تنظيمي افزايش سپرده قانوني در راستاي تحقق 
هدف گذاري رشد ۳۰ درصدي نقدينگي در سال ۱۴۰۱ 
بوده اس��ت. اين امر باعث شده درخصوص بانك هايي كه 

از حس��اب ذخاير مازاد كافي نزد بانك مركزي برخوردار 
نبوده اند منجر به افزايش بدهي بانك ها به بانك مركزي از 
يك طرف و افزايش سپرده قانوني بانك ها نزد بانك مركزي 
از طرف ديگر شود؛ در اين حالت درست است كه پايه پولي 
افزايش يافته ولي در عمل پولي از طرف بانك مركزي به 
حساب ذخاير مازاد بانك ها نزد بانك مركزي واريز نشده 
اس��ت و به عبارت ديگر اين پول به اقتصاد تزريق نش��ده 
است و لذا اين نگراني كه اين افزايش در پايه پولي منجر به 
افزايش نقدينگي در ماه هاي آينده مي شود، بي مورد است. 
ضمن اينكه در نتيجه اجراي اين سياست ضريب فزاينده 
نقدينگي اقتصاد از مقدار هشت در سال ۱۴۰۰ به ۷.۳۶ در 

سال ۱۴۰۱ كاهش پيدا نمود.
همچنين دو علت مهم ديگر كاهش موجودي حس��اب 
ذخاير مازاد يا آزاد بانك ها در س��ال ۱۴۰۱ در مقايس��ه با 
س��ال هاي گذشته و در نتيجه افزايش بدهي آنها به بانك 
مركزي در اين سال نسبت به قبل، يكي به واسطه كاهش 
تزريق پول پرقدرت از طرف بانك مركزي به حساب ذخاير 
م��ازاد بانك ها نزد بانك مرك��زي از محل افزايش خالص 
دارايي هاي خارجي بانك مرك��زي بود؛ بدين صورت كه 
در س��ال هاي قبل از آن بانك مركزي به منظور تامين ارز 
مورد نياز با نرخ ترجيحي براي واردات كالاهاي اساس��ي، 
به ميزان مابه التفاوت ريالي عمليات خريد و فروش ارز به 
خالص دارايي هاي خارجي بانك مركزي اضافه مي نمود. 
در نتيجه اين اقدام به مي��زان قابل توجهي پول پر قدرت 
به شبكه بانكي وارد مي شد و بدين وسيله ميزان ناترازي 
نقدينگي ساختاري موجود شبكه بانكي تا حد زيادي از اين 
طريق تعديل مي شد اما با اجراي طرح مردمي سازي يارانه ها 
از خرداد ماه سال ۱۴۰۱ منجر به اين شد كه افزايش قابل 
 توجه پايه پولي و توامان رفع ظاهري ناترازي شبكه بانكي 
به واسطه عمليات مذكور تا حد زيادي در نتيجه اجراي طرح 
مذكور برطرف شود و لذا ديگر شاهد افزايش نقدينگي و در 
نتيجه ايجاد تورم مزمن و بلندمدت در نتيجه اجراي آن 

سياست در اقتصاد نباشيم.
اما درخصوص افزايش سياليت نقدينگي و رسيدن نسبت 
پول به نقدينگي به ۲۵.۷ درصد در پايان س��ال ۱۴۰۱ و 
افزايش ۵.۳ درصدي اين نسبت در مقايسه با سال قبل از 
آن و اينكه برخي علت اين تغيير را ناشي از تضعيف انتظارات 
اقتصادي مردم و فعالان اقتصادي مي دانند؛ خاطرنشان 
مي سازد حجم پول از حاصل جمع اسكناس و مسكوكات 
در دست اشخاص و سپرده هاي ديداري حاصل مي شود. 
نسبت اسكناس و مسكوكات به نقدينگي در پايان سال 
۱۴۰۱ معادل با ۱.۹ درصد بوده است كه اين ميزان منطبق 
با مقدار اين نسبت در طي سال هاي اخير بوده است بلكه 
حتي در مقايسه با برخي از سال ها كمتر، به طور مثال در 
شهريور ماه ۱۴۰۰ در مقايسه با مقطع مشابه سال قبل از آن 
اين نسبت به ۲.۱ درصد هم رسيده است از اين رو مي توان 
بيان داشت سهم اسكناس و مسكوكات در گردش از حجم 
نقدينگي اقتصاد كشور تغيير معناداري نداشته است. اما 
دليل اصلي اين افزايش ناش��ي از افزاي��ش ۵.۲ درصدي 

نسبت س��پرده هاي ديداري به نقدينگي بوده است؛ اين 
موض��وع يكي به علت افزايش حجم س��رمايه در گردش 
مورد نياز بنگاه هاي اقتصادي به خصوص از بعد از اجراي 
طرح مردمي سازي يارانه ها در خرداد سال ۱۴۰۱ بود كه 
البته در اين خصوص نظام بانكي كمك و تامين مالي قابل 
توجهي از بنگاه هاي اقتصادي متاثر از اجراي اين طرح نمود 
و طبعاً به دليل تشديد اين نياز منابع نقدي بنگاه ها بيشتر 

در حساب هاي جاري يا ديداري آنها به گردش در مي آيد.
لازم به ذكر است صندوق بين المللي پول با توجه به تحولات 
گسترده نظام و ابزارهاي پرداخت، در استانداردهاي اخير 
خود توصيه مي كند كه نقدينگي موجود در اقتصاد كشورها 
به دو دس��ته قابل انتقال )Transferable( و غير قابل 
انتقال )Nontransferable( تقسيم بندي شود و لذا بر 
اساس اين استاندارد مي توان گفت اسكناس و مسكوكات، 
س��پرده هاي ديداري و بخش قابل توجهي از سپرده هاي 
كوتاه مدت در نظام پولي كشور ما در واقع از نوع نقدينگي 
قابل انتقال مي باشند. بنابراين از اين منظر مي توان نتيجه 
گرفت كه در مجموع نسبت سياليت نقدينگي مشتمل 
بر مجموع سه جزو مذكور از كل نقدينگي اقتصاد تغيير 
محسوسي در پايان سال ۱۴۰۱ در مقايسه با سال قبل از آن 
نداشته است. گفتني است تا پايان خرداد ۱۴۰۲ نسبت پول 
به نقدينگي تغييري نسبت به پايان سال قبل نداشته است 
و در مجموع كيفيت ماندگاري منابع نقدي در شبكه بانكي 
بيشتر هم شده است. نكته حائز اهميت ديگر آن است آنچه 
كه در تحليل كل هاي پولي و تاثير آن بر تورم براي اقتصاد از 
اهميت زيادي برخوردار است، تغييرات نقدينگي بوده و نه 
پايه پولي. نقدينگي درواقع مجموع كل سپرده هايي است 
كه توسط نظام بانكي ايجاد شده و در دست آحاد اقتصادي 
قرار دارد كه مي تواند به تقاضاي موثر و افزايش قيمت ها 
در اقتصاد منجر بش��ود. به همين دليل است كه كنترل 
رشد نقدينگي به عنوان مهم ترين متغير در كنترل تورم 
از اولويت هاي اقتصادي بانك مركزي در س��ال هاي اخير 
تعيين شده اس��ت. لذا بانك مركزي با تعيين هدف براي 
رشد نقدينگي و پيگيري جدي سياست كنترل مقداري 
رشد ترازنامه بانك ها و موسسات اعتباري توانست اقدامات 
موثري در جهت كنترل و كاهش قدرت خلق پول بانك ها 

و در نهايت كاهش رشد نقدينگي انجام دهد.
لازم به توجه اس��ت كه بانك مركزي ضمن كنترل رشد 
نقدينگي )در چارچوب برنامه پولي( از تامين مالي اقتصاد 
و به طور خاص بخش هاي توليدي اقتصاد غافل نش��ده و 
سياست هاي هدايت اعتباري به سمت فعاليت هاي مولد 
اقتصادي و تامين مالي صاحبان كسب و كار و خانوارها را نيز 
در دستور كار قرار داده است. در اين زمينه مي توان به كل 
تسهيلات پرداخت شده شبكه بانكي كشور به بخش هاي 
مختلف اقتصادي طي سال ۱۴۰۱ اشاره نمود كه با ۴۵.۳ 
درصد افزايش نسبت به س��ال ۱۴۰۰ به ۴۴۴۸۵.۳ هزار 
ميليارد ريال بالغ گرديده اس��ت. در همين زمينه تاكيد 
مي ش��ود به دنبال تدوين و اج��راي برنامه پولي و تعيين 
هدف رشد نقدينگي براي س��ال هاي ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، در 
كنار پيگيري جدي سياست كنترل مقداري رشد ترازنامه 
بانك ها و جريمه بانك هاي متخلف از حدود تعيين شده از 
طريق افزايش نسبت سپرده قانوني، رشد نقدينگي از ابتداي 
شروع به كار دولت سيزدهم تاكنون كاهش قابل توجهي 
يافته و از ۴۲.۸ درصد در مهرم��اه ۱۴۰۰ به ۲۹ درصد در 
خرداد ۱۴۰۲ رسيده اس��ت. با اين وجود در سال ۱۴۰۱ 
شاهد رش��د ۴۵.۳ درصدي پرداخت تسهيلات بوده ايم. 
همچنين كل تسهيلات پرداخت شده شبكه بانكي كشور به 
بخش هاي مختلف اقتصادي طي سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ 
معادل ۹۲۱۳.۵ هزار ميليارد ريال بوده است كه نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته رشد ۲۵.۸ درصدي داشته است.

با توجه به آنچ��ه كه بانك مركزي اعلام كرده هم رش��د 
نقدينگي كاهش يافته و هم پرداخت تسهيلات افزايش 
يافته است. آماري كه فعلا گزارش هايي از آن ارايه شده اما 
احتمالا در پايان س��ال بايد رصد كرد كه چه ميزان از اين 
برنامه محقق شده و البته اقتصاد ايران چه مواهبي از آن به 

دست آورده است. 
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پيش ثبت نام در انتخابات 
اجرايي مي شود

س��خنگوي ش��وراي نگهبان گفت: يكي از مهم ترين 
ويژگي هاي قانون جديد انتخابات، طراحي مرحله اي 
ب��ا عنوان »پيش ثبت نام« اس��ت و با اب��لاغ اين قانون 
اين مرحله باي��د از مردادماه جاري آغاز ش��ود. هادي 
طحان نظيف عضو حقوقدان و س��خنگوي ش��وراي 
نگهبان در گفت وگو با بخش خبري ۱۴ س��يما درباره 
تصويب طرح »اصلاح موادي از قانون انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي« با حذف ماده ۵۳ در خصوص برگزاري 
انتخابات تناسبي در حوزه انتخابيه تهران اظهار داشت: 
حدود هفت سال پيش سياست هاي كلي انتخابات از 
س��وي رهبر معظم انقلاب ابلاغ شد و سال هاست كه 
بحث اص��لاح قانون انتخابات مطرح اس��ت. وي ادامه 
داد: سال گذشته طرح اصلاح موادي از قانون انتخابات 
مجلس در دستوركار مجلس يازدهم قرار گرفت و پس 
از چند ماه بحث و بررسي در كميسيون و صحن علني 
نهايي شد. سخنگوي شوراي نگهبان با بيان اينكه پس 
از رفت و آمدي كه اين ط��رح ۵۷ ماده اي بين مجلس 
و شوراي نگهبان داشت هيچ گونه ابهام و اشكالي براي 
شورا باقي نماند، گفت: ، اما هيات عالي نظارت بر حُسن 
اجراي سياس��ت هاي كلي نظام نسبت به ماده ۵۳ آن 
كه درباره برگزاري انتخابات به شكل تناسبي در حوزه 
انتخابيه تهران اس��ت، اشكالاتي داشت. طحان نظيف 
خاطرنشان كرد: امروز با تدبير مجلس محترم ۵۶ ماده اي 
كه اشكال و ابهام نسبت به آنها وجود نداشت، نهايي شد 
و با راي نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي، ماده ۵۳ 
حذف ش��د كه مي توان گفت كه فرآيند اجرايي سازي 
آن براي انتخابات پيش رو طي خواهد شد. سخنگوي 
شوراي نگهبان يكي از مهم ترين ويژگي هاي قانون جديد 
انتخابات را طراحي مرحله اي با عنوان »پيش ثبت نام« 
اعلام كرد و بيان داش��ت: در اين مرحله مدارك عيني 
افراد همچون مدارك تحصيلي، تابعيت، سوء پيشينه 
كيفري و... از سوي دستگاه هاي مرجع همچون وزارت 
علوم، س��ازمان ثبت  احوال و قوه قضاييه مورد بررسي 
ق��رار خواهد گرفت. با ابلاغ اين قانون اين مرحله بايد از 
مردادماه جاري آغاز شود. وي ديگر ويژگي قانون جديد 
انتخابات را توسعه زمان هاي بررسي و اظهارنظر در بررسي 
صلاحيت ها دانست و يادآور شد: در انتخابات يازدهمين 
دوره مجلس شوراي اس��لامي كه سال ۹۸ برگزار شد، 
حدود ۱۶ هزار نف��ر ثبت نام كردند، اما زمان بررس��ي 
صلاحيت آن تعداد افراد كافي و منطقي نبود و همواره اين 
نگراني و دغدغه وجود داشت كه حقي از داوطلبان و مردم 
تضييع شود. طحان نظيف همچنين گفت كه در اين قانون 
وظايف و اختيارات مج��ري و ناظر نظام مندتر و احكام 
تبليغات و تخلفات به روزرساني شده است. سخنگوي 
شوراي نگهبان ضمن اينكه اين قانون را گامي در راستاي 
عملي ساختن سياست هاي كلي انتخابات دانست، ابراز 
اميدواري كرد اين قانون هرچه سريعتر براي اجرا ابلاغ 

شود و شاهد عملي سازي آن باشيم.

از چند جبهه توسط ايران 
محاصره  هستيم

رييس پيشين سازمان جاسوسي موساد در يادداشتي 
نس��بت به تهدي��دات همه جانب��ه ايران علي��ه رژيم 
صهيونيستي ابراز نگراني كرد و خواستار توقف لايحه 
اصلاح��ات قضايي به دليل نگراني هاي امنيتي ش��د. 
يوس��ي كوهن، رييس سابق موس��اد و مشاور پيشين 
امنيت داخلي نخس��ت وزير رژيم صهيونيس��تي در 
يادداشت خود كه در روزنامه يديعوت آحارونوت منتشر 
شده است با ابراز نگراني نسبت به تهديدات ايران عليه 
اين رژيم خواس��تار توقف لايح��ه جنجالي اصلاحات 
قضايي شد. كوهن خاطرنش��ان كرد: با توجه به اينكه 
اصلاحات قضايي پيشنهادي هم وحدت داخلي و هم 
نيروهاي امنيتي اس��راييل را تهدي��د مي كند، ما بايد 
از طريق گفت وگو به يك اجماع گس��ترده براي حفظ 
انعطاف پذيري  جامعه مان برسيم. وي در بخش ديگري 
از اين يادداش��ت با ادعاي اينكه گروه ه��اي زيادي در 
منطقه، از جمله عراق، سوريه و لبنان تحت نفوذ ايران 
قرار دارند، ابراز نگراني كرد كه در حال حاضر ايران يك 
تهديد مركزي براي امنيت رژيم صهيونيستي به شمار 
مي آيد. يوسي كوهن در ادامه به وجود برخي اختلاف 
نظرها ميان مقامات ارش��د امنيتي صهيونيستي در 
مواجهه با تهديدات ايران اشاره و تاكيد كرد كه با وجود 
اين تضاد نظرات، مسوولان در نهايت به دليل نگراني از 
امنيت اين رژيم تصميماتي مي گرفتند كه مورد قبول 
همگان باشد. اين مقام سابق صهيونيستي تاكيد كرد كه 
چند ماه گذشته براي او كه بيش از چهل است براي رژيم 
صهيونيستي خدمت مي كند، چالش برانگيز بوده اما 
تلاش ها براي گردهم آوردن كساني كه مايل به گفت وگو 
علي رغم اختلاف نظرهايشان هستند، بي نتيجه بوده 
است. وي خواستار كنار گذاش��تن اختلاف نظرها در 
ميان مسوولان امنيتي صهيونيستي شد و تاكيد كرد: در 
زماني كه تهديد ايران از چندين جبهه بر ما سايه افكنده، 
ما بايد اطمينان حاصل كنيم كه امنيت اسراييل آسيبي 
نخواهد ديد. تلاش كابينه راستگراي بنيامين نتانياهو، 
نخست وزير رژيم صهيونيستي براي اصلاحات در قوه 
قضاييه، سرزمين هاي اشغالي را در يكي از بزرگ ترين 
بحران هاي سياسي خود فرو برده است. اين اقدام كابينه، 
اعتراضات سراسري را برانگيخته؛ اقتصاد را تحت تأثير 
قرار داده و موجب نگراني متحدان غربي تل آويو شده 
است. منابع خبري اعلام كرده اند كه در بيست ونهمين 
شنبه اعتراضي عليه اين لايحه جنجالي كابينه نتانياهو 
بيش از نيم ميليون صهيونيست در سراسر سرزمين هاي 
اشغالي به خيابان ها رفتند. به نوش��ته روزنامه عبري 
يديعوت آحارونوت، س��رزمين هاي اشغالي فلسطين 
در س��اعات آينده به ويژه در س��ايه رأي گيري كنست 
)پارلمان رژيم صهيونيستي( طي فردا )دوشنبه( درباره 
بند »معقوليت« يا »دليل منطقي« لايحه اصلاحات 
قضايي كه اجازه تصويب قوانين قضايي مورد نظر كابينه 
راست افراطي به رهبري بنيامين نتانياهو را مي دهد، با 

رويدادي سرنوشت ساز روبرو خواهد شد.

دبير شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
سران قوا: 

سند اصلاح ساختار بودجه
در حال ارسال به رهبري است

دبير شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا گفت: 
اصلاح ساختار بودجه، اصلاح ساختار نظام بانكي، سند 
توليد و اش��تغال و رفع محروميت و رسيدگي به اقشار 
آس��يب پذير جزو اولويت هاي اين شورا است. محسن 
رضايي در نشست خبري درباره ماموريت هاي شورا در 
حكم جديد و موضوعات جاري اظهار كرد: شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي س��ران قوا براي هماهنگي بيشتر 
در بين سه قوه در س��طح ملي تشكيل شد كه مقدمه 
هماهنگي در حوزه اقتصادي تعريف مي شود و در همه 
دنيا از جمله اروپا، امريكا و كشورهايي مانند چين اين 
هماهنگي يك اصل مهم اس��ت. از سوي ديگر در همه 
اين كشورها پيشرفت راه مشاهده مي كنيم. وي افزود: 
مهم ترين وظيفه اين ش��ورا اين اس��ت كه اقتصاد را در 
عمل به اولويت اول كشور تبديل كند و زماني اين اتفاق 
رخ دهد كه سه قوه با هماهنگي از اقدامات موازي و بعضا 
متناقض جلوگيري كرده و هم افزايي كنند. دبير شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي س��ران قوا ادامه داد: بيش از 
پنج ميليون نفر روي زمين هايي اسكان دارند كه هنوز 
تعيين تكليف نشدند و اين مساله نياز به شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي ندارد و كافي اس��ت با هماهنگي 
اوقاف و شهرداري ها تعيين تكليف زمين هاي اوقافي در 
دولت تصويب شود. رضايي با بيان اينكه البته رييس شورا 
رييس جمهور بوده و محور اصلي دولت است كه به گفته 
مقام معظم رهبري ديگر قوا بايد با قوه مجريه هماهنگ 
باشند، گفت: محورهاي كار در شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا دو نوع تصميم مي گيرد. يك، مسائل 
اضطراري يا محرمانه در ش��رايط تحريمي اس��ت كه 
حداكثر يك ساله است و همزمان با اين نوع تصميمات 
لايحه آن براي تصويب به مجلس تقديم مي شود. دوم، 
گره گشايي از امور بنيادين اقتصادي است كه دولت ها 
و مجالس نتوانستند آن را حل كنند. دبير شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي سران قوا اظهار كرد: بر اين اساس 
چهار سند در حال انجام در اين شورا است. اصلاح ساختار 
بودجه كشور كه يكي از ام المشكلات كشور است. اصلاح 
ساختار نظام بانكي، سند راهبردي توليد و اشتغال و رفع 
محروميت و رسيدگي به اقشار آسيب پذير است چهار 
تصميم مهم است. وي درباره آخرين وضعيت سند اصلاح 
ساختار بودجه گفت: سند به مراحل نهايي رسيد و تا هفته 
آينده خدمت مقام معظم رهبري ارسال مي شود. البته 
ديگر اسناد مذكور نيز در دست بررسي است. چرا كه سه 
سند ديگر هم جزو ماموريت هاي معظم له به شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي سران قوا است. رضايي تاكيد كرد: از 
همه متخصصان و كارشناسان مي خواهيم كه روي اين 
چهار اولويت و چهار سند مد نظر رهبري نظرات خودشان 
را به دبيرخانه شورا ارايه دهند و از آنها مي خواهيم اين 
دبيرخانه را از آن خودشان بدانند. چرا كه در حال حاضر 
در ابتداي راه هستيم و براي رسيدن به يك شوراي عالي 
هماهنگي كامل هنوز فاصله زيادي داريم. دبير شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا درباره جزييات و روند 
بررسي اصلاح س��اختار بودجه اينگونه توضيح داد كه 
همواره بين دولت و مجلس بر سر بودجه ريزي اختلافاتي 
وجود داش��ته و دارد. به عنوان مثال دولت مدعي است 
كه مجلس تكاليفي را ب��راي او ايجاد مي كند كه منابع 
آن وجود ندارد و مجلس نيز معتقد است كه ايجاد اين 
تكاليف وظيفه اوست اما در اين زمينه به گونه اي در سند 
اصلاح ساختار بودجه برنامه ريزي كرديم كه تعهداتي 
فراتر از منابع موجود صورت نگيرد. وي افزود: موضوع دوم 
كه در اين سند به آن اشاره شده تامين درآمدهاي پايدار 
است. همچنين جلوگيري از فرار مالي با استفاده از ساز و 
كار هوشمند به جاي مميزي، تامين درآمدهاي استاني، 
مديريت دارايي ها و تعهدات دولت، بودجه ريزي مبتني بر 
عملكرد نه بر اساس فهرست هزينه ها، اداره شركت هاي 
دولتي، تقويت صندوق توس��عه ملي و ... جزو ۱۷ حكم 
كليدي تنظيم شده در اين سند بالادستي است. رضايي 
با بيان اينكه اين سند بسياري از رويه هاي گذشته را در 
زمينه بودجه ريزي تغيير مي دهند، گفت: ضمانت اجرايي 
اين اسناد بالادستي بر خلاف ديگر قوانين و سندهاي 
بلندمدت و كوتاه مدت زمانبندي و تعيين متولي آن است. 
چرا كه اين احكام زمان دار بوده و در زمان مشخص شده 
بايد توسط متولي به اجرا برسد. وي در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه آيا شوراي عالي هماهنگي اقتصاد سران قوا 
با ماموريت ها و وظايفي كه دارد با ديگر دستگاه ها و قواي 
سه گانه موازي كاري خواهد كرد، گفت: در حال حاضر 
اصلاح ساختار بودجه به جمع بندي نهايي رسيده و پيش 
از آن لايحه آن را به مجلس ارسال كرديم. شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي سران قوا به هيچ وجه به قانونگذاري 
ورود نخواهد كرد و همزمان با تدوين سند اصلاح ساختار 
بودجه لايحه آن را با هماهنگي صورت گرفته با مجلس 
و قوه مجريه به خانه ملت ارسال كرده ايم. دبير شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا همچنين در پاسخ به 
سوال خبرنگار ايسنا درباره اينكه چگونه حل ناترازي هاي 
اقتصادي را در اسناد مورد نظر مانند ناترازي نظام بانكي 
برنامه ريزي كرده ايد؟ به سند اصلاح ساختار نظام بانكي 
نيز اشاره كرد و گفت: در حال حاضر دولت و شركت ملي 
نفت به بانك ها و صندوق توسعه ملي بدهكار هستند و 
بر اس��اس اين سند بازه زماني تعريف خواهد شد كه در 
آن بازه بايد اين بدهي ها تسويه شود. البته منابع آن نيز 
ديده شده است كه شامل دارايي هاي در اختيار دولت 
است كه هنوز مولد نشده است. رضايي تصريح كرد: از 
آنجايي كه اسناد چهارگانه مورد نظر جزو ماموريت هاي 
مقام معظم رهبري به شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
سران قواست، اين اسناد مانند سند اصلاح ساختار بودجه 
براي رهبري ارسال خواهد شد و ايشان تصميم مي گيرند 
كه در مورد اين س��ندها چه فرآيندي مانند ارس��ال به 
مجلس يا اجراي آن توسط متولي خاص در پيش گرفته 
شود. البته با شناختي كه از معظم له دارم و برداشتي كه 
دارم مشي رهبري اين است كه قانون بايد رعايت شود 
اما درباره ماموريت هاي محوله اسناد تنظيم شده براي 
ايش��ان جهت تاييد و در موارد اضطراري اسناد تنظيم 

جهت اطلاع ارسال خواهد شد.

از وعده كاهش ناترازي تا كارنامه رشد عرضه وام 

رييس ديوان محاسبات كشور تحليل كرد

دوگانهعجيبتسهيلاتدربانكها

مهم ترين ويژگي هاي گزارش تفريغ بودجه ۱۴۰۱
جلسه هيات عمومي تفريغ بودجه سال ۱۴۰۱ كل كشور با 
حضور رييس كل، دادستان، معاونين، مستشاران، مديران 
كل استاني و حسابرسان كل ديوان محاسبات كشور برگزار 
شد. سيد احمدرضا دستغيب در اين جلسه ضمن عرض 
تسليت به مناسبت فرا رسيدن ايام سوگواري سرور و سالار 
شهيدان، حضرت اباعبدالله الحس��ين)ع(، اظهار داشت: 
جسارت و هتاكي به ساحت مقدس قرآن كريم در كشور 
سوئد كه موجب جريحه دار شدن احساسات مسلمانان 
سراسر جهان بالاخص ايران اسلامي شد را شديداً محكوم 
كرده و به اين كشور توصيه مي كنيم تا دست از ماجراجويي 
برداشته و خود را از اين مهلكه دست ساخته صهيونيسم 
جهاني بيرون بكش��د. در اين خصوص از همه ارگان هاي 
دخيل در كش��ور مي خواهيم كه بدون هرگونه اغماض و 
ملاحظات سياس��ي، به وظايف قانوني خود عمل كرده و 
فعاليت هاي لازم را در اين باره انجام دهند. رييس كل ديوان 
محاسبات كشور در ادامه بيان داشت: روند بررسي تفريغ 
بودجه سال ۱۴۰۱ كل كشور زودتر از موعد مقرر آغاز شد 
و نهايتاً پس از برگزاري ۵۰ جلس��ه فشرده طي ماه هاي 
گذشته، با تلاش تمامي همكاران در دادستاني، هيات هاي 
مستشاري، معاونين فني، مديران كل استاني و ستادي 
و همچنين حسابرسان كل به سرانجام رسيد. دستغيب 
تصريح كرد: اگرچه ماحصل اين مجاهدت هاي بي وقفه، 
تهيه گزارش تفريغي تحول گرايانه و تصميم ساز، حتي 
زودتر از سال گذش��ته بوده است اما اين پايان كار نيست 

و از همين امروز، كار كارشناس��ي جديد و دقيق در ديوان 
محاسبات به منظور تحقق شعار شفافيت و انضباط مالي، 
پيرامون بررسي دستاوردها و ملاحظات اين نهاد نظارتي 
درباره بودجه، آغاز مي شود. رييس كل ديوان محاسبات 
درخصوص ويژگي هاي خاص گزارش تفريغ بودجه ۱۴۰۱ 
نيز گفت: »درج جدول مقايسه اي از احكام مشابه سنوات 
قبل در پايان هر بند از بودجه«، »اظهارنظر پيرامون ماهيت 

بودجه اي و غيربودجه اي احكام« و »بررسي علل تحقق 
احكام به منظور ارايه پيش��نهادهاي كاربردي و تصميم 
ساز« از مهم ترين ويژگي هاي گزارش تفريغ بودجه ۱۴۰۱ 

بشمار مي روند.
وي با اش��اره به تلاش ديوان محاسبات در برخط نمودن 
گزارش تفريغ سنواتي، تاكيد كرد: مجموع اقدامات اين نهاد 
نظارتي در بررسي گزارش تفريغ، گام نهادن در مسير تحقق 

پايش برخط و مرحله به مرحله بودجه و تحقق اين امر براي 
سال آينده است. دستغيب با بيان اينكه ديوان محاسبات 
تلاش داشته تا در تدوين اين گزارش، اصلاح ساختار بودجه 
را نيز در نظر داشته باشد، خاطرنشان كرد: پيشنهادهاي 
كاربردي ديوان محاسبات در گزارش تفريغ بودجه ۱۴۰۱، 
به زودي تجميع و در اختيار نهادهاي تصميم گير همچون 
دولت قرار خواهد گرفت تا علاوه بر تسهيلگري در زمينه 
اصلاح ساختار بودجه، ياري رس��ان قوه مجريه، پيش از 

تدوين بودجه سال ۱۴۰۳ باشد.
رييس كل ديوان محاسبات همچنين گفت: شايان ذكر 
است، مجموع يافته هاي تفريغ بودجه، به طور همزمان در 
دادسراي ديوان محاسبات مورد رسيدگي به موقع و برخط 

قرار مي گيرد تا مسير قانوني خود را طي كند.
در ادامه عل��ي كاميار دادس��تان ديوان محاس��بات نيز 
اظهار داش��ت: گزارش تفريغ بودج��ه ۱۴۰۱ متفاوت تر 
از گزارش هاي گذش��ته است چراكه پيش��تر، تنها انبوه 
رس��يدگي ها مورد توجه بود و بهره لازم از تفريغ سنواتي 
حاصل نمي شد اما اكنون موارد اولويت دار و ترك فعل ها در 

رأس بررسي ها قرار گرفته است.
وي با بيان اينكه در بودجه ريزي بايد تحقق ش��فافيت را 
مدنظر قرار داد، تاكيد كرد: بي ثباتي در تصميم گيري ها 
يكي از مشكلاتي است كه بايد براي آن فكري اساسي كرد؛ 
لزومي ندارد كه آيين نامه اي كه در ابتداي سال به تصويب 

رسيده، چند ماه بعد مجدداً اصلاح شود.



خام فروشي متانول يك مشكل بزرگ براي اقتصاد ايران 
بوده است. ايران با صادرات متانول خام به بازار انحصاري 
شرق آس��يا، درآمد ارزي قابل توجهي را از دست داده و 
درآمدزايي دولت از دست رفته است. در نتيجه، توسعه 
زنجيره ارزش متانول به تنها راه حل براي سرمايه گذاران 

در بخش متانول تبديل شده است.

تاريخچهنرخخوراكپتروشيميها
به گزارش خبرنگار»تعادل« اجراي قانون هدفمندسازي 
يارانه ها در سال 1389 و بالا رفتن بهاي حامل هاي انرژي، 
ضرورت افزايش بهاي خوراك واحدهاي پتروشيمي را 
به وجود آورد. بر اين اساس و با احتساب نرخ حدود يك 
هزار توماني ارز در آغاز اجراي قانون هدفمندي يارانه ها، 
قيمت هر متر مكعب خوراك گاز واحدهاي پتروشيمي 7 
سنت يا 70 تومان مشخص شد.  تحريم هاي غرب عليه 
ايران و ش��وك ارزي در اقتصاد كشور دولت را مجبور به 
عرضه گاز به اين صنايع با قيمت 2.33 سنت به ازاي هر 
متر مكعب كرد. در سال 1394 و پس از كش و قوس هاي 
فراوان در مورد تعيين قيمت خوراك پتروشيمي ها دولت 
يك فرمول واحد را براي مدت 10 سال تعيين و ابلاغ كرد. 
مطابق با اين فرمول قيمت گاز خوراك پتروشيمي ها بر 
اساس ميانگين قيمت مصارف داخلي گاز و قيمت چهار 
هاب بين المللي تعيين مي شود.  در قانون بودجه 1401، 
دولت در اقدامي كم س��ابقه تحت تأثير لابي س��نگين 
شركت هاي پتروشيمي دست به اعمال سقف قيمت 5 
هزار تومان براي فرمول خوراك پتروش��يمي ها زد. اين 
تصميم به تحريم كشور از درآمد قابل اكتساب از طريق 
فروش گاز به قيمت واقعي انجاميد و زمينه ساز افزايش 
كسري بودجه دولت تا مرز 75 هزار ميليارد تومان شد. 
در قانون بودجه 1402 نيز نرخ ريالي ثابتي براي خوراك 

پتروشيمي ها در نظر گرفتيم.
كارشناسان اعتقاد دارند تعيين يك نرخ ثابت براي خوراك 
پتروشيمي ها نمي تواند منافع كش��ور را تأمين كند. به 
عقيده آنان لازم اس��ت از يك نرخ ش��ناور، شفاف و قابل 
پيش بيني بهره ببريم. به طوري كه اين نرخ به قيمت هاي 
صادراتي گره بخ��ورد و تحت تأثير ه��اب خليج فارس 
مشخص شود. خام فروشي متانول باعث كاهش بيش از 
900 ميليون دلاري درآمد ارزي ايران شده است. اين يك 
ضرر قابل توجه است، زيرا درآمد ارزي براي توسعه اقتصاد 
ضروري است. ايران با صادرات متانول خام، فرصت توليد 
درآمد ارزي قابل توجهي را از دست مي دهد كه مي تواند 
براي اهداف ديگري مانند توسعه زيرساخت ها و طرح هاي 
رفاه اجتماعي استفاده ش��ود. علاوه بر اين، فروش خام 
متانول نيز بيش از 1.8 ميليارد دلار از درآمدزايي دولت 

را كاهش داده است. اين يك ضرر قابل توجه است، زيرا 
درآمد دولت براي ارايه خدمات عمومي و توسعه اقتصاد 
ضروري است. ايران با صادرات متانول خام، فرصت توليد 
درآمد قابل توجه دولت را از دس��ت مي دهد كه مي تواند 
براي اهداف ديگري مانند آموزش و مراقبت هاي بهداشتي 

استفاده شود.
توس��عه زنجي��ره ارزش متان��ول تنه��ا راه ح��ل براي 
س��رمايه گذاران در بخش متانول اس��ت. ادامه صادرات 
متانول خام به بازار انحصاري ش��رق آس��يا نه تنها براي 
اقتصاد ايران مفيد نيست، بلكه كاملًا غيراقتصادي است. 
خام فروش��ي متانول عموماً بهينه نيست و باعث از بين 
رفتن فرصت صادرات گاز طبيعي و ايجاد س��ود بيشتر 

براي كشور مي شود.
توس��عه زنجيره ارزش متانول ش��امل افزودن ارزش به 
متانول با تبديل آن به محصولات ديگر مانند فرمالدئيد، 
اسيد استيك و متيل ترت بوتيل اتر )MTBE( است. اين 
رويكرد نه تنها درآمد بيش��تري را براي سرمايه گذاران 
در بخش متانول ايجاد مي كند، بلكه باعث ايجاد ش��غل 
و فعاليت اقتصادي بيشتر در س��اير بخش هاي اقتصاد 

مي شود. توس��عه زنجيره ارزش متانول همچنين داراي 
مزاياي زيس��ت محيطي قابل توجهي اس��ت. با تبديل 
متانول به محصولات ديگر مانند MTBE، ايران مي تواند 
وابستگي خود به س��وخت هاي فسيلي را كاهش دهد و 
استفاده از سوخت هاي پاك تر را ترويج دهد. اين به نوبه 
خود مي تواند به كاهش انتشار گازهاي گلخانه اي و ترويج 

توسعه پايدار كمك كند.
ادامه فروش متانول خام كاملًا غيراقتصادي است و بايد 
تعطيل شود. با توقف فروش متانول خام، ايران مي تواند 
بر توسعه زنجيره ارزش متانول متمركز شود كه درآمد 
بيش��تري ايجاد مي كند و اش��تغال و فعاليت اقتصادي 
بيشتري در ساير بخش هاي اقتصاد ايجاد مي كند. اين 
رويكرد نه تنها به نفع س��رمايه گذاران در بخش متانول 

است، بلكه به نفع كل اقتصاد نيز خواهد بود.
ايران ع��لاوه بر توس��عه زنجيره ارزش متان��ول، بايد بر 
توس��عه زنجيره هاي ارزش ديگر در بخش پتروشيمي 
نيز تمركز كند. با تمركز بر توس��عه زنجيره هاي ارزش، 
ايران مي تواند درآمدزايي بيشتري داشته باشد و در ساير 
بخش هاي اقتصاد اشتغال و فعاليت اقتصادي بيشتري 

ايجاد كن��د. اين رويكرد به تنوع بخش��يدن به اقتصاد و 
كاهش وابس��تگي اي��ران به صادرات نف��ت خام كمك 
مي كند. همچنين ايران بايد بر ارتقاي نوآوري و فناوري 
در بخش پتروشيمي تمركز كند. ايران با ارتقاي نوآوري 
و فناوري مي تواند با افزايش كارايي و رقابت پذيري بخش 
پتروشيمي، درآمدزايي بيشتر و ايجاد اشتغال و فعاليت 
اقتصادي بيشتر در س��اير بخش هاي اقتصاد را افزايش 
دهد. اين رويكرد به ايران كمك مي كند تا در بازار جهاني 
پتروشيمي رقابتي باقي بماند و توسعه پايدار را ارتقا دهد.

در جمع بندي بايد عنوان كرد كه خام فروش��ي متانول 
يك معضل مهم براي اقتصاد ايران بوده اس��ت. ايران با 
صادرات متانول خام به بازار انحصاري شرق آسيا، درآمد 
ارزي قابل توجهي را از دست داده و درآمدزايي دولت را از 
دست داده است. توسعه زنجيره ارزش متانول تنها راه حل 
براي سرمايه گذاران در بخش متانول است. ايران با تمركز 
بر توسعه زنجيره هاي ارزش، ارتقاي نوآوري و فناوري و 
كاهش وابس��تگي به صادرات نفت خام، مي تواند درآمد 
بيشتري ايجاد كند و در ساير بخش هاي اقتصاد، اشتغال 

و فعاليت اقتصادي بيشتري ايجاد كند.
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سخنگوي صنعت برق: 
برقصنايعخريداربرقسبز

محدودنميشود
مديرعامل شركت مديريت ش��بكه برق ايران گفت: 
در ماهي كه گرم ترين روزهاي خود را س��پري كرد و 
ركورد مصرف برق در كش��ور رقم خورد و برنامه هاي 
وزارت نيرو براي مديريت بار صنايع در حال اجرا بود، 
برخي از صنايع توانستند با خريد برق از نيروگاه هاي 
تجديدپذير در بورس انرژي از شركت در برنامه هاي 
مديريت بار، معاف ش��وند. مصطفي رجبي مشهدي 
در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه متقاضياني كه برق 
مورد نياز خود را در خردادماه از تالار برق سبز بورس 
انرژي ايران خريداري كردن��د، بار پايه ماهانه تيرماه 
خود را تحويل گرفتند، اظهار كرد: در تيرماه ش��اهد 
برآورده ش��دن كامل و 100 درصدي تعهدات وزارت 
نيرو مبني  بر تحويل كامل برق خريداري شده توسط 
صنايع از تابلوي سبز بورس و معافيت صنايع خريدار 
برق سبز از مشاركت در برنامه هاي مديريت مصرف 
بوديم. وي افزود: در خردادماه امس��ال 55 ميليون و 
۶17 هزار و 720 كيلووات س��اعت برق تجديدپذير با 
تعهد تحويل در تيرماه در تالار برق سبز بورس انرژي 
ايران مورد معامل��ه قرار گرفت كه به صورت كامل در 
تير ماه تحويل صنايع شد و در روزهاي گرم نخستين 
ماه تابس��تان و علي رغم محدوديت ها و مش��كلات 
مربوط به افزايش مصرف ناش��ي از استفاده از وسايل 
سرمايشي، برق سبز خريداري شده توسط اين صنايع 
با محدوديتي مواجه نشد. به گفته مديرعامل شركت 
مديريت شبكه برق ايران، براي مردادماه نيز تاكنون 4۶ 
هزار و 729 مگاوات بار پايه ماهانه به حجم 35 ميليون 
و ۶7 هزار و 942 كيلووات ساعت برق در تالار برق سبز 
بورس انرژي ايران معامله شده است كه فرآيند تحويل 
برق خريداري ش��ده به خريداران آن از ابتداي مرداد 

ماه آغاز خواهد شد.

افزايشتقاضابراينفت
درگرويرشدچينماند

آژانس بين المللي انرژي )IEA( پيش بيني هاي خود از 
رشد تقاضاي جهاني براي نفت را بر اساس چشم انداز 
رشد اقتصادي چين و چند كشور ديگر، بازبيني خواهد 
كرد. به گزارش ايسنا، فاتح بيرول، مدير اجرايي آژانس 
بين المللي انرژي با بيان اين مطلب، بر اين ديدگاه آژانس 
تاكيد كرد كه بازارهاي نفت در نيمه دوم سال ميلادي 
جاري، دچار محدوديت عرضه خواهند شد. وي پيش 
از اي��ن هم پيش بيني كرده بود با وجود كندي اقتصاد 
جهاني، تقاضا از سوي چين و كشورهاي در حال توسعه 
به همراه محدوديت عرضه توليدكنندگان اوپك پلاس، 
عرضه بازار نفت را در نيمه دوم س��ال ميلادي جاري، 
محدود نگه خواهد داشت. بيرول در نشست وزيران انرژي 
گروه 20 در هند، به خبرنگاران گفت: بازبيني پيش بيني 
رشد تقاضا براي نفت، به رشد بسياري از كشورها در نيمه 
دوم سال اما به طور عمده به رشد اقتصاد چين، بستگي 
خواهد داشت. بر اساس گزارش رويترز، وي در پاسخ به 
اينكه آيا احتمال كاهش ميزان رشد پيش بيني شده 
تقاضا براي نفت وجود دارد، گفت: بله اما احتمال بازبيني 
بالاتر هم وجود دارد بنابراين، خواهيم ديد كه چشم انداز 
اقتص��ادي چين چطور خواهد بود. ام��ا در هر صورت، 
كمبود عرضه در نيمه دوم سال را مشاهده مي كنيم. مدير 
اجرايي آژانس بين المللي انرژي پيش تر در يك مصاحبه 
با تلويزيون بلومبرگ، اظهار كرده بود مثل هميشه وقتي 
مساله بازار نفت مطرح مي شود، ابهامات زيادي وجود 
دارد و اگ��ر بخواهم مهم ترين عامل را ب��راي بازار نفت 
ذكر كنم، اين عامل چين اس��ت. از بيش از دو ميليون 
بشكه در روز رش��دي كه امسال براي تقاضاي جهاني 
براي نفت پيش بيني كرده ايم، ۶0 درصدش مربوط به 
چين خواهد بود.چين كه دومين اقتصاد بزرگ جهان و 
بزرگ ترين واردكننده نفت در جهان است، در هفته هاي 
اخير آمارهاي اقتصادي ضعيفي را به ثبت رسانده است. 
طبق آمار جديدي كه هفته گذشته منتشر شد، قيمت 
در كارخانه چين در ژوئن، با سريع ترين روند در بيش از 

هفت سال گذشته كاهش پيدا كرد.

امريكاميخواهدقيمتنفت
پايينبيايد

وزير انرژي امريكا با بيان اينكه نوسان، همچنان بر بازارهاي 
نفت تاثيرگذار است، بار ديگر خواستار عرضه بيشتر شد 
و گفت مي خواهيم قيمت پايين بيايد. به گزارش ايسنا، 
جنيفر گرانهولم درباره وضعيت بازارهاي نفت، به شبكه 
س��ي ان بي س��ي گفت:  ترديدي وجود ندارد كه فضاي 
پرنوس��اني وجود دارد. وزير انرژي امريكا اضافه كرد كه 
احساسات زيادي در اين بازارها وجود دارد و بنابراين ما 
نگراني عميقي درباره روند اوضاع داريم. گرانهولم خواستار 
عرضه بيشتر نفت براي كمك به كاهش قيمت شد و گفت: 
مي خواهيم عرضه بيشتري را مشاهده كنيم. هنگامي كه 
قيمت ها خيلي بالا مي روند، اوضاع خطرناك مي شود. 
تصور مي كنم روند محتاطانه، تضمين اين است كه حمل 
و نقل براي مردم، مقرون به صرفه مي ماند و البته اين روند 
به معناي آن خواهد بود كه تضمين كنيم عرضه، باثبات 
اس��ت. بعضي از اعضاي گروه اوپك پ��لاس، در اقدامي 
داوطلبانه، توليد نفت خود را مجموعا 1.۶۶ ميليون بشكه 
در روز تا پايان سال 2024 محدود نگه خواهند داشت. 
علاوه بر اين، عربستان سعودي و روسيه، كاهش داوطلبانه 
بيشتري را براي ماه هاي جولاي و آگوست اعلام كرده اند. 
عربستان سعودي، توليد خود را در اين دو ماه به ميزان 
يك ميليون بشكه در روز كاهش خواهد داد و روسيه هم 
صادرات نفت خود را به ميزان 500 هزار بش��كه در روز 
كاهش مي دهد. قيمت بالاي نفت همچنان براي دولت 
امريكا، يك چالش باقي مانده و پايين بردن هزينه ها براي 
بايدن، يك اولويت مانده است. گرانهولم خاطرنشان كرد 
ما مي خواهيم قيمت نفت كاهش پيدا كند. رييس جمهور 
واقعا به تاثير قيمت بالا بر زندگي افرادي كه بايد به س��ر 
كار بروند و قادر به تامين هزينه بالاتر سوخت نيستند، 
متمركز شده است. امريكا هموار خواستار قيمت پايين 
سوخت بوده تا از فشار بر مصرف كنندگان عادي كاسته 
و تورم را كنترل كند. واشنگتن مكررا از توليدكنندگان 
اوپك پلاس خواسته اس��ت با افزايش توليد، از اقدامات 
اين كشور حمايت كنند. اين درخواست ها در اكتبر سال 
گذشته، به جنگ لفظي ميان امريكا و عربستان سعودي 
منتهي شد. امريكا اكنون شاهد كاهش نرخ تورم است و 
شاخص قيمت مصرف كننده در ژوئن، رشد سه درصدي 
بر مبناي سال به سال داشت. بر اساس گزارش شبكه سي 
ان بي سي، وزير انرژي امريكا همچنين بر اهميت گذار به 
سوي انرژي تجديدپذير تاكيد كرد كه يكي از موضوعات 

مهم نشست انرژي امسال گروه 20 بود.

كاهش۲،۲ميلياردمترمكعبي
حجمآبسدهايكشوردر۲۱روز

حجم آب موجود در س��دهاي كشور كه تا 10 تير ماه 
30 ميليارد و 110 ميليون مترمكعب بود، در آخرين 
روز تير ماه )روز گذشته( به 27 ميليارد و 880 ميليون 
مترمكعب كاهش يافت. به گ��زارش ايرنا، حجم آب 
س��دهاي كش��ور با توجه به روزهاي گرم تابستان و 
افزايش مصرف با كاهش همراه شده كه نياز به استفاده 
از آب هاي زيرزميني را بيشتر كرده است. چندي پيش 
وزير نيرو گفته بود: سرانه آب كشور كه زماني سه هزار 
و ۶00 مترمكعب به ازاي هر فرد بود، اكنون به كمتر از 
يك هزار و 200 مترمكعب كاهش يافته است، درحالي 
كه تقاضاي آب روزبه روز بيشتر مي شود. گزارش تازه 
مركز اطلاعات و داده هاي آب كشور نشان مي دهد از 
ابتداي سال آبي جاري )ابتداي مهر 1401( تا آخرين 
روز تير حجم آب سدهاي كشور به رقم 27 ميليارد و 
880 ميليون مترمكعب رسيده و اين در حالي است كه 
اين رقم 10 تير 31 ميليارد و 110 ميليون مترمكعب 
بود. همچنين درصد پرشدگي سدها نيز كه دهم تير 
۶1 درصد بود در روز 31 تير به 57 درصد كاهش يافت.

درعين حال حجم آب موجود در سدهاي كشور نسبت 
به بازه زماني مشابه در سال گذشته كه 23 ميليارد و 
29 ميليون مترمكعب بوده رشد 20 درصدي را نشان 
مي دهد. ميزان آب ورودي به س��دهاي كشور هم از 
ابتداي س��ال آبي جاري )ابتداي مه��ر 1401( تا 31 
تير 3۶ ميليارد و 920 ميليون مترمكعب شده است. 
اين ميزان ورودي آب در مقايس��ه با مدت مش��ابه در 
سال گذش��ته كه رقم آن 28 ميليارد و 770 ميليون 
مترمكعب بوده 28 درصد رش��د را نش��ان مي دهد. 
حجم خروجي آب از سدهاي كشور هم از ابتداي سال 
آبي جاري تا 31 تير به رقم 28 ميليارد و 80 ميليون 
مترمكعب رس��يده كه در مقايسه با دوره مشابه سال 
گذشته با عدد 24 ميليارد و ۶40 ميليون مترمكعب 

14 درصد رشد دارد.

ارزشسالانهصادراتنفتايران
افزايشيافت

طبق آمار منتشره در بولتن آماري سالانه 2023 اوپك، 
ارزش ص��ادرات نفتي ايران در س��ال 2022، به 42.۶ 
ميليارد دلار رسيد كه در مقايسه با ارزش صادرات نفتي 
سه س��ال گذش��ته، بالاتر بود. به گزارش مهر، بررسي 
داده هاي بولتن آماري سالانه 2023 اوپك نشان مي دهد 
ارزش صادرات نفت ايران در سال 2022، به 42.۶ ميليارد 
دلار رسيد كه در مقايسه با 25.5 ميليارد دلار در سال 
2021 و 7.9 ميليارد دلار در سال 2020 و 19.4 ميليارد 
دلار در س��ال 2019 افزايش داشت و به ۶0.5 ميليارد 
دلار ارزش صادرات نفتي در سال 2018 كه تحريم هاي 
امريكا عليه صادرات نفت ايران احيا ش��د، نزديك شد. 
مجموع ارزش صادرات نفتي اوپك در سال 2022، به 
873.5 ميليارد دلار رسيد كه بالاتر از 5۶۶.4 ميليارد 
دلار در سال 2021 بود. پيش از اين، آمار اداره اطلاعات 
انرژي امريكا نشان داده بود كه ايران با درآمد 54 ميليارد 
دلاري از صادرات نفت در سال 2022، در ميان اعضاي 
اوپك، در رتبه پنجم ايس��تاده است. بر اساس شاخص 
قيمت نفت استاندارد، درآمد ايران از صادرات نفت، 15 
ميليارد دلار در مقايسه با سال 2021 افزايش داشت. 
اطلاعات شركت هاي مشاوره انرژي و آمار كشتيراني 
نش��ان مي دهد ص��ادرات و توليد نفت اي��ران با وجود 
تحريم هاي امريكا، به ركورد جديدي در س��ال 2023 
رسيده است. صادرات نفت ايران از زمان خروج دونالد 
ترامپ، رييس جمهور وقت امريكا از توافق هسته اي در 
سال 2018، هدف تحريم هاي امريكا قرار گرفت. با اين 
حال، صادرات نفت ايران همچنان ادامه پيدا كرده است. 
روز گذشته ميزان نياز به مصرف برق در كشور به 72 هزار 
و 2۶4 مگاوات رسيد، اين در حالي است كه در هفته هاي 
اخير نيز شاهد ثبت ركورد ميزان نياز به مصرف برق به 

حدود 72 هزار و485 مگاوات بوديم.

نيازمصرفبرقبازهم
از7۲هزارمگاواتعبوركرد

روز گذشته ميزان نياز به مصرف برق در كشور به 72 هزار 
و 2۶4 مگاوات رسيد، اين در حالي است كه در هفته هاي 
اخير نيز شاهد ثبت ركورد ميزان نياز به مصرف برق به 
حدود 72 هزار و485 مگاوات بوديم. به گزارش ايلنا از 
وزارت نيرو، با توجه به تداوم روند افزايش تدريجي دماي 
هوا در سراسر كشور، پيك مصرف برق در روز گذشته 
باز هم ركورد زد و همچنان در اوج باقي مانده است. بنا بر 
اين گزارش، شنبه 31 تيرماه 1402 ميزان نياز به مصرف 
برق در كشور در ساعت 14: 20 به 72 هزار و 2۶4 مگاوات 
رسيد. بر اساس اين گزارش، تداوم روند افزايشي دماي 
هوا در نقاط مختلف كشور با افزايش ميزان مصرف وسايل 
سرمايشي همراه شده است. با توجه به اينكه ميزان 43 
درصد از بار مصرفي فصل گرم سال مربوط به استفاده از 
وسايل سرمايشي است، مشتركان خانگي با مشاركت 
در طرح سراسري پاداش صرفه جويي و مديريت بهينه 
مصرف برق در اس��تفاده از وس��ايل سرمايشي نظير 
كولرهاي آبي و گازي مي توانند علاوه بر دريافت پاداش 
صرفه جويي، در رفع ناترازي و تامين برق پايدار براي همه 

هموطنان در سراسر كشور كمك كنند.

»تعادل« بررسي كرد

ضربه 900 ميليون دلاري خام فروشي متانول به درآمد كشور

فاجعهمهاجرتكارگران

نه واقعي و نه پايدار!

دبير كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران كشور هم، 
اخيرا آمارهايي درباره رشد مهاجرت كارگران منتشر و اعلام 
كرده، خطوط توليد بسياري از كارخانه هاي وطني نيازمند 
كارگر اس��ت، اما نيروي كار مناس��ب »يافت نمي شود!« 
كارگراني كه اي��ران را نه به مقصد كش��ورهاي اروپايي و 
امريكايي، بلكه به مقصد كش��ورهاي همسايه و آسيايي 
ترك مي كنند. چند عامل اساس��ي باعث ش��كل گيري 
تناقضات فعلي در بازار كار كش��ور شده است. نخستين 
عامل مهم در ش��كل گيري اين روند، تورم است؛ تورم به 
اندازه اي در اقتصاد ايران صعودي بوده كه ريسك كارهاي 
توليدي و كسب و كار را افزايش داده است. طي سال هاي 
اخير هم، هرگز مشوقي براي كس��ب و كارها ارايه نشده 
اس��ت. در واقع به جز بحث تسهيل صدور مجوزها، بسته 
تش��ويقي ديگري براي حمايت از كسب و كارها تعريف 
نشده است. اما علي رغم اين مشكلات، دولت مدام از بهبود 
شاخص هاي آماري معيشت كارگران، رشد اشتغالزايي 
و...صحبت مي كند! مثلا مركز آمار مي گويد نرخ بيكاري 
نسبت به بهار س��ال قبل 1درصد كاهش پيدا كرده است 
و معيشت كارگران افزايشي شده است. عمده كاهش نرخ 
بيكاري در اين آمارها بين سنين 15 تا 24 سال است كه 
بر اساس آمارهاي دولتي ها، 2.5درصد كاهش يافته است. 
از س��وي ديگر، بيكاري طبقه فارغ التحصيلان هم حدود 

1.1 دهم كاهش يافته است و... مجموعه اين گزاره ها باعث 
شده تا دولت نرخ بيكاري را با كاهش 1درصدي اعلام كند. 
برخي از انجمن هاي كارفرمايي هم اعلام كرده اند، ايران 
به كارگر ني��از دارد اما نيروي كار وجود ندارد. اين آمارها با 
شرايط اقتصادي فعلي، كاهش دستمزدها و روند دشوار 
سرمايه گذاري در كارهاي توليدي و كسب و كارهاي مولد 
همخواني ندارد. اين فضا نشان مي دهد كه شفافيت لازم 
در فضاي كسب و كار كشور وجود ندارد. معتقدم گزاره اي 
كه بيش از همه ش��رايط را سخت كرده عدم دسترسي به 
اطلاعات فني بازار كار است. البته هرچند در گذشته هم 
بخشي از اين مشكلات وجود داشته اما امروز اين روند در 
دولت سيزدهم تشديد شده است. شرايط سخت بازار كسب 
و كار، تورم بالا، دريافتي پايي��ن و... رنج و عذاب كارگران 
براي گذران معيشت را افزون تر ساخته است. ضمن اينكه 
نبايد فراموش كرد، به دليل فصل تابس��تان، گرماي هوا و 
كمبود انرژي فعاليت هاي كسب و كار با مشكلاتي مواجه 
شده است. در اين ش��رايط، دولت برق و گاز و... بسياري از 
كارخانجات را قطع كرده است. موضوعي كه در روند رشد 
بنگاه هاي اقتصادي اثرگذار است و باعث نزول شاخص ها 
مي ش��ود. دولت تاكيد دارد كه توس��عه بازار كار در دولت 
سيزدهم رخ داده اس��ت، اما رشد تجارت خارجي ايران از 
نظر ارزش پولي 1.5ميليارد دلار كاهش پيدا كرده است. 

در واقع ارزش صادرات ايران به نس��بت بهار س��ال1401 
بيش از 1.5ميليارد دلار كاهش داشته است. اين اعداد و 
ارقام نشان مي دهد كه بازار كار توسعه پيدا نكرده است. به 
نظرم، دولت علي رغم همه تبليغاتي كه در خصوص توسعه 
بازار كار و اشتغالزايي داشته است، در عمل نتوانسته اقدام 
قابل توجهي براي بهبود ش��اخص هاي توليد، صادرات و 
تجارت انجام دهد. مجموعه اين تحولات تاثير خود را در 
نيروي انس��اني به عنوان مهم ترين گزاره توسعه نمايان 
خواهد كرد. در ش��رايط فعلي كارجويان ايراني به دنبال 
راهكارهايي براي برون رفت از مشكلات هستند. اتفاقاتي 
كه ذيل عنوان تعارضات اجتماعي طي س��ال اخير بروز 
داشته هنوز به سرانجام درستي نرسيده است. در واقع يك 
رابطه منطقي بين مردم و دولت شكل نگرفته تا با اتكاي به 
آن بتوان از چالش ها عبور كرد. در حوزه اجتماعي شاهديم 
كه اكثر جوانان و فارغ التحصيلان ايراني به دنبال مهاجرت 
از كش��ور هس��تند. اين واقعيت ها با آمارهايي كه توسط 
نهادهاي دولتي ارايه مي شود همخواني ندارد، مگر اينگه 
دولت دسترسي به اطلاعات را ش��فاف تر و آسان تر سازد 
تا نهادهاي بي طرف به بحث ورود كرده و راس��تي آزمايي 
ش��فافي از آمارهاي ارايه شده توسط دولت داشته باشند. 
شرايط امروز كشور مويد بهبود وضعيت بازار كسب و كار 
نيست؛ بنابراين طبيعي است كه نيروي انساني ايراني در 

حوزه هاي مختلف از جمل��ه حوزه هاي تخصصي مانند 
پزشكي، مهندسي، پرس��تاري و... و حوزه هاي عمومي تر 
مانند كارگران، تكنسين ها و... مهاجرت را در دستور كار قرار 
دهند. درك چرايي اين مهاجرت ها هم ساده است؛ كافي 
است به اعداد و ارقام توجه شود؛ يك كارگر ساده در امارات 
حدود 1500 تا 2هزار دلار دستمزد مي گيرد؛ اين رقم در 
عربستان بين هزار تا 1200دلار، در عمان 800دلار و در 
تركيه ۶00 تا800دلار است. اين در حالي است كه دريافتي 
يك كارگر در ايران كمتر از 200دلار است. معادله زماني 
عجيب تر مي شود كه بدانيم، نرخ بسياري از اقلام مصرفي 
در ايران با قيمت هاي جهاني همخوان است. نرخ مرغ در 
ايران بالاي 100هزار تومان براي هر كيلوست؛ اين نرخ در 
آلمان حدود 1.3دلار )۶5هزار تومان(، در تركيه 1.7دلار 
)80هزار تومان( و در امارات حدود 1.8دلار )90هزار تومان( 
است. به عبارت روشن تر ايرانيان به ريال حقوق مي گيرند 
و به دلار خرج مي كنند. طبيعي است كه در اثر يك چنين 
روندي مهاجرت نيروي كار ارزشمند ايراني به كشورهاي 
همسايه با رشد همراه ش��ود. مهاجرت نيروي انساني اما 
بدون ترديد فرايند توسعه در كش��ور را در افق پيش رو با 
مشكلات عديده اي مواجه مي كند. مشكلاتي كه هرچه 
سريعتر بايد براي حل و فصل آن فكري شود؛ چرا كه فردا 

بسيار دير خواهد بود.

 تولي��د خودرو محقق و يك ميلي��ون و 330 هزار خودرو 
توليد كند. همچنين دولت »با ش��جاعت ساخت سالانه 
يك ميليون مس��كن را هدف گذاري ك��رده در حالي كه 
اين رقم در س��ال 99 تنها 450 هزار واحد بوده اس��ت.« 
»توسعه ش��بكه اينترنت ملي از 25 درصد به ۶0 درصد« 
و »آبرس��اني به روستاها و شهرها« و از همه مهم تر »سر و 
سامان دادن به ناترازي 530 هزار ميليارد توماني بودجه 
دولت« از ديگر دستاوردهاي دولت به گفته سخنگوي آن 
در مدت سكانداري امور بوده است. )خبرگزاري تسنيم- 

 )1402/4/31
 اينكه هر دولتي ح��ق دارد اقدامات و فعاليت هاي خود را 
تبليغ و در اين تبليغ حتي تا حدودي بزرگ نمايي كند و 
عملكرد خود را موفق تر از دولت هاي قبل از خود جلوه بدهد، 
امر غريبي نيس��ت و در همه كشورها و دولت ها معمول و 
مرسوم است. تفاوت شايد در دو نكته باشد؛ يكي حد و مرز 
اين تبليغات و ميزان انطباق آنها با واقعيات است و ديگري 

ثبات و پايداري اين اقدامات و موفقيت ها.
در مورد اول به نظر اين ادعاها كمتر نسبتي با واقعيت دارد. 
چنانكه در مورد ادعاي توليد يك ميليون 300 هزار خودرو، 
در جلسه استيضاح وزير سابق صمت يكي از نمايندگان 
مخالف، با عدد و رقم تعداد خودروهاي توليدي مورد ادعاي 

وزير سابق را زير سوال برد و نشان داد مجموع توليدات ايران 
خودرو و سايپا در سال 1401، بالغ بر 901 هزار خودرو بوده 

است )رسولي نژاد - 1402/2/10( 
در مورد توليد مسكن كه عدم موفقيت دولت واضح و آشكار 
است و حتي س��خنگوي دولت نيز از »هدف گذاري« و نه 
»ساخت« يك ميليون مسكن سخن گفته و به آن افتخار 
مي كند! در مورد وضعيت اينترنت نيز كه اوضاع فاجعه بار 
است. چنانكه افزايش ميزان توسعه »اينترنت ملي« كه به 
معناي محدوديت بيشتر اس��ت اصولا جاي افتخار ندارد 
چرا ك��ه در تضاد با جهان هر روز رو به پيچيده تر و مرتبط 
شدن با هم دارد . افزون بر آنكه »انجمن تجارت الكترونيك 
تهران« در گزارشي از وضعيت اينترنت در كشورمان نشان 
مي دهد كه ايران از نظر اختلالات اينترنتي پس از ميانمار در 
جايگاه 99 از 100، از نظر محدوديت ها پس از چين جايگاه 
99 از 100 و از نظر سرعت بالاتر از سودان و كامرون و كوبا 
در جاي��گاه 97 از 100 به عنوان بي كيفيت ترين اينترنت 

جهان قرار دارد. 
در مورد وضعيت آب و آبرساني به روستاها كه فاصله ادعاي 
جناب سخنگو با واقعيت بسيار است. اكنون نه فقط روستاها 
و شهرك ها و... دچار تنش آبي اند بلكه حتي در شهرهاي 
بزرگ و محلات به قول معروف عيان نشين پايتخت نيز به 

خاطر كاهش فشار آب اقدام به نصب پمپ و منبع آب شده 
است. شايد منظور سخنگوي محترم از آبرساني به روستاها، 
لوله كشي بوده است، لوله هايي كه جز ساعاتي محدود، آبي 

در آنها نيست .
آخرين ادعاي موفقيت دولت يعني رفع ناترازي 530 هزار 
ميليارد توماني بودجه نيز چندان حظي از واقعيت ندارد. 
چنانكه معاون سازمان برنامه و بودجه دو ماه قبل از كسري 
بودجه 800 هزار ميليارد توماني دولت در س��ال گذشته 

سخن گفت. )رحيم ممبيني- 2/31( 
اما بر فرض ك��ه اين ادعاها همه واقعيت داش��ته و دولت 
سيزدهم موفق به اين كارها شده است مساله اما همچنان 
باقي است. چرا كه همه اين اقدامات مي تواند از طرقي در 
يك دوره زماني خاص به واس��طه وجود منابعي )افزايش 
درآمدهاي نفتي به واس��طه كاهش فش��ار تحريم هاي 
بين المللي( انجام شده باشد و با تغيير شرايط و از بين رفتن 
تاثير اين مسكن ها، مش��كلات و دردها دوباره و با شدتي 

بيشتر بر جامعه آوار شود. 
يادمان نرفته است سال هاي 84 تا 89 و دوران دولت مهرورز 
را كه به واسطه افزايش تاريخي قيمت نفت و سرازير شدن 
دلارهاي نفتي به اقتصاد با انواع ميوه هاي عجيب و غريب 
خارجي در بساط ميوه فروشی ها و فراواني گوشت و مرغ و 

نان و برنج و هجوم ايراني ها به سواحل آنتاليا، كوش آداسي 
و... كلنگ زدن ه��ر روزه طرح ها و پروژه هاي فاقد توجيه 

اقتصادي و... روبرو بوديم.
 واقعيت آن است كه نه فقط آن ادعاهاي سحنگوي دولت 
س��يزدهم با واقعيت عيني وكف خيابان نسبتي ندارد به 
نحوي كه حتي يك گزارشگر بامزه فوتبال را هم دچار خشم 
و عصبانيت مي كند و به طغيان وا مي دارد )»آقاي رييسي، 
شما رييس من نيستي، بلكه منتخب مردم هستي، چه 
كار كرده اي براي اين مردم«- جواد خياباني( بلكه برخلاف 
آنچه ادعا مي كند »دولت سيزدهم با برنامه و راهبرد به سراغ 
چالش ها مي رود« )بهادري جهرمي- 4/31( به واس��طه 
فقدان تئوري و گفتار اقتصادي، صرفا نگاه پروژه اي به امر 

توسعه دارد و افق روشني را در منظر جامعه نمي گشايد.
 به خص��وص آنكه به مهم ترين مولفه بهبودي و توس��عه 
اقتصادي كه رضايت و سرمايه اجتماعي است كمتر اعتقاد و 
باوري دارد. آنجا كه در همين سخنراني خواست و مطالبات 
اجتماعي مردم در سال گذشته را نيز جز آشوب نمي خواند؛ 
در حالي كه بالاترين مقامات كشور نيز اينچنين يك سره 
به نفي كامل ان حوادث نپرداخته و كاهش شكاف دولت 
و مردم را ضرورتي اساس��ي براي برون رفت از بحران هاي 

اقتصادي و سياسي و اجتماعي دانستند. 

ادامه از صفحه اول



ديگر نمي توان گفت بازار س��رمايه اين روزها شرايط 
بدي را تجربه مي كند؛ چراكه به واسطه دخالت هاي 
مسوولان چند ماهي مي شود كه بازار سرمايه روزهاي 
تلخي را تجربه مي كند و هر روز ش��اهد افزايش زيان 
سهامداران بورسي هستيم. زيان ديگر همراه و همزاد 
اصلي سهامداران شده است و كمتر كسي در بازار پيدا 
مي شود كه بتواند سود خوبي كسب كند. از سوي ديگر 
صندوق هانيز زيان ده شده اند و اين نشان دهنده شرايط 

وخيم در بازار است.
آمارها نشان مي دهد كه ارزش معاملات بازار به كف 5 
ماه پيش خود رسيده و هر روز شاهد خروج نقدينگي 
از چرخه معاملات هس��تيم. معاملات بازار سهام روز 
يكش��نبه با افت ۰.۳ درصدي شاخص كل و رسيدن 
اين نماگر به مح��دوده يك ميليون و ۹۷۶ هزار واحد 
پايان يافت. ارزش معاملات خرد )سهام، حق تقدم و 
صندوق هاي سهامي( روز يكشنبه به زحمت به ۴هزار 
ميليارد تومان رس��يد كه كمترين سطح از ۲۶ بهمن 

سال گذشته بود. 
از سوي ديگر نبايد از ياد برد كه اين ماه فصل مجامع 
اس��ت و هر س��ال ش��اهد رش��د نقدينگي و افزايش 
س��رمايه گذاري در بورس هس��تيم اما امسال تجربه 
تلخ اجازه اين س��رمايه گذاري ها را نداد و شرايط بازار 
س��رمايه وخيم تر از گذشته شد. مساله اينجاست كه 
هميشه مجامع براي سهامداران سودآور بود و برخي 
از سهامداران به صورت موقت براي شركت در مجمع 
وارد آن مي شوند و در نهايت با كسب سود از سهم خارج 
مي شوند. اما مساله اساسي اينجاست كه عدم اعتماد 
باعث شده كه ميزان ورود سهامداران به سهام موجود 
در بازار كاهش يابد، از س��وي ديگر بسياري از نمادها 
به علت مجامع بسته شده اند و همين موضوع گردش 

نقدينگي در بازار سرمايه راكاهش داده است. 
محمدج��واد بختي��اران، كارش��ناس بازار س��رمايه 
درخصوص مجامع نوش��ت: مهم ترين فاكتوري كه 
س��رمايه گذاران در فص��ل مجامع م��ورد توجه قرار 
مي دهند، ب��ه موضوع DPS )س��ود نقدي س��هام( 
شركت ها باز مي گردد. چشم انداز روشني كه در كنار 
اين معيار مي توان براي س��هام متص��ور بود نيز حائز 
اهميت است. با توجه به ثبات حاكم در بازار سرمايه، 
به احتمال بسيار پس از انتش��ار گزارش هاي ۳ ماهه 
تحركاتي در برخي از صنايع به وقوع خواهد پيوست 
كه روند مثبتي را بر بازار سرمايه خواهد گذاشت چرا 
كه عمده شركت ها عمليات و گزارش هاي ماهانه بسيار 
خوبي داشته اند.پس از ارايه و انتشار گزارش هاي سه 
ماه��ه صنايعي چون گروه فلزات، صنعت س��يمان و 
قطعه س��ازي انتظار مي رود روند بازار سرمايه و روند 
معاملات را در كوتاه مدت و پ��س از آن در بلندمدت 

مثبت كنند.در حوزه نرخ ارز در حال حاضر با چالش 
جدي مواجه نيس��تيم. در حوزه بازارهاي جهاني اگر 
سياس��ت هاي انقباضي فدرال رزرو به اتمام برس��د، 
طبعاً كاموديتي ها افزايش قيمت خواهند داشت. در 
بخش سياستگذاري بازار پول نيز نكات حائز اهميتي 
وجود دارد كه بايد م��ورد توجه قرار بگيرد.با توجه به 
۳ پارامتر فوق، ش��رايط حاكم در بازار سهام چالشي 
نيس��ت. احتمالًا پس از انتشار گزارش هاي ۳ ماهه از 
اول مردادماه سال جاري، تحركاتي در برخي از صنايع 
به وقوع خواهد پيوست. در چنين شرايطي بعيد به نظر 
مي رسد افت چشمگيري را در بازار سهام تجربه كنيم.در 
ادامه احتمالًا يك اصلاح زماني را تجربه خواهيم كرد تا 
وضعيت دلار، نرخ هاي جهاني، كليت بازار پول و فضاي 
كلان اقتصاد ش��فاف شود. افزايش شفافيت در چنين 
پارامترهايي مي تواند چشم انداز صعودي بازار را تقويت 
كند. مهم ترين فاكتوري كه س��رمايه گذاران در فصل 
مجامع مورد توجه قرار مي دهند، به موضوع DPS )سود 
نقدي سهام( شركت ها باز مي گردد. چشم انداز روشني 
كه در كنار اين معيار مي توان براي سهام متصور بود نيز 
 DPS حائز اهميت است. دو فاكتور اساسي چون موضوع

و چشم انداز صنايع براي ما بسيار مهم است.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات دومين روز كاري هفته يعني يكشنبه 
اول مرداد ماه، شاخص كل بورس تهران ريزش كرد 
و در پايان معاملات، شاخص كل ۶ هزار و 18۹ واحد 
معادل ۰.۳1 درصد نس��بت به روز كاري گذش��ته 
پايين تر ايستاد و به سطح يك ميليون و ۹۷۶ هزار 
و ۹۴۴ واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس نيز 
ب��ا افزايش ۲ هزار و ۶۰ واح��دي در رقم ۷۰۲ هزار 

واحدي ايستاد.
شاخص كل فرابورس نيز با رشد 8۶ واحدي به رقم 
۲۶ هزار و ۴۳۶ واحد رسيد. همچنين شاخص هم 
وزن فرابورس با افزايش ۷5۹ واحد به س��طح 1۲8 
هزار و 1۹۷ واحد رسيد.روز يكشنبه خالص تغيير 
مالكيت حقوقي به حقيقي بازار سهام براي سومين 
روز متوالي منفي ش��د و 185 ميلي��ارد تومان پول 

حقيقي از بازار سهام خارج شد.
طي دومين روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار 
س��هام به ۶ هزار و ۹۰۳ ميليارد تومان رسيد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در ب��ازار ثانويه ۲۳۴ ميليارد 
تومان بود كه ۳ درصد از ارزش كل معاملات بازار را 
در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز 

با كاهش ۹ درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به 
رقم ۳ هزار و ۹۳۷ ميليارد تومان رسيد كه كمترين 
رقم در 5 ماه اخير است. همچنين در معاملات اين 
روز نماد شتران بيشترين ارزش معاملات بازار سهام 
را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 1۶۰ 
ميليارد تومان بود.پس از ش��تران، شبريز بيشترين 
ارزش معاملات را داشت و شبندر رتبه سوم بيشترين 
ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از آن، 
دو نم��اد رمپنا و دي در رتبه هاي بعدي بيش��ترين 

ارزش معاملات قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز س��هام ش��تران با تعداد يك 
ميليارد سهم در صدر قرار گرفته است. دي در رتبه 
دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به خساپا تعلق داشت. دو نماد شستا و كرمان 
نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار داشتند. در معاملات يكش��نبه، 58 نماد صف 
خريد داشتند و ۷۰ نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خريد با رشد ۲۷ درصدي 
نس��بت به روز كاري قبل به ۳8۷ ميلي��ارد تومان 
افزايش ياف��ت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز 
با كاهش ۶۶ درصدي به ۲85 ميليارد تومان رسيد.
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كدام سرمايه گذاران در بورس 
برنده هستند؟

ايسنا| فردين آقابزرگي، كارش��ناس بازار سرمايه 
با تاكيد بر اينكه نوس��ان ذات بازار س��رمايه اس��ت، 
اظه��ار كرد: بايد به اين نكته توجه داش��ت كه گاهي 
نوسان ناشي از تصميمات ذينفعانه اي است كه اخذ 
مي ش��ود و از جمله آن مي توان به نرخ خوراك، عدم 
عرضه خودروي س��واري در بورس كالا، نرخ تس��عير 
ارز پالايش��گاه ها كه باعث كاهش 15 ت��ا 1۷ درصد 
سود پالايشگاه ها شد و... اش��اره كرد. اين موضوعات 
ممكن است سود شركت ها را كم تحت تاثير قرار دهد 
اما باعث كاهش اعتماد در بازار مي شود. بر اين اساس 
بايد درس عبرتي گرفت و اصلاحات لازم را انجام داد. 
وي با بيان اينكه در جلس��اتي كه براي تصميم گيري 
درمورد موضوعات تاثيرگذار روي بازار سرمايه برگزار 
مي شود نماينده بخش خصوصي حضور ندارد، اظهار 
كرد: درحالي كه اگر هدف تنظيم گري اس��ت حتما 
بايد ضررهايي كه عايد سهامداران خرد مي شود لحاظ 
شود. اصلاحات زيرساخت هاي قانوني حدود دو سال 
است كه در انتظار بررس��ي در مجلس به سر مي برد؛ 
يكي از اين موارد اصلاح قانون بازار اوراق بهادار است. 
چرا نماينده هاي كانون هاي س��هامداران حقيقي يا 
نماينده هاي س��اير نهادهاي مالي در اتاق هاي فكر و 
تصميم حضور ندارند؟ اين كارشناس بازار سرمايه با 
تاكيد بر اينكه رسالت سازمان بورس شفافيت است، 
گفت: بايد درمورد تصميماتي كه اخذ مي شود شفافيت 
وجود داش��ته باش��د. بازده ۳۰ درصدي بازار سرمايه 
تحليل رفت و بازار به اسفند سال گذشته عقبگرد كرد. 
آقابزرگي در ادامه اتفاقات اخير مانند شوكي است كه 
در كوتاه مدت باعث تخريب بازار سرمايه مي شود. بازار 
سرمايه بر اساس ش��اخص هايي مانند P/E TTM و 
P/E فوراورد بالاترين سطح ارزندگي را نسبت به ساير 
بازارهاي معاملاتي از جمله خودرو و مس��كن را دارد. 
برنده بازدهي در بازار س��رمايه افرادي هستند كه در 
اين بازار به بلندمدت سرمايه گذاري مي كنند، البته به 

شرط اينكه سهام بنيادي خريداري كنند.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| بانك ملت در ۳ ماهه منتهي به خرداد 1۴۰۲ 
به سود خالص ۹11۹ ميلياردتوماني دست پيدا كرده كه 
با رشد ۲1۳ درصدي نسبت به دوره مشابه سال گذشته 
همراه شده است. ش��ركت پتروشيمي خراسان بيان 
داشت ميزان قطعي عوارض صادراتي محصول اوره و 
آمونياك طبق تصويب نامه هيات وزيران معادل ۰.۰5 
درصد تعيين شده است و اين شركت نيز از ابتداي سال 
1۴۰۲، ۰.۰5 درصد عوارض صادراتي پرداخت نموده 
است. شركت گروه كارخانه هاي توليدي نورد آلومينيوم 
)فنوال( از توقف عمليات واگذاري شركت ورشكسته 
آلومينيوم پارس ب��ه دليل عملياتي واگذاري به روش 
غيرقانوني و غيرمتعارف خبر داد.ش��ركت داروسازي 
ابوريحان )دابور( نيز اظهار كرد افزايش نرخ تعداد 1۳۰ 
محصول اين شركت كه ۳۷ درصد كل فروش شركت 
را در س��ال مالي منتهي به ۲۹ اسفند 1۴۰1 تشكيل 
مي دهد به ميزان ۲۲ درص��د افزايش يافته كه منجر 
به افزايش 8 درصد س��ود عملياتي شركت مي شود. 
شركت مجتمع توليد گوش��ت مرغ ماهان )زماهان( 
از افزايش بي��ش از 1۰ درصدي ن��رخ جوجه يكروزه 
گوشتي خبر داد. اين شركت اعلام كرد: محصول دوم 
شركت گوشت مرغ زنده است كه از 5۲ هزار تومان به ۶۰ 
هزار تومان رسيده است. همچنين شركت خميرمايه 
رضوي )غماي��ه( از افزايش 18.۲ درصدي نرخ فروش 
انواع خميرمايه تازه و خشك دربس��ته بندي و اوزان 
مختلف باتوجه به افزايش نرخ مواد اوليه مصرفي و در 
نتيجه افزايش قيمت تمام شده محصولات اين شركت 
خبر داد. شركت توليد و مديريت نيروگاه زاگرس كوثر 
افزايش س��ود عملياتي در دوره منتهي به ۳1 خرداد 
1۴۰۲ نسبت به دوره مش��ابه سال گذشته را ناشي از 
افزايش س��قف نرخ خريد انرژي در بازار عمده فروشي 
برق ايران به ازاي هر كيلووات ساعت از مبلغ 8۰ تومان 
به 1۰۶ تومان مطرح كرده است. شركت ايران خودرو 
ديزل )خاور( در ۳ماهه منتهي به بهار 1۴۰۲ به س��ود 
خالص 155۶ ميلياردتوماني رسيده كه حاكي از رشد 
18۰ درصدي در قياس با مدت مشابه سال گذشته بوده 
است.شركت پتروشيمي بوعلي سينا نيز در دوره مالي 
منتهي به خرداد سال جاري سود خالصي معادل ۳۹۴8 
ميليارد تومان را شناسايي كرده كه با رشد ۹۰ درصدي 
نسبت به سال گذشته همراه شده است. بانك ملت در 
۳ماهه منتهي به خرداد 1۴۰۲ به سود خالص ۹11۹ 
ميلياردتوماني دست پيدا كرده كه با رشد ۲1۳ درصدي 
نس��بت به دوره مشابه سال گذشته همراه شده است.

شركت پتروشيمي اروميه )شاروم( در ۳ماهه منتهي به 
خرداد سود خالصي معادل ۹8 ميليارد تومان شناسايي 
كرده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۴5 درصد 
رشد داشته است. شركت بهار رز عاليس چناران نيز در 
۳ماهه منتهي به خردادماه مبلغ ۷۷۲ ميليارد تومان را به 
عنوان سود خالص به دست آورد كه در مقايسه با ۳ماهه 
سال گذشته 85 درصد افزايش داشته است.اما شركت 
سايپا با نماد خساپا در ۳ماهه منتهي به فصل بهار زيان 
خالصي معادل ۲۳۹۶ ميليارد تومان شناسايي كرده كه 
نسبت به دوره مشابه سال قبل 1۰۷ درصد افزايش زيان 
داشته است. شركت توليد محور خودرو )خمحور( در ۳ 
ماهه منتهي به خرداد سود خالصي معادل 1۳ ميليارد 
تومان رسيده كه با رشد ۹5۹ درصدي نسبت به مدت 
مشابه سال قبل همراه شده است.شركت رينگ سازي 
مش��هد )خرينگ( در مدت ۳ماهه منتهي به خرداد 
1۴۰۲ به س��ود خالص ۳۴ ميلياردتوماني رسيده كه 
با افزايش 1۰۴ درصدي نسبت به سال گذشته همراه 
شده است. شركت ملي شيمي كشاورز )شملي( اعلام 
كرد: افزايش درآمدهاي عملياتي شركت ناشي از اتخاذ 
سياست هايي همچون توسعه سبد محصولات شركت 
و توسعه فعاليت هاي برندينگ و بازاريابي بوده است.در 
خصوص آگهي دعوت به مجامع، نماد ديران سهام داران 

خود را به مجمع عمومي فوق العاده دعوت كرده است.

لغو مجمع بيمه تجارت نو
با دستور قضايي

مجمع عمومي سهام داران بيمه تجارت نو كه قرار 
بود اول مرداد ۴۰۲ برگزار شود، با دستور قضايي لغو 
شد.در اطلاعيه دعوت سهام داران به مجمع عمومي 
عادي به طور فوق العاده، دستور كار اصلي صاحبان 
سهام اين ش��ركت بيمه اي، انتخاب اعضاي هيات 
مديره عنوان شده بود اما چهره هاي معرفي شده از 
سوي سهامداران خرد بيمه تجارت نو مورد تاييد 

بيمه مركزي قرار نگرفته بودند.
قاضي يكي از ش��عب مجتمع عدالت تهران، با اين 
استدلال كه به نظر مي رسد اعضاي هيات مديره از 
قبل معلوم هستند كه نافي حقوق سهامداران خرد 
است، دستور لغو مجمع عمومي سهامداران بيمه 

تجارت نو را صادر كرد.
قان��ون براي حمايت از س��هامداران خ��رد به آنان 
اجازه داده اس��ت نمايندگاني از ميان خود را براي 
حضور در هيات مديره شركت ها انتخاب كنند اما 
گزارش هاي متعددي وجود دارد كه نشان مي دهد 
شركت هايي كه سهامدار بزرگ دولتي دارند، مايل 
به اجراي اين قانون نيس��تند و از هر طريق تلاش 
مي كنند نمايندگان خود يا مورد اعتماد خود را بر 
صندلي هاي هيات مديره بنشانند. ضمن اينكه حتي 
سهامداران بزرگ اما غيردولتي چنين شركت هايي 
اغلب دچار چالش اداره شركت هاي خود مي شوند.

بيمه تجارت نو در مرداد س��ال گذش��ته، فراخوان 
دعوت از افراد براي حضور در هيات مديره را منتشر 
كرد و متعاقب آن كس��اني ب��راي حضور در هيات 
مديره اعلام آمادگي كردند اما با كارشكني سهام دار 
دولتي اين شركت بيمه اي مواجه شدند. اين نكته 
در اطلاعيه بيمه تجارت نو درباره دستور قضايي لغو 
مجمع هم به نوعي مورد اش��اره قرار گرفته است: 
»لازم به اشاره اس��ت كه مديرعامل شركت بيمه 
تجارت نو مكاتباتِ متعددي را قبل از انتش��ار اين 
آگهي با نهاد ناظر به عمل آورده و در آنها عواقبِ عدمِ 
دعوت از معرفي شدگان براي مصاحبه و متعاقباً عدم 
اعلامِ صلاحيتِ احتمالي سايرِ داوطلبانِ عضويت در 
هيأت مديره )غير از هفت فردِ تأييدشده( را متذكر 

شده است.«
اين اطلاعيه اذعان دارد كه از ميان افراد معرفي شده 
به بيمه مركزي ب��راي تاييد صلاحيت، تنها ۷ نفر 
مورد پذيرش ق��رار گرفته اند.برخي رس��انه ها در 
پوش��ش خبر لغو مجمع عمومي سهامداران بيمه 
تجارت نو اين دستور قضايي را ناكامي وزارت اقتصاد 
و بيمه مركزي براي دخالت در كار سهامداران تعبير 
كرده اند.در فرازي از حك��م قاضي آمده »چند نفر 
از اش��خاصي كه در ليست انتخابات مجمع حضور 
دارند، در هيات مديره شركت هاي ديگر هم فعاليت 
مي كنند و با توجه به دريافت تاييديه بيمه مركزي، 
»در صورت برگ��زاري مجمع يقين��ا عضو هيات 
مدي��ره بيمه تجارت نو خواهند ش��د.« قاضي اين 
انتخاب از پيش تعيين ش��ده را موجب ضرر و زيان 
به سهام داران دانسته است.بيمه تجارت نو با نماد 
»بنو« روي تابلوي بورس تهران درج شده و در ۳ ماه 

اخير بازدهي منفي 1۷ درصدي داشته است.

حفظ حقوق سهامداران؛ هدف 
دستورالعمل حاكميت شركتي

رضا عيوضلو عضو هيات مديره س��ازمان بورس در 
نخستين برنامه آموزشي حاكميت شركتي ناشران، 
اظهار كرد: ش��ايد بتوان گفت بخشي از مشكلاتي 
كه در شركت هاي پذيرفته شده در سازمان بورس 
داريم مربوط به عدم اجراي درس��ت دستورالعمل 
حاكميت ش��ركتي است، دستور العمل حاكميت 
شركتي پاييز سال 1۴۰1 به تصويب هيات مديره 

سازمان بورس رسيد و به شركت ها ابلاغ شد.
وي تصريح كرد: دستورالعمل حاكميت شركتي در 
اصل به منظور حمايت از حقوق س��رمايه گذاران و 

بازار شفاف و منصفانه به تصويب رسيد
عيوض لو اضافه كرد: حق س��رمايه گذار اين است 
كه به طور كام��ل از اطلاعات با اهميت و تاثيرگذار 
بر وضعيت شركت ها اگاه باشد، مديران شركت ها 

مي بايست با سهامداران صادق باشند.
عضو هي��ات مديره س��ازمان بورس گف��ت: براي 
حفظ حقوق س��هامداران، بايد وضعيت ش��ركت 
پيش بيني پذير باشد؛ زيرا سرمايه گذار بايد بتواند 
سود آينده ش��ركت را پيش بيني كند. عضو هيات 
مديره س��ازمان بورس ادام��ه داد: اگر متغييرهاي 
تأثيرگذار بر درآمد و بهاي تمام شده شركت ها قابل 
پيش بيني نباشد، سرمايه گذار نمي تواند وضعيت 
سهام و قيمت دارايي هاي خود را پيش بيني كند.

يكي از مهم ترين حقوق سرمايه گذاران اين است كه 
منافع آنها بر گروه ديگر ترجيح داده نشود و عدالت 
برقرار شود. عضو هيات مديره سازمان بورس تاكيد 
كرد: دس��تور العمل حاكميت ش��ركتي بر اساس 
حفظ حق سرمايه گذاران بنا شده است، شركت ها 
مي بايس��ت مقررات را رعايت كنند و مديران اين 
مس��ائل را با اعض��اي هيات مديره خ��ود در ميان 
بگذارند. وي ادامه داد: صاحبان و مديران صنايع بايد 
به اين نكته توجه كنند كه رعايت اصول حاكميت 
شركتي تنها راه سرمايه گذاري پايدار و بقاي آنها به 

عنوان يك ثروت بين نسلي است.
عيوضلو گفت: در دستورالعمل جديد كه اصلاحاتي 
روي آن صورت گرفته فصل مفصلي براي پايداري 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت، باتوجه به اتفاقاتي كه 
در قيمت گ��ذاري ح��وزه انرژي ص��ورت در حال 
شكل گيري است، فصل مذكور بيش از پيش مورد 

اهميت قرار مي گيرد.
وي همچنين بيان كرد: ش��ركت ها مي بايست به 
مساله بهره وري توجه ويژه كنند، زيرا اكنون زمان 
پرداختن به تكنولوژي هايي است كه مي توانند به 

واسطه آن در بحث سرمايه صرفه جويي كنند.

»تعادل«گزارشميدهد

سيلاب در بازار سرمايه

صادرات برق بخش خصوصي از طريق بورس انرژي
علي اكبر محرابيان وزير نيرو، آسيب ارزان بودن بهاي انرژي 
در كش��ور را متوجه مصرف كننده دانست و گفت: مردم 
دوس��ت دارند از آب مناسب و برق پايدار بهره ببرند و اين 
زماني امكانپذير است كه صنعت آب و برق اقتصادي شده 

و سرمايه گذاران به آن توجه كنند.
محرابيان درباره راهكار وزارت نيرو براي مديريت مصرف 
برق در فصل تابستان سال جاري گفت: يكي از مهم ترين 
اقدامات وزارت نيرو پس از شروع به كار دولت سيزدهم ايجاد 
برنامه جامع براي توسعه، جوان سازي و هوشمندسازي 
صنعت برق بود كه ه��م اكنون اين برنامه تهيه و تصويب 
شده است. او در همين باره افزود: در اين برنامه چند محور 
مهم وجود دارد كه شامل  توسعه صنعت نيروگاهي و تنوع 
بخشي به س��بد نيروگاهي است. از طريق توسعه صنعت 
نيروگاهي مي توانيم سال به سال ناترازي و تنگناهاي تأمين 
برق را كاهش دهيم و در تنوع بخش��ي به سبد نيروگاهي 
مي توانيم بار توليد برق را از نيروگاه هاي حرارتي كم كرده 
و نيروگاه ه��اي جديد با توجه به ش��رايط اقليمي احداث 
كنيم كه اين نيروگاه ها را نيز توسعه دهيم. محرابيان گفت: 
مهم ترين اقدامي كه وزارت نيرو در اين راس��تا انجام داده 
است توجه ويژه به نيروگاه هاي تجديد پذير است كه شامل 
نيروگاه هاي خورشيدي، بادي برق آبي مي شود. وزير نيرو 
با اشاره به نقش بخش خصوصي در فرآيند تامين برق اظهار 
داشت: محور توس��عه نيروگاه ها بخش خصوصي است و 
دولت كمترين سرمايه گذاري و حضور را در اين بخش دارد، 
حضور دولت در توسعه نيروگاه ها در حد ضرورت ها است و 
زماني كه بخش خصوصي تمايلي به مشاركت ندارد دولت 

وارد توسعه نيروگاهي مي شود.
او اضاف��ه كرد: به عنوان مثال در بخش تأمين برق صنايع 
طبق توافقي كه با صنايع شد كه البته اين موضوع به قانون نيز 
تبديل شده است، توسعه نيروگاه ها توسط صنايع و بخش 
خصوصي انجام مي شود. يعني دولت هيچ دخالتي در اين 
موضوع ندارد و سرمايه گذار به صورت 1۰۰ درصد بخش 
خصوصي اس��ت. ضمن آنكه حضور ما در در نيروگاه هاي 
تجديدپذير صفر است و هيچ نيروگاه دولتي تجديد پذيري 

وجود ندارد.
محرابيان اظهار داشت: حتي نيروگاه هايي كه زير نظر وزارت 
نيرو در حال توسعه هستند نيز بايد توسعه خود را توسط 
بخش خصوصي انجام دهند. وزارت نيرو قطعاً مقرراتي را 
وضع مي كند كه در ادامه توسعه نيروگاهي حضور بخش 
خصوصي پر رنگ تر و با انگيزه بيشتري باشد. به عنوان مثال 
نزديك به ۲۰ سال است كه بخش خصوصي فعال در كشور 
تقاضاي صادرات برق دارد كه هيچگاه اجابت نشده است، اما 
به زودي دستور العملي از سوي وزارت نيرو صادر مي شود كه 
بر اساس آن بخش خصوصي مي تواند براي صادرات برق در 
بخش تجديد پذير اقدام كند. وزير نيرو ادامه داد: به عبارتي 
نيروگاه هايي كه توليد برق تجديد پذير دارند يا از بس��تر 

موجود كه در اختيار وزارت نيرو و دولت است، استفاده كرده 
و صادرات برق داشته باشند و يا حتي الگوهاي اختصاصي 
صادراتي ايجاد كنند مي توانند بدون هيچ محدوديتي برق 
خود را صادر كرده و ۴ م��اه برق توليدي خود را به صورت 

رقابتي در داخل بفروشند.
او گفت: لازم به ذكر است ايجاد تابلوي برق سبز در بورس 
انرژي ني��ز خبر خوب ب��راي نيروگاه ه��اي تجديدپذير 
در ماه ه��اي اخير ب��ود كه فض��اي رقابتي ايج��اد كرد و 
توليدكنندگان برق تجديد پذير مي توانند برق خود را به 
صورت نقد به مصرف كننده بفروش��ند كه خوشبختانه 
استقبال بس��يار مناس��بي نيز از آن صورت گرفته است. 
محرابيان در همين رابطه اضافه كرد: در اين دستور العمل 
صادراتي پيش بيني ش��ده كه 8 ماه در سال صادرات برق 
وجود داشته باش��د و ۴ ماه برق را از طريق تابلوي سبز به 
خريداران داخلي مي فروشند. چنين امري باعث مي شود 
كه ناترازي برق در ۴ ماه كاهش پي��دا كند و هم در 8 ماه 
ديگر سال برق را با نرخ هاي خوب به فروش برسانند. او در 
مورد تفاوت نرخ رقابتي با نرخ معمول نيز اعلام كرد: نرخ 
رقابتي در بورس تعيين مي شود و بر اساس عرضه و تقاضا 
اس��ت و در زمان به تعادل رسيدن عرضه و تقاضا تعيين 
مي شود، به عنوان مثال در نيروگاه هاي تجديد پذير قانون 
دانش بنيان ها در صنعت برق وجود دارد كه بر اساس اين 
قانون پيش بيني شده است از سال 1۴۰۲ يك درصد برق 
صنايع از محل برق تجديد پذير تأمين شود. در اين قانون 
آمده اس��ت دو روش براي تأمين برق صنايع وجود دارد، 
يكي اح��داث نيروگاه هاي تجديد پذير توس��ط صنايع و 
تأمين يك درصدي برق مورد نياز كشور توسط آنها كه هر 
سال يك درصد به آن افزوده مي شود تا به 5 درصد برسد. 
اين كار به اين دليل است تا بخش صنعت برق بيشتري را 

از محل نيروگاه هاي تجديد پذير تأمين كند. وزير نيرو در 
ادامه سخنان خود در ارتباط با تفاوت اهميت صادرات برق 
و صادرات گاز گفت: بازار گاز و برق متفاوت از يكديگر است 
و به عوامل متعددي مانند بازار مقصد و معامله اي كه انجام 
مي شود بستگي دارد. ممكن است يك بازار به گاز نياز داشته 
باشد و بازار ديگر به برق، تقاضا تعيين كننده قيمت است. 
اگر تقاضا كم باشد نرخ پايين مي آيد كه اقتصادي نيست به 
همين دليل نمي توان يك حكم واحد داد. به عنوان مثال، 
فرش در تمامي بازارها سود آور است؟ طبيعتاً خير در يك 
بازار بسيار سودآور است و در بازار ديگر ممكن است فروش 
معمولي داشته باشد و حتي در بازاري هم صرفه اقتصادي 
نداشته باشد، انرژي هم به همين منوال است. وي در مورد 
اهميت تبادلات برقي با كشورهاي همسايه نيز بيان كرد: 
اين كار موجب توسعه شبكه برق خواهد شد و اين شبكه به 
كل كشورهاي منطقه متصل مي شود كه از يك سو باعث 
پايداري شبكه خواهد شد و از ديگر سو برق كشور به شدت 
اقتصادي مي شود. زيرا مواقعي كه برق مشتري داخلي دارد 
آن را با نرخ بهتري مي فروشيم زماني كه برق مازاد داريم آن 
را با قيمت مناسب صادر خواهيم كرد. محرابيان در همين 
باره ادامه داد: به اين اعداد توجه كنيد، برقي كه امسال در 
زمان پيك مصرف كرديم ۷۲ هزار و 5۰۰ مگاوات بوده است 
كه اين مقدار در زمستان نزديك به ۳۰ تا ۳5 هزار مگاوات 
اس��ت بنابراين براي تابستان بايد ۷۲ هزار و 5۰۰ مگاوات 
توليد داشته باشيم و در زمستان نزديك به ۳۰ هزار مگاوات 
و اگر اين ميزان برق توليد شود نيروگاه بايد خاموش شود كه 
از نظر اقتصادي به صرفه نيست. زيرا نيروگاهي ساخته شده 
و بايد 8 ماه تعطيل باش��د. اما در صورتي كه به كشورهاي 
همسايه اتصال پيدا كنيم هر زمان برق مازادي وجود داشته 
باشد امكان صادرات آن نيز وجود دارد. نكته جالب توجه 

آنكه همه كشورها رژيم مصرف يكساني با كشور ما ندارند. 
وزير نيرو گفت: زماني كه ما در پيك تابستان بيشترين ميزان 
مصرف را داريم كشوري نظير روسيه مازاد توليد دارد. زيرا 
پيك مصرف آن كشور در زمستان است. به عبارتي با اتصال 
شبكه برق ما به روسيه تابستان به راحتي برق مازاد آنها را 
با قيمت ارزان خريداري مي كنيم و زمستان كه برق مازاد 
داريم و كشور روسيه نياز بيشتري به برق دارد، برق مازاد 

ما را دريافت مي كند.
وي در مورد تفاوت تعرفه صادراتي و وارداتي برق توضيح 
داد: نرخ ترانزيت زماني كه برق را از نقطه اي به نقطه ديگري 
منتقل مي كند، سرمايه گذاري براي زير ساخت هاي آن بايد 
انجام شده باشد، اما نرخ هايي براي عبور اين جريان وجود 
دارد كه آنها، نرخ هايي نيست كه صادرات را تحت تأثير قرار 
داده و توجيه ناپذير كند. نوع تعامل دو كش��ور، فاصله دو 
كشور و مواردي از اين دست موجب تغيير نرخ خواهد شد.

محرابيان پيرامون قراردادهاي برقي ايران با ديگر كشورها 
گفت: برق مانند گاز نياز به س��رمايه گذاري هاي كلان و 
بهره وري طولاني مدت ندارد به همين دليل قراردادهاي 
كه اكنون در حوزه برق وجود دارد، قرار دادهاي 5 س��اله و 
پارت به پارت است. پارت به پارت به اين معنا است كه حجم 
صادرات و يا واردات برق مشخص است و بازه زماني مشخص 

يك ماهه يا سه ماهه دارد.
وي ادامه داد: برخي از كش��ورهاي منطقه برق را از طريق 
بورس خري��د و فروش مي كنن��د و نرخ ب��رق در ماه ها و 
روزهاي مختلف و در ساعت هاي مختلف متفاوت است. 
در مدتي از ش��بانه روز كه اوج مصرف اس��ت، قيمت برق 
ممكن است به 18 سنت برسد و در ساعاتي كه اوج مصرف 
نيست ممكن است قيمت به 1 سنت برسد. به همين دليل 
قراردادهاي پارت به پارت و با قيمت هاي متفاوت منعقد 
مي شود و بخش خصوصي به راحتي مي تواند به اين بخش 
ورود پيدا كند. محرابيان در همين باره بيان كرد: با اغلب 
كشورهاي همسايه ارتباط الكتريكي داريم. كشورهايي 
نظير ارمنس��تان، تركيه، عراق، افغانس��تان، آذربايجان، 
تركمنستان و روس��يه همچنين با كشور قطر در مرحله 
مطالعات اجراي پروژه ق��رار داريم. براي مدت كوتاهي با 
روسيه سنكرون داشتيم و اكنون در حال مذاكره هستيم 
كه اين ارتباط از دو مس��ير برقرار شود. همچنين بايد در 
نظر داشت كه روسيه براي ما بازار مهمي است، زيرا پيك 
مصرف هاي متفاوتي با يكديگر داريم. وي در بخش ديگري 
از سخنان خود در ارتباط با اهميت نوسازي زيرساخت هاي 
آب و برق كشور گفت: شبكه برق هر كشوري مانند بدن 
يك انسان است كه روزانه ميليون ها سلول مي ميرند و به 
جاي آن سلول جديد توليد مي شود. به همين دليل بايد 
اجزاي پير را به سرعت نو سازي كنيم. متأسفانه در سال هاي 
اخير سرمايه گذاري در اين بخش كاهش پيدا كرده است و 

بخش هايي كه فرسوده شدند، نوسازي نشدند.



مجيد اعزازي|
اگر چه سقف وام خريد مسكن براي زوجين در تهران به 800 
ميليون تومان افزايش يافته است، اما اين تسهيلات هزينه 
خريد 13 تا 16 متر از مساحت يك واحد مسكوني متوسط 
را پوشش مي دهد. عددي كه نه تنها قابل اعتنا نيست، بلكه 
بازپرداخت اقساط آن براي زوجين كارمند موجب مشكلات 
عديده مالي و بلكه ناممكن است. بي گمان، مخاطب اين 
وام، متقاضيان مصرفي و طبقه متوسط شهري نيستند، 
بلكه متقاضيان تبديل به احسن كردن ملك هستند كه 
در رده هاي مديريتي دولتي يا خصوصي مشغول به كارند 
و مي توانن��د همزمان از پس هزينه ه��اي تامين معاش و 
بازپرداخت اقساط اين وام ها برآيند.  به گزارش »تعادل«، 
با وجود حبس آمار تحولات بازار مسكن تهران و كشور از 
سوي بانك مركزي و مركز آمار ايران طي 7 ماهه گذشته كه 
برخلاف قوانين موجود كشور از جمله قانون حق دسترسي 
به اطلاعات ارزيابي مي شود، بررسي ها نشان مي دهد كه 
متوسط قيمت هر متر مربع مسكن در شهر تهران دستكم 
60 ميليون تومان اس��ت. به اين ترتيب، تسهيلات 800 
ميليون توماني خريد آپارتمان ب��راي زوجين تهراني كه 
بيشترين ميزان سقف جديد تسهيلات مسكن به شمار 
مي رود، فقط هزينه خريد 13 متر مربع واحد مسكوني را 
پوشش مي دهد. اگر فرض كنيم، قيمت خانه اي متري 50 
ميليون تومان باشد، اين پوشش دهي به 16 متر افزايش 
مي يابد. اين گزارش حاكي اس��ت، در حالي در خردادماه 
س��ال جاري خبر افزايش سقف تسهيلات خريد مسكن 
از س��وي مسوولان وزارت راه و شهرس��ازي رسانه اي شد، 
ديروز مسوولان بانك مسكن جزييات افزايش تسهيلات 
خريد مسكن انفرادي، زوجين و جعاله از محل اوراق گواهي 
حق تقدم استفاده از تسهيلات مسكن )اوراق ممتاز( كه به 
تازگي ابلاغ شده را اعلام كردند.به گزارش »تعادل«، در پي 
جهش هاي تورمي دهه هاي اخير و به ويژه در دهه 1390، 
توان مالي خانوار به شدت آسيب ديده و معجزه پس انداز از 
ميان رفته است، همزمان درآمدهاي كارگران و كاركنان 
دولت��ي و غيردولتي در كوره تورم ذوب ش��ده و در مقابل، 
مس��كن به عنوان كالايي س��رمايه اي و غيرقابل تجارت، 
همچون اس��فنج، بخش قابل توجهي از ت��ورم موجود در 
جامعه را در خود جذب كرده و به عبارت ديگر، به پناهگاه 
امني براي محافظت از نقدينگي در برابر تورم تبديل شده 
است. در چنين شرايطي، طول دوره دسترسي به مسكن 

براي حقوق بگيران به 90 تا 120 سال افزايش يافته است.

   اثر متغير عمر بنا در ميزان وام خريد مسكن
در اين حال، آنگونه كه ايلنا گزارش كرده است، تسهيلات 

خريد مسكن در تهران، براي املاكي كه حداكثر تا 25 سال 
عمر كرده اند به مبلغ ۴00 ميليون تومان و براي املاكي كه 
25 تا 30 سال عمر دارند، به 320 ميليون تومان افزايش 
پيدا كرد.همچنين تس��هيلات خريد مسكن انفرادي در 
مراكز اس��تان و شهرستان هايي كه بيش از 200 هزار نفر 
جمعيت دارند به مبل��غ 320 ميليون تومان براي املاك 
25 ساله و 2۴0 ميليون تومان براي املاك 25 تا 30 سال 
افزايش يافت.اين تسهيلات در ساير مناطق به ترتيب براي 
املاك 25 و 25 تا 30 س��ال، به مبلغ 2۴0 و 160 ميليون 
تومان تغيير پيدا كرد.تسهيلات خريد مسكن براي زوجين 
نيز در تهران براي املاكي كه حداكثر 25 سال عمر دارند، 
800 ميليون تومان و براي املاكي كه 25 تا 30 سال سن 
دارند، 6۴0 ميليون تومان شد. زوجيني كه در مراكز استان 
و شهرس��تان هاي بالاي 200 هزار نفر جمعيت زندگي 
مي كنند از اين  پس مي توانند براي بناهاي 25 ساله 6۴0 
ميليون تومان و براي بناهاي 25 تا 30 ساله ۴80 ميليون 
تومان تس��هيلات دريافت كنند. اين تسهيلات در ساير 
مناطق براي ساختمان هاي 25 و 25 تا 30 ساله به ترتيب 
به مبالغ ۴80 و 320 ميليون تومان تغيير يافت. تسهيلات 
جعاله نيز بدون هيچ قيد و شرطي در همه مناطق و براي 

همه املاك، 160 ميليون تومان شد.
 

    سود 1.8 ميليارد توماني وام خريد مسكن
با بخشنامه بانك مركزي متقاضيان وام جديد خريد 
مسكن مي توانند اقساط را پلكاني پرداخت كنند كه 
سود اين وام 1.8 ميليارد تومان است. در بازپرداخت 
پلكاني اقس��اط وام 800 ميليون توماني در سال اول 
حدود 1۴.6 ميليون تومان و در ماه 12 سال دوازدهم 

20 ميليون و 259 هزار تومان خواهد بود. كل سود اين 
وام در روش بازپرداخت پلكان��ي حدود يك ميليارد 
و 692 ميليون تومان اس��ت.همچنين براي وام 160 
ميليون توماني تعمير نيز اقساط ماهانه در سال اول ۴ 
ميليون و 259 هزار تومان و در سال پنجم ۴ ميليون 
و 79۴ هزار تومان خواهد بود. كل سود اين وام حدود 
111 ميليون تومان است. به اين ترتيب سود وام 960 
ميليون تومان��ي در روش بازپرداخت پلكاني حدود 
1.8 ميليارد تومان خواهد ب��ود. در روش بازپرداخت 
تسهيلات 800 ميليون توماني س��ود وام حدود 1.5 
ميليارد است كه با احتساب سود وام تعمير حدود 1.7 

ميليارد تومان مي شود.

    نماينده مجلس
 نمي تواند قسط 1۹ ميليوني بدهد

پيش از اين، رحمت اله فيروزي، عضو كميسيون عمران 
مجلس در اين باره گفته بود: من به عنوان نماينده مجلس 
توان پرداخت قس��ط 19 ميليون توماني براي وام خريد 
مسكن را ندارم چه برسد به كارگر و كارمندي كه صاحبخانه 
نيستند. فيروزي درباره اقساط 19 ميليون توماني وام 960 
ميليون توماني خريد مسكن اظهار كرده بود: واقعيت اين 
است كه من به عنوان نماينده مجلس هم توان پرداخت 
قسط 19 ميليون توماني براي وام خريد مسكن را ندارم، 
چه برسد به كارگر و كارمندي كه صاحبخانه نيستند. وي 
با تاكيد بر اينكه مطمئن هستم كسي نمي تواند اقساط 19 
ميليون توماني را پرداخت كند، ادامه داده بود: آنهايي كه 
درباره طراحي مدل اين تسهيلات و مبلغ اقساط آن تصميم 
مي گيرند بايد توجه داشته باشند كه با اين شرايط خانوار 

چگونه از عهده پرداخت اقساط اين وام ها برمي آيند. عضو 
كميسيون عمران مجلس گفت: در حال حاضر ميانگين 
حقوق كارمندان 12 ميليون تومان اس��ت اما بسياري از 
متقاضيان مسكن و اقشاري كه صاحب خانه نيستند، از 
قشر كارگر هستند يا اينكه شغلي ندارند بنابراين دريافت 
اين وام براي اغلب مردم نشدني است.  فيروزي تاكيد كرده 
بود: دولت قانوني را تصويب كرده كه امكان اجراي آن وجود 
ندارد. از سوي ديگر شايد چون دولت منابع ندارد، طرحي 
را مصوب مي كند كه به اجرا هم نرسد يعني هرچند رقم وام 
را افزايش دادند اما مردم نمي توانند از آن استفاده كنند. وي 
افزوده بود: حتي زوجين هر دو كارمند باشند و حقوق 25 
ميليون توماني دريافت كنند، نمي توانند قسط 19 ميليون 
توماني را پرداخت و با 6 ميليون تومان زندگي كنند چراكه 
اين خانواده در كنار هزينه اجاره بها بايد مخارج ديگري را 
هم بپردازد. عضو كميسيون عمران مجلس اظهار كرده بود: 
دولت وقتي برنامه اي را تصويب مي كند بايد اين موضوع را 
در نظر بگيرد كه آيا اين برنامه امكان اجرا را دارد و عملياتي 
مي شود، صرف اينكه قانوني تصويب شود اما به اجرا نرسد، 
دس��تاوردي ندارد. 6 ماه كه از اج��راي اين برنامه بگذرد، 
مشخص مي شود كه ميزان استقبال از اين وام چقدر بوده 
است اما اميدواريم تصميم گيران نگاه جامعي داشته باشند.

   افزايش اختلاف طبقاتي با وام 800 ميليوني 
نادر قاضي پور نماينده ادوار مجلس ني��ز درباره وام 800 
ميليوني مسكن گفته بود: متأسفانه باعث ايجاد اختلاف 
فاحش طبقاتي شديم. تعدادي غني و اكثريت فقير شدند. 
با اين وضع تورم، كارمندان، نظاميان، فرهنگيان و كارگران 
نيز زير خط فقر قرار گرفته اند چراكه حقوق آنها 15 ميليون 
تومان بيش��تر نيس��ت.  او افزوده بود: براي حقوق بگيران 
مقدور نيست كه 15 ميليون تومان هر ماه قسط وام مسكن 
800 ميليون توماني را بدهند، مگر اينكه زن و شوهر هر دو 
كارمند و مدير باش��ند كه كمتر از 10 درصد كارمندان و 
كاركنان چنين شرايطي را دارند. وي با بيان اينكه اكثريت 
قريب به اتفاق حقوق بگيران با وام 800 ميليوني نمي توانند 
صاحب مسكن ش��وند، گفت امروز خريد خانه رويا شده 
است. البته دهك هاي بالاي درآمدي توانايي خريد خانه 
دارند اما دهك هاي پايين درآمدي خير. انتظار داش��تيم 
در طرح نهضت ملي مسكن مقداري يارانه يا تخفيف براي 
حقوق بگيران درنظر مي گرفتند اما اتفاق نيفتاد. اين نماينده 
ادوار مجلس با بيان اينكه امروز وضع طوري شده است كه 
سرمايه دار، سرمايه دارتر مي شود و فقير، فقيرتر مي شود، 
اظهار كرده بود: با وام 800 ميليوني اختلاف طبقاتي بيشتر 

مي شود چراكه كمك مي كند غني ها غني تر شوند.

ايرانشهردر شهر 
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شناسايي ۹۳ ساختمان »پرخطر« 
در تهران

رييس كل دادگستري اس��تان تهران گفت: 35 هزار 
س��اختمان در تهران از نظر ايمني بازرسي شدند كه 
در نتيجه آن 93 س��اختمان پرخطر شناسايي شد. به 
گزارش تسنيم، علي  القاصي مهر، رييس كل دادگستري 
اس��تان تهران از شناسايي 93 س��اختمان پرخطر در 
ته��ران خبر داد و اظهار كرد: اين س��اختمان ها پس از 
بازرسي و ارزيابي ايمني 35 هزار ساختمان شناسايي 
ش��دند. القاصي مهر گفت: در طي س��ال هاي گذشته 
هر از چند گاهي وقوع آتش س��وزي هاي گس��ترده و 
مهيب يا ريزش يا انفجار ساختمان هاي تجاري، اداري، 
مسكوني قديمي و فرسوده يا در حال ساخت عمدتاً در 
كلان شهر تهران و بعضاً در ساير شهرستان هاي كشور 
خبرساز بوده است كه س��اختمان پلاسكو، كلينيك 
س��ينا اطهر و متروپل آبادان از اين دس��ت موضوعات 
هستند. وي افزود: معمولًا پس از وقوع چنين حوادثي 
افكار عمومي رسانه ها و توجه مسوولان و متوليان امر 
معطوف به وضعيت ساختمان هاي ناايمن و رفع خطر 
در شهر هاست و دس��توراتي صادر و اقداماتي مقطعي 
انجام و پس از آن مجدد به فراموش��ي سپرده مي شود. 
رييس كل دادگستري اس��تان تهران تصريح كرد: بر 
اساس دستورات و تأكيدات رييس قوه قضاييه مبني بر 
توجه به حقوق عامه و پيشگيري از وقوع جرم و مطابق 
دستورات قضايي در اس��تان تهران مطالبه رسانه ها و 
افكار عمومي موضوع شناسايي ساختمان هاي ناايمن 
در دستور كار شوراي اسلامي شهر و شهرداري تهران 
ق��رار گرفت. القاصي مهر گف��ت: طرحي تحت عنوان 
طرح نظام بازرسي در ش��وراي اسلامي شهر تهران به 
تصويب رس��يد كه به موجب آن سازمان آتش نشاني 
و خدمات ايمني ش��هرداري تهران مكلف شده است 
ساختمان هاي ناايمن در سطح شهر تهران را شناسايي 
و امور مربوط به رفع خطر ايمن سازي هاي آنها را پيگيري 
كند. رييس كل دادگستري استان تهران بيان كرد: بر 
اس��اس گزارش هاي دريافتي تاكنون از سوي سازمان 
آتش نش��اني تعداد 35 هزار ساختمان در تهران از اين 
منظر مورد بازرسي و ارزيابي قرار گرفته است و تعداد 93 
ساختمان در وضعيت بس��يار پرخطر و تعداد 13 هزار 
و 700 ساختمان نيز شناس��ايي و طبقه بندي شدند. 
وي افزود: در هر منطقه از ش��هرداري تهران كميته اي 
تحت عنوان كميته ايمني متشكل از مسوولان ذي ربط 
در ش��هرداري به رياست شهردار هر منطقه تشكيل و 
ساختمان هاي بس��يار پرخطر در آن كميته مطرح و 
مطابق با بند 1۴ ماده 55 قانون شهرداري در خصوص 
نحوه اقدام و مواجه با اين ساختمان ها در آن كميته اتخاذ 
تصميم مي شود. القاصي مهر اظهار كرد: در اين كميته 
متناسب با وضعيت بحراني هر ساختمان تصميمات و 
مصوباتي اتخاذ مي شود كه عمدتاً تصميمات معطوف 
به اعمال محدوديت هايي از قبي��ل قطع برق يا گاز 
ساختمان يا قطع و تعطيلي آسانسور يا تخليه مشاعات 
و انباري ها در طبقات به ويژه در ساختمان هاي تجاري 
يا حتي بعضاً پلمب و تعطيلي و تخليه كامل ساختمان 
است. رييس كل دادگستري استان تهران ادامه داد: 
با توجه به لزوم حض��ور ماموران فراجا جهت تأمين 
امنيت در زمان اجراي تصميمات مذكور، مراتب به 
دادستاني تهران اعلام و از سوي دادسراي عمومي و 
انقلاب تهران نيز دستورات قضايي صرفاً جهت حضور 
ماموران براي تأمين امنيت محل و جلوگيري از تمرد 

برابر ماموران شهرداري صادر مي شود.

ايجاد 57 نيروگاه خورشيدي 
در پايتخت

مديركل محيط زيست و توس��عه پايدار شهرداري 
تهران ضمن بيان اينكه در 57 نقطه از ش��هر تهران 
نيروگاه خورشيدي ايجاد شده است، از تصميم براي 
ساخت نيروگاه هاي خورشيدي بزرگ مقياس خبر 
داد. حليا حسيني در گفت وگو با ايسنا درباره ميزان 
نيروگاه هاي خورشيدي در تهران و برنامه اداره كل 
محيط زيست ش��هر تهران براي افزايش آنها اظهار 
كرد: در حال حاضر ما در 57 نقطه از ش��هر تهران به 
تولي گري شهرداري تهران و اداره كل محيط زيست 
توسعه پايدار شهرداري تهران نيروگاه خورشيدي 
داريم ك��ه در مجموع 102۴ كيل��ووات برق توليد 
مي شود. اين اقدامات پيرو اسناد بالادستي و مصوبه 
هيات وزيران اس��ت كه ش��هرداري ته��ران و كليه 
ش��هرداري ها را موظف كرده اس��ت 20 درصد برق 
خود را از انرژي خورشيدي تامين كنند. وي افزود: 
در س��ال 1۴02 نيز اين موضوع در دستور كار اداره 
كل محيط زيست توس��عه پايدار شهرداري تهران 
قرار دارد. هدف اول اجراي پروژه هاي كوچك مقياس 
براي احداث نيروگاه خورشيدي است كه با توجه به 
امكانات سازماني و بودجه  در نظر گرفته شده براي 
ادارات محيط زيست مناطق 22 گانه اين پروژه در 
مناطق عملياتي خواهد ش��د. با اجراي اين پروژه تا 
پايان سال 1۴02 يك مگاوات ديگر نيز به توليد برق 
از انرژي خورشيدي اضافه مي شود. مديركل محيط 
زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران با بيان اينكه 
براي ساخت نيروگاه هاي بزرگ مقياس در دو حوزه 
انرژي هاي تجديدپذير و خورشيدي در حال پيگيري 
از شهرداري تهران هستيم، گفت: : پس از پروژه هاي 
كوچك مقياس توليد برق به كمك انرژي خورشيدي 
به دنبال احداث نيروگاه هاي بزرگ مقياس هستيم. 
جلس��اتي در خص��وص بهره مندي از حريم ش��هر 
ته��ران و اراضي مناب��ع طبيعي ب��ا اداره كل منابع 
طبيعي و آبخيزداري كشور برگزار شد. با سازمان ها 
و شركت هاي ديگر در سطح ش��هرداري تهران كه 
زمين هايي مناسب براي پروژه هاي بزرگ  مقياس دارند 
نيز مذاكراتي انجام شده است و به دنبال سرمايه گذار 
هستيم تا با توجه به هزينه هاي پروژه هاي بزرگ مقياس، 
سرمايه گذاران در انجام اين كار مشاركت كنند تا با احداث 
نيروگاه برق و در اختيار »س��اتبا« )سازمان انرژي هاي 
تجديدپذير و بهره وري انرژي برق( قرار دادن آن، هزينه ها 

با فروش برق تامين شود.

فاصله نجومي متوسط عمر 
ساختمان در ايران و جهان

رييس س��ازمان نظام مهندسي ساختمان كشوري با 
بيان اينكه متوسط عمر ساختمان در ايران به ٣٠ تا ۴٠ 
سال رسيده اظهار كرد: اين در حالي است كه در دنيا اين 
عدد بين ٧5 تا ١٠٠ سال است. به گزارش ايلنا، حمزه 
شكيب در يك نشس��ت خبري با بيان اينكه در حال 
حاضر سازمان نظام مهندس��ي 6٠٠ هزار عضو دارد، 
اظهار كرد: سازمان نظام مهندسي از سال ٧5 فعاليت 
خود را آغاز ك��رد و اين مجموعه علاوه بر هيات مديره 
دو ركن بازرس��ي و انتظامي دارد و ح��ال حاضر ٣٨۴ 
عضو هيات مديره در سراس��ر كش��ور در اين سازمان 
مشغول به كار هس��تند و از هر استان يك نماينده در 
شوراي مركزي حضور دارد. وي با بيان اينكه سازمان 
نظام مهندسي ساختمان روي ساختمان هاي دولتي 
نظارت ندارد و تمركز آن بر روي س��اخت و س��ازهاي 
بخش خصوصي اس��ت، ادامه داد: طبق گزارش ها هر 
خانواده ايراني ۴5 درصد از درآمد خود را صرف مسكن 
مي كند و عملا اس��تفاده بهينه اين سرمايه گذاري به 
خلاقيت اعضاي سازمان نظام مهندسي ساختمان بر 
مي گردد تا عمر ساختمان افزايش پيدا كند و در برابر 
سوانح مقاوم باشد البته نهادهاي ديگري مانند شهرداري 
و وزارت صمت در اين موضوعات نقش آفرين هستند 
اما سازمان نظام مهندسي نقش كليدي دارد.  رييس 
سازمان نظام مهندس��ي ساختمان كشور تاكيد كرد: 
در مقاطعي افراد علمي در آني سازمان حضور داشتند 
اما با توجه به چرخه سنگين مالي در اين حوزه، رقابت 
انتخاباتي بيشتر ش��د.  وي افزود: از سال ٩٢ تغييراتي 
در سازمان هاي نظام مهندس��ي ايجاد شد و مالكان را 
مكلف كردند تا براي انتخاب مهندس ناظر پولي را به 
سازمان نظام مهندسي واريز كنند از اين تغييراتي در 
اين س��ازمان را ش��اهد بوديم اما در اين دوره به بحث 
ارتقاي ساخت و ساز ورود جدي كرديم و موضوع مهم 
ديگر ورود به شفافيت در سازمان نظام مهندسي بوده و 
از اين رو سامانه يكپارچه براي دسترسي ٣١ استان ايجاد 
كرديم كه تمام استان ها به يك نرم افزار واحد استفاده 
كنند و ديگر بساط نرم افزار هاي متعدد استاني جمع 
شود. شكيب با اشاره به مقاومت مسكن مهر اظهار كرد: 
ديديم كه مسكن مهر در زلزله كرمانشاه خوب جواب 
داد و س��قف واحد هاي مسكن مهر نريخت و كسي در 
اين ساختمان ها كشته نشد اما تا ٧٠ درصد ساختمان 
از لحاظ ديوارها و تاسيسات ديگر قابل استفاده نبود و 
هزينه اي براي حاكميت براي بازسازي ايجاد كرد. رييس 
سازمان نظام مهندسي كشور با بيان اينكه كشورهاي 
توسعه يافته و در حال توسعه به دنبال كاهش خسارت ها 
در برابر سوانح طبيعي از جمله زلزله هستند، ادامه داد: 
واقعيت اين است كه اگر زلزله اي رخ دهد ديگر دولت ها 
امكان تامين خس��ارت ها را ندارند از اي��ن رو به دنبال 
كاهش هر چه بيشتر خسارت ها هستند. سازمان نظام 
مهندسي هم در ايران با دولت در حال مذاكره است كه 
در ساخت نهضت ملي مسكن مقررات ايمني دربرابر 

سوانح طبيعي به اجرا برسد. 

علت ريزش بازار چيست؟
 اگر دق��ت كنيم چندي پيش كميس��يون اقتصادي 
مجلس نيز صحبت كردن��د و اتفاقي رخ نداد. بعضي از 
انتظارات را از رييس سازمان بورس داريم درصورتي كه 
رييس سازمان چه جايگاهي در سياست گذاري كلان 
دارد؟ انتقادهاي مربوط به سازمان بورس بحث جدايي 
است؛ ولي چقدر اين موضوعات در اختيار آقاي عشقي 
است و چقدر رفتن يا استعفا دادن در بازار تاثير دارد را 
بايد درست بررسي كرد و بايد به صورت منطقي بر روي 

عملكرد ايشان بررسي داشته باشيم.

جزييات سقف جديد تسهيلات مسكن براي واحدهاي 25 ساله و بيشتر در تهران و ساير شهرها اعلام شد

تقلاي وام مسكن در باتلاق تورم

آگهی موضوع ماده۳قانون وماده 1۳آئين نامه  قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای ش�ماره  140260317126000230هيات اول / دوم موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و س�اختمان های فاقد س�ند رسمی  
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک حوزه ثبت ملک باوی تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی آقای/ خانم عبداله زاهد سلامی  فرزند نعيم   بشماره 
شناسنامه 1740135520 صادره  از اهواز  در یکباب خانه   به مساحت 247.50 
مترمربع فرعی از 3 اصلی واقع در بخش 7 خریداری از مالک رسمی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز 
آگهی می شود   در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند  از تاریخ  انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف  مدت یک ماه از 
تاریخ تسليم اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات  سند مالکيت صادر خواهد شد.  م الف: 5/962
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/05/02              تاریخ انتشارنوبت : 1402/05/18

رضا شریفی-  ریيس ثبت اسنادو املاک  شهرستان باوی  

آگهی موضوع ماده۳قانون وماده 1۳آئين نامه  قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای ش�ماره  140260317126000214هي�ات اول /دوم موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  مستقر 
در واحد ثبتی ح�وزه ثبت ملک حوزه ثبت ملک ب�اوی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای/ خانم مهدی عطائی   فرزند خلف   بشماره شناسنامه 
3 صادره  از... در یک قطعه زمين مزروعی به مساحت 79952.95متر مربع 
پلاک 4 فرعی از 691 اصلی واقع در بخش 7 خریداری از مالک رسمی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز 
آگهی می شود   در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند  از تاریخ  انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف  مدت یک ماه از 
تاریخ تسليم اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذکور و ع�دم وصول اعتراض طبق 

مقررات  سند مالکيت صادر خواهد شد.  م الف: 5/968
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/05/02              تاریخ انتشار نوبت: 1402/05/18              

رضا شریفی-  ریيس ثبت اسنادو املاک  شهرستان باوی  

در اجرای ماده 3 قانون و ماده 13آئين نامه اجرایی قانون یاد شده اسامی 
افرادی که اسناد عادی یا رسمی آنان در هيات مستقر در اداره ثبت اسناد 
و املاک بجنورد مورد رسيدگی و تائيد قرار گرفته جهت اطلاع عموم در 
دونوبت به فاصله 15روز در دو نش�ریه آگهی های ثبتی )کثيرالانتشار و 

محلی( به شرح ذیل اگهی می گردد :
بخش دو بجنورد پلاک 93_ اصلی اراضی ازون بيجه

1-ششدانگ یک قطعه زمين مزروعی در قسمتی از پلاک شماره 93 اصلی 
فوق به مساحت 17440.96 متر مربع ابتياعی آقای عباسقلی قدرتی از محل 
مالکيت رسمی غلامحسين عباسی برابر رای شماره 1464_1402 مورخ 

1402/04/07 _کلاسه 0485_1401 
لذا بدین وسيله به فروشندگان و مالکين مشاعی و اشخاص ذینفع در آرای 
اعلام شده ابلاغ می گردد چنانچه اعتراضی دارند باید از تاریخ انتشار آگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق درمحل تا دوماه اعتراض خود رابه اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسليم و رسيد اخذ نمایند معترضين باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسليم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نمایند و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهند در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه ننماید اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند خواهد نمود ضمنا صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود . شناسه آگهی :1522878
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/17
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/05/02

آگهی آراء هيات حل اختلاف موضوع ماده 
يک قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی

اکبر اقبالی_ریيس ثبت اسناد و املاک منطقه یک بجنورد

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به این سامانه 

پيامك نمایند. 

اماني فساد 2۰ هزار ميليارد توماني در دوره قبل شهرداري را تكذيب كرد

قصه پر غصه سرمايه گذاري در پايتخت
گروه راه و شهرسازي|

  در حالي كه طي ماه هاي اخير، در چند نوبت مس��وولان 
شهرداري تهران از وجود فساد 20 هزار ميليارد توماني در 
دوره قبل مديريت شهري پايتخت خبر داده بودند، ديروز 
اما ناصر اماني، عضو شوراي شهر با رد اين مساله، از اعضاي 
شوراي شهر و مديران شهرداري خواست تا روي پروژه هاي 
سرمايه گذاري شده در تهران، برچسب فساد نزنند. ديروز 
در پي اس��تماع گزارش روند سرمايه گذاري در شهرداري 
تهران، ناصر اماني، عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
شهر با بيان اينكه سرمايه گذاري قصه پر غصه اي در كشور 
است، گفت: كاش چند تن از سرمايه گذاران به شورا دعوت 
مي ش��دند تا به عنوان نماينده مردم با ما سخن بگويند تا 
راحت تر بتوانيم بگوييم كه مش��كلات سرمايه گذاري در 
كشور و شهرداري چيست. وي افزود: دوره قبل مي خواستند 
پرونده سازي كنند و به مراجع قضايي پرونده هايي را دادند 
كه در تمام اين موارد شهرداري محكوم شد؛ تقاضاي من اين 
است كه روي پروژه هاي سرمايه گذاري برچسب فساد نزنيد. 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به نامه خود به شهردار تهران با موضوع پرونده فساد 
20 هزار ميليارد توماني در شهرداري، يادآور شد: موضوع 
فساد اش��تباه در اينجا مطرح است؛ سرمايه گذار پيمانكار 
نيست شريك ماس��ت. او مي توانس��ت در ديگر كشورها 
سرمايه گذاري كند اما دلش براي اين شهر سوخته و وارد 
شده است. ما همايش سرمايه گذاري برگزار مي كنيم اما گاه 
روي پروژه سرمايه گذاري كه دوره قبل اتفاق افتاد نام فساد 
مي گذاريم. وي با تأكيد بر اينكه اگر يك ريال از پول مردم را 
ناديده بگيريم بايد پاسخگو باشيم، گفت: ما هيچ چيزي جز 
زمين و صدور پروانه به سرمايه گذار نمي دهيم اما برعكس 
دنيا كه حق هميشه با مشتري است، حق هميشه با ماست. 
اماني با بيان اينكه ورود سرمايه گذاران جديد به طرح ها و عدم 
اجراي طرح از سوي طرفين از مشكلات طرح هاي مشاركتي 

است، تأكيد كرد: بايد ديدگاه ها در اين زمينه تغيير كند.

    برنامه جذب 85 هزار ميليارد تومان چيست؟
علي اصغر قائمي عضو كميسيون عمران و حمل و نقل شورا 
نيز ضمن تقدير از مديرعامل سازمان سرمايه گذاري براي 
پيگيري جدي مش��كلات حقوقي پروژه هاي مشاركتي، 
گفت: در برنامه چهارم توس��عه در بح��ث منابع، 85 هزار 
ميلي��ارد تومان به جذب س��رمايه گذار اختصاص يافته و 
پرسش من اين است كه برنامه سازمان سرمايه گذاري براي 
اين موضوع چيست؟ وي با بيان اينكه متأسفانه در سايت 
س��ازمان اطلاعات مناسبي از فرصت هاي سرمايه گذاري 
براي سرمايه گذاران خارجي وجود ندارد و بايد روند اصلاح 
شود، گفت: پيشنهاد بنده اين است كه دوره هاي استاندارد 
بين المللي براي مديران برگزار ش��ود تا زمان فرايندهاي 
سازمان س��رمايه گذاري به حداقل برسد. حبيب كاشاني 
خزانه دار شوراي اسلامي شهر تهران هم با تأكيد بر اينكه 

درست است كه سازمان سرمايه گذاري داريم اما مناطق، 
سازمان ها و ش��ركت ها هريك به صورت جداگانه اقدام به 
سرمايه گذاري مي كنند، يادآور ش��د: مدت زمان اجراي 
قرارداد و سهم طرفين و مواردي از اين قبيل بايد در قراردادها 
موجود باشد و اگر بر اساس آن افراد پاسخگوي اعمال غلط 
خود باشند، اتفاقات امروز را شاهد نخواهيم بود. وي افزود: 
مشاركت بايد معنادار باشد؛ امروز در مشاركت چيزي به نام 
برنده و بازنده نداريم و بايد برنده- برنده را شاهد باشيم تا براي 
طرفين به صرفه باشد. در پروژه الماس كريمخان اخيراً اعلام 
كرده اند كه بايد 10 درصد پاياني ارقام را بپردازند و چه چيزي 
دست آنهاست كه بايد اين رقم را پرداخت كنند؟ كاشاني 
تاكيد كرد: اگر نگاه واحد شكل نگيرد، در سال بعد و بعدتر 
عده اي جاي ما مي نشينند و از مشكلات سخن مي گويند؛ 
بايد نقاط ضعف برطرف شود تا شاهد چنين اتفاقاتي نباشيم. 
سوده نجفي عضو هيات رييسه شوراي اسلامي شهر تهران 
هم با تأكيد بر اينكه نگاه به مردم و مشاركت هاي مردمي در 
اداره شهر در دنيا ديده مي شود، گفت: اين سازمان بيشتر به 
سمت سرمايه گذاران رفته و بايد مردم را نيز وارد مشاركت 
كند و از سويي ديگر فرصت هاي سرمايه گذاري به صورت بر 

خط در اختيار شهروندان قرار بگيرد.

  پروژه هاي بزرگ مقياس
در فهرست سرمايه گذاري

زهرا شمس احسان رييس كميته اجتماعي شوراي اسلامي 
شهر تهران ضمن تقدير از مديرعامل سازمان سرمايه گذاري 
شهرداري براي پيگيري امور، تأكيد كرد: بوستان آزادگان از 
ابتداي اين دوره مورد توجه ما بود و قرار بر اين شد به عنوان 
يك طرح ويژه گردشگري با رويكرد مشاركتي اجرايي شود. 
اين طرح از س��ال 9۴ به دليل مستهلك شدن تجهيزات 
تعطيل شده بود و اميدواريم تا پايان سال تعيين تكليف 
شود. وي ادامه داد: انتظار بر اين است كه پروژه هاي بزرگ 
مقياس، طرح هاي حوزه حمل و نقل و خدمات ش��هري 
و محيط زيست از جمله تأمين اتوبوس و مترو در ليست 
پروژه هاي سرمايه گذاري قرار بگيرد. شمس احسان با بيان 
اينكه مستندات مالي سرمايه گذاري تونل شهيد متوسليان 
بايد به شورا ارايه شود، گفت: بايد بخش حقوقي سازمان 
سرمايه گذاري با توجه به مشكلات اين حوزه فعال باشد و از 
سوي ديگر پايگاه اطلاع رساني فرصت هاي سرمايه گذاري 
اين سازمان شكل بگيرد. در ادامه نرجس سليماني رييس 
كميسيون نظارت و حقوقي شوراي شهر تهران نيز با اشاره به 
بازديدش از سازمان سرمايه گذاري شهرداري تهران تصريح 
كرد: واقعيت اين است كه اين سازمان محل بهره برداري و 
بهره وري بهينه فرصت هاي مشترك بين شهر و شهروندان 
از مسير شهرداري است اما مسائل حقوقي دچار ضعف ها و 
چالش هاست. به طوري كه دعاوي عليه سازمان در دستگاه 
قضايي را شاهد هستيم و اين بخش بايد تقويت شود. وي 
افزود: عدم وجود تعامل بين سازمان و بخش هاي مختلف 

از جمله مناطق، سازمان ها و شركت ها از ديگر چالش هاي 
موجود در اين زمينه است و از سويي ديگر عدم شناخت 
درست سرمايه گذاران را نيز شاهد هستيم. سيد احمد علوي 
رييس كميته گردشگري نيز با اشاره به برگزاري جلسه اي با 
دست اندركاران طرح هاي مشاركتي، گفت: نمي توان يك 
شبه بس��ته اي را ارايه كرد و از آنها خواست وارد مشاركت 
شوند و انتظار داشت كه مردم جرأت سرمايه گذاري داشته 
باشند. وي با بيان اينكه يكي از مواردي كه ترك فعلش ضرر 
مالي زيادي به تهران زد، پرونده هايي بود كه در س��ازمان 
مشاركت ها جمع بندي نش��د و اكنون در دعاوي حقوقي 

براي هر پرونده رقم تأخير از ما خواهند گرفت، تصريح كرد: 
براي مثال تنها براي يك طرح 270 ميليارد تومان تأخير 
در دادگاه در نظر گرفته ش��ده بود. علوي با تأكيد بر اينكه 
مردم وقتي اعتماد خواهند كرد كه در قراردادها صرفاً منافع 
شهرداري ديده نشود و منافع سرمايه گذار نيز مورد توجه 
باشد، افزود: پيش��نهاد اصلاح مفاد ماده 26 بايد سريعتر 
بررسي شود تا سرمايه گذاران متضرر نشوند. ما براي اداره 
اين شهر به مشاركت مردم نياز داريم و سرمايه گذاران بايد 
وارد شوند. گزارش ارايه شده نشان داد كه روند در سازمان 
سرمايه گذاري مثبت است و اميدواريم تداوم داشته باشد.



دولتمردان نه تنها هيچگاه محدوديت پهناي باند را 
تاييد نكرده اند بلكه باره��ا با قاطعيت آن را تكذيب 
كرده اند اما تقابل ميان بخش هاي مختلف حاكميت 
در مورد پهناي باند نش��ان مي دهد محرمانه شدن 
عدد ظرفيت پهناي باند بين الملل بي دليل نيس��ت 
و در پس اين شفاف نبودن، سياست هايي پيگيري 
مي ش��ود كه مقام هاي مس��وول ترجيح مي دهند 
كمتر در مورد آن صحبت كنند. ظرفيت پهناي باند 
اينترنت كشور از ابتداي وزارت عيسي زارع پور اعلام 
نشده است و مديران وزارت ارتباطات تنها به ذكر اين 
نكته اكتفا مي كنند كه ظرفيت، بيش از نياز اس��ت. 
اين در حالي است كه وزارت ارتباطات در دوره قبل 
اين آمار را به سادگي در اختيار رسانه ها قرار مي داد. 
آيا عدد پهناي باند اينترنت، محرمانه شده است؟ چه 
بر سر پهناي باند مي آيد كه دولتمردان نمي خواهند 
آن را اعلام كنند؟ از زمان شروع دولت سيزدهم، آمار 
پهناي باند بين الملل اعلام نشده است. در اين مدت 
وقتي از وزير ارتباطات و مديرعامل شركت ارتباطات 
زيرس��اخت در مورد حجم پهناي بان��د بين الملل 
سوال شده تنها به گفتن يك جمله بسنده كرده اند : 
»پهناي باند كافي و بيش از نياز مردم است.« عيسي 
زارع پ��ور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات كاهش 
پهن��اي باند را تكذي��ب و بر كافي ب��ودن آن تاكيد 
مي كند و در ديگر س��و، محمدجواد آذري جهرمي، 
وزير ارتباطات آخرين دولتي كه آمار پهناي باند را 
اعلام كرد گفته بود برخي نهادهاي فرهنگي موافق 

افزايش پهناي باند نيستند.

پهنايباندبهاندازهنيازكشورتامينميشود
عيس��ي زارع پور ارديبهش��ت م��اه ۱۴۰۱ به ميان 
خبرن��گاران آم��د و گف��ت: »تكذي��ب مي كنم كه 
پهن��اي باند كش��ور را كاه��ش داده ايم. ب��ه اندازه 
نياز كش��ور پهن��اي بان��د تامين مي ش��ود. كندي 
و تن��دي اينترن��ت بايد ملاك باش��د.« از س��ويي 
امي��ر محمدزاده لاجوردي، رييس فعلي س��ازمان 
تظيم مق��ررات و ارتباطات راديوي��ي و مديرعامل 
سابق شركت ارتباطات زيرساخت حرف هاي مقام 
بالادس��تي اش را تاييد كرده و گفت��ه بود: »پهناي 
باند اينترنت بيشتر از نياز مردم است و در لايه هاي 
پايين تر ارتباطي ش��بكه مش��كل وج��ود دارد.« او 
شهريور ماه ۱۴۰۱ و اندكي پيش از شروع روزهاي 
بحراني اينترنت پس از اعتراضات ۱۴۰۱ گفته بود 
۳۰ درصد مازاد ني��از داريم كه باي��د به ۵۰ درصد 

برسد زيرا ممكن است حادثه اي مانند جنگ روسيه 
و اوكراين باعث شود يكسري از لينك هاي ما سمت 
روس��يه قطع ش��ود يا فيبري در خليج فارس قطع 
شود. لاجوردي گفته بود: »ظرفيت پشتيبان مان را 
به حدي افزايش مي دهيم كه اين قطعي ها خللي در 
ارتباطات مردم ايجاد نكند.« در ديگر سمت ماجرا و 
زماني كه دولت قبلي ماه هاي آخر حياتش را سپري 
مي كرد، اخباري از سمت شوراي عالي فضاي مجازي 
ش��نيده مي شد كه اين نهاد در صدور مجوز افزايش 
پهناي باند تعلل و به نوعي س��نگ اندازي مي كند. 
سيد ابوالحس��ن فيروزآبادي، رييس پيشين مركز 
ملي فضاي مجازي در ابتداي سال ۱۴۰۱ و در حالي 
كه حدود يك سال از اين اخبار مي گذشت اين مساله 
را رد كرده و در گفت وگو با پيوس��ت گفته بود: »در 
اين باره ما كميته اي داريم كه بر اساس نظرات نهايي 
آن تصميم گيري مي كني��م؛ اما بحثي كه همواره با 
وزارت ارتباطات در اين باره داشته ايم اين است كه 
دوستان بايد طرح شان را بياورند. به هر حال پهناي 
باند به نوعي در دسته واردات است و دوستان بايد بنا 
بر الگوي واردات طرح هاي خود را اعلام كنند. اينكه 
ما هر آنچه را آنها مصرف مي كنند در اختيارش��ان 
بگذاريم درست نيس��ت و بايد شفاف و معلوم باشد 
چون اگر معلوم نباشد، نمي توانيم توسعه بدهيم.« 
او تاكيد كرده ب��ود ممانعتي براي خريد پهناي باند 
ايجاد نشده و پهناي باند كشور متناسب با مصرف در 
حال افزايش است. گفته فيروزآبادي آبان ماه ۱۴۰۰ 
نيز از سوي معاون فناوري مركز ملي فضاي مجازي 

بيان شد. ابوالفضل روحاني آن زمان با تاكيد بر اينكه 
منعي بر افزايش پهن��اي باند وجود ندارد گفته بود: 
»مساله اينجا است كه به دليل بي توجهي چند سال 
گذشته به توسعه زيرس��اخت هاي ارتباطي ثابت و 
عقب ماندگي جدي كشور در اين بخش، هر ميزان 
از توسعه پهناي باند اينترنت پس از مدتي پاسخگوي 

نيازهاي كشور نخواهد بود.«

شكايتعليهپهنايباند
دولت يازده��م و دوازدهم تنه��ا دولت هايي بودند 
كه رسم داشتند ظرفيت پهناي باند كشور را اعلام 
كنند. پيش از پايان دولت دوازدهم، رگولاتوري در 
گزارش��ي به بررسي ش��اخص هاي ارتباطي كشور 
پرداخ��ت كه در آن ظرفيت پهن��اي باند بين الملل 
كش��ور ۵ هزار و ۴۸۹ گيگابيت ب��ر ثانيه در خرداد 
۱۴۰۰ اعلام شده بود. آن طور كه محمدجواد آذري 
جهرمي، وزير ارتباطات پر حاشيه دولت دوم روحاني 
در گفت وگو با پيوس��ت در بهمن ماه ۹۹ گفته بود، 
بخش��ي از نهادها مي گويند كه دول��ت پهناي باند 
را افزايش ندهد چون دس��تگاه هاي فرهنگي خود 
را براس��اس اين فضا ارتقا ندادند، بخش��ي ديگر هم 
معتقد هستند كه اصول فرهنگي را ناديده بگيريم 
و تنها اين فضا را توس��عه دهيم. كمي پيش از آنكه 
آذري جهرم��ي چنين ادعايي را مط��رح كند عليه 
وي از سوي دادستاني كل كش��ور اعلام جرم شده 
بود. يكي از موارد اتهامي وي »اس��تنكاف از اجراي 
دستورات مقام هاي دولتي كه اشاره به ابلاغ رييس 

مرك��ز ملي فض��اي مج��ازي ب��ه وزارت ارتباطات 
براي كاهش پهناي باند بين اللمل و محدودس��ازي 
پيام رسان هاي خارجي دارد« بود. پس از اين اتفاق، 
حسن روحاني در برابر دس��تگاه قضا موضع تندي 
گرفت و گفت: »افزايش پهناي باند به دس��تور من 
بوده. اگر مي خواهيد كس��ي را احض��ار يا محاكمه 
كنيد، آن فرد من هس��تم نه وزير جوان.« اظهارنظر 
رييس جمهور وقت نشان داد جدال افزايش پهناي 
باند در بالاترين س��طوح ق��درت، لااقل آن زمان در 
جريان بوده و اين جدال رييس قوه مجريه را مجبور 

به اتخاذ چنين مواضعي كرده است.

قوهقضاييههمباافزيشپهنايباند
موافقاست

در واكنش به اين سخنان، غلامحسين اسماعيلي، 
س��خنگوي وقت قوه قضاييه و ريي��س دفتر فعلي 
رييس جمهور گفت: »آنچه كه امروز مطرح شد اين 
بود كه تش��كيل اين پرونده و احضار وزير ارتباطات 
ناظر بر پهناي باند شبكه هاي اجتماعي است درحالي 
كه باز هم آدرس غلط به مردم داده ش��د و موضوع، 
پهناي باند نيست.« او تاكيد كرد قوه قضاييه نه تنها 
با توس��عه پهناي باند مخالف نيست بلكه با افزايش 
پهن��اي باند به وي��ژه براي پيام رس��ان هاي داخلي 

موافق است. 
گفته هاي اسماعيلي و اعلام جرم عليه آذري جهرمي 
به طور مش��خص نش��ان داد محدود كردن پهناي، 
دس��ت كم در مورد پلتفرم هاي خارجي خواس��ته 
بخشي از حاكميت است. حتي شهريور ماه ۱۴۰۱ 
نيز وقتي خبرنگاران از عيسي زارع پور پرسيدند اين 
وزارتخانه پهناي باند پلتفرم هاي خارجي را كاهش 
مي دهند يا خير او گفت: »تصميماتي در گذش��ته 
گرفته شده و ما هم نقشي در آنها نداشته ايم كه قابل 

بازنگري هستند.
 هيچ سياست جديدي در مورد پلتفرم ها نداريم و هر 
اتفاقي مي افتد مربوط به تصميمات گذشته است.« 
دولتمردان نه تنها هيچگاه محدوديت پهناي باند را 
تاييد نكرده اند بلكه باره��ا با قاطعيت آن را تكذيب 
كرده اند اما تقابل ميان بخش هاي مختلف حاكميت 
در مورد پهناي باند نش��ان مي دهد محرمانه شدن 
عدد ظرفيت پهناي باند بين الملل بي دليل نيس��ت 
و در پس اين شفاف نبودن، سياست هايي پيگيري 
مي شود كه مقام هاي مسوول ترجيح مي دهند كمتر 

در مورد آن صحبت كنند.
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مهارتورمواستقلال
بانكمركزي

 »بانك مركزي مس��وول مهار تورم خواهد ش��د و 
هر س��ال تا مهر ماه بايد برنامه مه��ار تورم را اعلام 
كند؛ دستگاه ها هم ملزم به اجراي اين برنامه براي 
مهار تورم خواهند بود.«مطاب��ق اين برنامه ريزي 
مسووليت مس��تقيم مهار تورم از اين پس با بانك 
مرك��زي خواهد بود! مس��اله اين اس��ت كه تنها 
و مهم تري��ن وظيفه بان��ك مركزي اي��ران كه در 
اساس��نامه آن هم مورد تاكيد ق��رار گرفته، حفظ 
ارزش پول ملي است.طبيعتا حفظ ارزش پول ملي 
از طريق كنترل نرخ تورم محقق مي شود. در واقع در 
وظايف بنيادين بانك مركزي مهار تورم گنجانده 
شده و تنها نهادي كه مسوول سياست گذاري بازار 
پول است، بانك مركزي است. بايد توجه داشت، در 
اقتصاد به طور كلي ۴بازار وجود دارد؛ نخست( بازار 
كار، دوم( بازار سرمايه. سوم( كالا و نهايتا بازار پول. 
هر كدام از بازارهاي نامبرده ممكن است متوليان 
متعددي داشته باشند، اما بازار پول تنها يك متولي 
دارد و آن هم بانك مركزي است. مثلا در بازار كار، 
تنها وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي متولي نيست 
و متوليان ديگري هم نقش آفرين هستند. يا در بازار 
كالا، ممكن است وزارت صمت، وزارت كشاورزي، 
اتاق هاي بازرگاني و... مس��ووليت داش��ته باشند. 
حتي در بازار س��رمايه هم ممكن اس��ت نهادهاي 
مختل��ف، ش��ركت هاي گوناگ��ون و كارتل هاي 
متفاوت مس��ووليت و نقش آفريني داشته باشند. 
اما همانطور كه عنوان شد، متولي رسمي بازار پول 
ايران بانك مركزي است و اين تصميمات انحصاري 
بانك مركزي اس��ت كه بازار پولي را سازماندهي 
مي كند.چاپ پول، عرضه پول، انتشار اوراق قرضه، 
نظارت بر بانك ها، مجوز دادن به بانك ها، بررسي 
تخلفات سيستم پولي و بانكي و نظارت بر ساختار 
بانكي و... ذيل مس��ووليت هاي بانك مركزي قرار 
دارد. به همين دليل اس��ت كه در همه جاي دنيا 
اين همه بر اس��تقلال بانك مركزي تاكيد شده و 
تحقق آن باعث بهبود ش��اخص هاي اقتصادي بر 
شمرده شده است.رابطه مستقيمي بين »استقلال 
بانك مركزي و تورم«؛ »اس��تقلال بانك مركزي 
با تقويت پول ملي«؛ يا »اس��تقلال بانك مركزي 
و بهبود سياس��ت هاي پول��ي و اقتصادي«وجود 
دارد. مبتني بر اين مناس��بات ارتباطي هر اندازه 
بانك هاي مركزي در كشورهاي مختلف استقلال 
بيشتري داشته باشد، تورم پايين تر و تقويت پول 
ملي بيشتر است. اين روند در تركيه به عينه قابل 
مشاهده است. پس از انتخابات رجب طيب اردوغان 
و انتصاب رييس كل جدي��د بانك مركزي تركيه 
ديديم كه نرخ به��ره دو برابر ش��د و اخيرا دوباره 
افزايش يافت و به حدود ۱7درصد رس��يد، از اين 
طريق نرخ تورم در تركيه تا حد زيادي مهار ش��د. 
در جهان با ابزار نرخ بهره، تورم مهار مي شود اما در 
ايران توجهي به اين بايدها نمي ش��ود. دولت هاي 
متع��دد در ايران تلاش مي كنند اس��تقلال بانك 
مركزي را در راستاي خواس��ته هاي خود از ميان 
ببرند.در جهان اما طي دهه هاي متمادي و مستمر 
بانك هاي مركزي از اين طريق نوسانات را كنترل 
مي كنند . اين وظيفه بانك هاي مركزي اس��ت كه 
با اعمال سياست هاي درس��ت ارزش پول ملي را 
تقويت و ت��ورم را مهار كنند. پرسش��ي كه با اين 
توضيحات پيش مي آيد آن است كه آيا مسوولان 
بانك مركزي ايران اين واضحات را نمي دانند و آيا 
اين بايدها در اساسنامه اين بانك وجود ندارد؟حتما 
مي دانند و حتما اين گزاره ها در اساسنامه اين بانك 
وجود دارد؛ اما در ايران سياس��ت هاي پولي، پيرو 
سياست هاي مالي و بودجه اي است. يعني دولت و 
مجلس از طريق قانون گذاري و مداخلاتي كه انجام 
مي دهند، مسير طبيعي بهبود سياست ها را مختل 
مي كنند.اگر اين سياس��ت ها كاه��ش پيدا كند، 
بانك مركزي مستقل خواهد شد و مي تواند تورم 
را كنترل ك��رده و زمينه تقويت پول ملي را فراهم 
سازد. بنابراين اعطاي مسووليت به بانك مركزي در 
خصوص مهار تورم بايد توام با اختيارات متناسب 
باش��د. بدون اختيارات اعطاي مسووليت نه تنها 
منجر به نتيجه مطلوب نمي شود، بلكه در بسياري 
از موارد باعث تلنبار ش��دن مش��كلات و نوسانات 

افزون تر خواهد شد.

نظارتپلتفرمهايآنلاينچين
براطلاعاتكاربران

اداره فض��اي س��ايبري چي��ن )CAC(، ب��ه تازگ��ي در 
دس��تورالعملي، پلتفرم هاي آنلاي��ن را موظف كرده تا بر 
صفحات و كاربراني كه اطلاعات نادرست و چالشي منتشر 
مي كنند، نظارت كند. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از 
بلومبرگ، در اطلاعيه  اداره فضاي سايبري چين آمده است 
كه پلتفرم هاي آنلاين بايد بر روي حساب هاي كاربري كه 
اطلاعات اشتباه منتشر مي كنند يا موضوعات داغ را به شيوه 
نامناسب و مضر مورد بررسي قرار مي دهند، نظارت كنند و 
آنها را به حالت تعليق درآوردند. در سيزدهمين دستورالعمل 
كه مربوط به هفته گذشته است جزييات خاصي در مورد 
نوع محتوايي كه مضر يا غيرقانوني بود ذكر نش��ده بود اما 
گفته است كه اين مسووليت ارايه دهندگان پلتفرم است تا 
مديريت حساب ها را بيشتر و تقويت كنند. از جمله الزامات 
برشمرده شده، تأييد بهتر حس��اب ها و برچسب گذاري 
شايعات يا محتواي بحث برانگيز، و ساده سازي الگوريتم 
براي ترويج محتواي بيش��تر است كه ش��ايعات را از بين 
مي برد. اين سند به اپراتورهاي پلتفرم دستور مي دهد تا 
به شدت توليدكنندگان محتوا را كه اطلاعاتي در حوزه هايي 
از جمله امور مالي، آموزش، رسانه و بهداشت عمومي توليد 
مي كنند تأييد كنند. اين امر بعد از اينكه چين پيش نويس 
دستورالعمل هايي كه در روز جمعه روي توليد كنندگان 
خدمات آنلاين منتشر كرد صورت گرفت تا محتواي آزار و 
اذيت سايبري را تحت تهديد جريمه هايي كه طبق قوانين 
موجود براي امنيت آنلاين و حفاظت از داده هاي شخصي 

مي تواند وضع شوند، تحت فشار قرار دهند.

پرندهتوييترپروازميكند
ايلان ماسك تصميم دارد لوگو توييتر را تغيير دهد. او 
در توييتي نوشت: به زودي با برند توييتر و به تدريج تمام 
پرنده ها خداحافظي مي كني��م. به گزارش خبرگزاري 
مهر به نقل از رويترز، او در پستي در ساعت ۴: ۰۶ دقيقه 
بامداد ديروز به وقت گرينويچ در توييتر نوشت: اگر يك 
لوگو X كه به اندازه كافي خوب باش��د، امش��ب پست 
شود، ما آن را براي سراسر جهان ارايه مي كنيم. ماسك 
تصويري از يك X چشمك زن را در بخش صوتي توييتر 
به نام »اسپيس« پس��ت كرد و در پاسخ به سوال آنكه 
آيا لوگو توييتر تغيير مي كند، نوش��ت: بله. اين كار بايد 
مدت ها قبل انجام مي شد. پس از آنكه ماسك در اكتبر 
۲۰۲۲ ميلادي توييتر را خريد، اين شركت نام كسب و 
كار خود را به X Corp  تغيير داد كه انعكاسي از روياي 
ميلياردر براي ايجاد ابر اپليكيشني مانند وي چت چين 
بود. در وب سايت توييتر آمده لوگوي آنكه يك پرنده آبي 

است، شناخته شده ترين دارايي آن به حساب مي آيد. 

ويژه

آغازبهكارهفتميندوره
كارآموزيهمراهاول

هفتمي��ن دوره كارآموزي همراه اول با هدف توس��عه 
توانمندي هاي جوانان نخبه آغاز به كار كرد. به گزارش اداره 
كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، آيين افتتاحيه 
»هفتمين دوره كارآم��وزي هم��راه اول« صبح ديروز 
يكشنبه يكم مرداد ۱۴۰۲ با حضور علي اكبر حكمتي كيا 
مدير آكادمي همراه، جعفر بلوك آذري معاون توس��عه 
سازمان و سرمايه انساني همراه اول و منتخبان دوره هفتم 

كارآموزي در ساختمان ستاره ونك تهران برگزار شد. 
ارسالبيشاز11هزاردرخواست

برايكارآموزيدرهمراهاول
در اين مراسم علي اكبر حكمتي كيا، مدير آكادمي همراه 
اول ضمن اشاره به جايگاه همراه اول به عنوان بزرگ ترين 
اپراتور منطقه غرب آسيا، به بيان فرآيند جذب كارآموز 
و جديدترين تغييراتي كه در اين دوره از كارآموزي رخ 
داده است، پرداخت و اظهار كرد: در اين دوره با توجه به 
بازخوردها و تجربياتي كه از دوره هاي گذشته به دست 
آورديم، تلاش كرديم فرآيند كارآموزي را به شكل بهتري 
اصلاح كنيم تا ميزان رضايت و روند رسيدگي به وضعيت 
كارآموزان به مراتب تسهيل شود.  وي تصريح كرد: در 
اين دوره ۱۲۴ موقعيت كارآموزي ارايه شد و در مجموع 
بيش از ۱۱ هزار درخواست به ثبت رسيد كه در مقايسه 
با دوره هاي قبلي يك ركورد محسوب مي شود. در اين 
دوره پ��س از انجام ۵۱۶ مصاحبه تخصصي، در نهايت 
۹۲ كارآموز منتخب از امروز دوره كارآموزي خود را در 
خانواده همراه اول آغاز مي كنند.  در ادامه مراسم جعفر 
بلوك آذري، معاون توس��عه سازمان و سرمايه انساني 
همراه اول نيز ضمن اش��اره به ماموريت، چش��م انداز 
و ارزش ه��اي اصلي اپراتور اول تلفن همراه كش��ور به 
بيان توضيحاتي درباره تعداد پرس��نل و گردش مالي 
بزرگ ترين شركت ICT كشور پرداخت.  وي همچنين 
در اين ارايه، مروري بر س��اختار سازماني، شركت هاي 
تابعه و پروژه هاي همراه اول داش��ت. در انتهاي مراسم 
نيز كارآموزان به تس��هيلگران خود براي ش��روع دوره 

كارآموزي در جمع خانواده همراه اول معرفي شدند.

وزارتارتباطاتزيرباركاهشظرفيتپهنايباندبينالمللوايجادمحدوديتنميرود

معماي پهناي باند در دولت

ويژگيهايسازمانونظاماداريسالم
يك س��ازمان به س��رعت خود را با وضعيت بازار تطبيق 
مي دهد و بين مسووليت و اختيار، تعادل و توازن منطقي 

وجود دارد .
سازمان س��الم نظام واره بوده و كار س��ازمان عبارتست از 

دريافت نياز و مواد اوليه و تبديل آن به كالا و خدمات.
گرو ه هاي ذينفع در سازمان عبارتند از: 

مالكان و كاركنان
تامين كنندگان

مشتريان واسطه
مصرف كنندگان نهايي كالا و خدمات، رسانه ها و جوامع 

محل فعاليت سازمان
سازمان س��الم داراي اندام هاي نيرومند حسي است كه 
وظيفه آنه��ا دريافت اطلاعات زنده از كلي��ه اجزاء نظام و 

تعامل با آنها است.
س��اختار و سازوكار س��ازمان متاثر از اهداف و وظايف آن 
است؛ از اين رو از ساختارهاي چندبعدي استفاده مي كنند 
يعني ساختار رسمي هرمي شكل سيستم ها، ساختارهاي 
افقي، پروژه اي و س��اختارهاي موقت مديريت آن از نوع 

دسته جمعي است.
در س��ازمان هاي س��الم، تيم مديريت در رأس قرار دارد و 

تيم ها، مديريت بخش ها، تخصص ها و پروژه ها را برعهده 
دارند و تيم هاي پيشرفت اين سازمان ها دربرگيرنده هر دو 
طرف )يعني متخصصان و كاربران خدمات( خواهند بود و 

شوراهاي ارتباطي نيز فعال هستند.
نظام مديريتي در سازمان هاي سالم، اطلاعات محور بوده و 
اطلاعات انبوه ظرف چند ثانيه دريافت و پردازش مي شوند 
و دسترسي به اطلاعات در همه لايه ها و سطوح سازمان ها و 

در تخصص و مناطق مختلف براي افراد ميسر است.
تصميم گيري توسط كس��اني كه به مشتري نزديكترند 
به دليل اطلاعات بيش��تر آنان نسبت به ديگران توصيه و 
تشويق مي شود و در سرتا سر مجموعه ارتباطات به نسبت 

آزاد و روان است.
نظام پاداش دهي در س��ازمان هاي سالم طوري طراحي 
شده كه پاداش متناس��ب با كار باشد و سبب رشد و ارتقا 
افراد گردد و ارزيابي مديران و تيم ها نيز براساس عملكرد و 

تحقق اهداف سازمان صورت مي گيرد.
اصل يادگيري در سازمان هاي سالم حاكم است؛ بنابراين 
تعيين اهداف آموزشي به عنوان بخشي از فرآيند تمامي 
تصميم گيري ها محسوب مي شود و آش��كارا از نوآوري و 

آفرينندگي پشتياني مي كند.

سازمان هاي سالم نس��بت به امور اجتماعي، شهروندي 
و جامع��ه ديدگاه روش��ني دارند و ب��ه كارآيي، كيفيت و 
هوشياري در امور ايمني كار، اهميت مي دهند و همواره 

درصدد بهبود كارها و ايجاد آينده اي درخشان هستند.
ويژگي هاي اساسي سازمان هاي ناسالم: 

در سازمان هاي ناسالم، اهداف فقط براي تعداد معدودي از 
كاركنان تراز اول سازمان مشخص است.

در اين نوع سازمان ها، كاركنان شاهد مشكلات مختلفي 
هس��تند اما كاري در جهت اصلاح آن انجام نمي دهند و 
حل مسائل به علت طرح عوامل غير اصلي و نامربوط بسيار 

مشكل است. 
در سازمان هاي ناسالم، دانستن عنوان و مقام در سازمان 
از اهميت ويژه اي برخوردار بوده و كاركنان و مدير به طور 

رسمي و مودبانه يكديگر را تهديد مي كنند.
افرادي كه در سطوح بالاي سازمان قرار دارند سعي مي كنند 
كه كليه تصميمات را در كنترل خود بگيرند اما مديران در 

انجام برنامه ريزي ها احساس تنهايي مي كنند.
در اين سازمان ها، خواسته هاي منطقي كاركنان سطوح 
پايين مورد توجه و احترام ق��رار نمي گيرند و به نيازهاي 
ش��خصي و روابط انس��اني به عن��وان مس��ائل جنبي و 

غيرضروري نگاه مي شود. 
در سازمان هاي ناسالم وقتي كاركنان به تشريك مساعي 
دعوت مي شوند به صورت غيرسازنده اي رقابت مي كنند 
بنابراين هرگاه بحراني موقعيت سازمان را در خطر قرار دهد 

افراد خود را كنار مي كشند.
در اين سازمان  ها يادگيري بسيار مشكل بوده و هيچ نوع 
انتقاد علني و منطقي در ارتباط با عدم پيشرفت كارها انجام 
نمي شود، صداقت در روابط وجود ندارد كاركنان احساس 
مي كنند در شغل خود محبوس شده اند و از كار خود ناراضي 

هستند و احساس خستگي و فرسودگي مي كنند.
مديريت س��ازمان نيز ش��ديدا امور جزئي را كنترل 
مي كند بنابراين در كاركنان ح��س اعتماد متقابل، 
آزادي و مس��ووليت پذيري وجود ن��دارد، مديران و 
كاركنان اصولا ريسك را نمي پذيرند هركس در سازمان 
اشتباه كند كنار گذاشته مي شود و عملكرد ضعيف به 
صورت سراسري مورد بررسي قرار مي گيرد و ساختار 
سازماني و خط مشي ها و دستورالعمل ها نيز برخلاف 

سازمان هاي سالم، دست و پا گير هستند. 
در سازمان هاي ناسالم نظمي وجود ندارد و روش هاي 
سنتي كاملا متداول اس��ت؛ بنابراين ابتكار يا تغيير 
براي همگام��ي و انطباق با بازار وج��ود ندارد و وجود 
بوروكراس��ي و كاغذب��ازي باع��ث ايج��اد كارهاي 
غيرضروري مي ش��وند كه در نتيجه كار س��ازمان به 

كندي پيش مي رود.
ابعاد سلامت سازماني: 

ويژگي هاي سازمان هاي سالم در تامين سه نياز اصلي را 
مي توان به شرح ذيل تقسيم بندي كرد: 

۱( نيازهاي وظيفه اي س��ازمان: شامل تمركز بر اهداف و 
شايستگي ارتباطات

۲( نيازه��اي بقا: حداكثر برابر قدرت، به كارگيري منابع و 
انسجام و يگانگي

۳( نيازهاي رش��د و توسعه س��ازمان: نوآوري، استقلال، 
سازگاري و شايستگي حل مساله 

در نهايت مي توان گفت؛ سلامت سازماني سازمان به وسيله 
هفت بعد كه روي هم رفته الگوهاي رفتاري و تعامل هاي 
ويژه درون سازمان را تشكيل مي دهند، تعريف مي شود. اين 
ابعاد عبارتند از: يگانگي نهادي، نفوذ مدير، ملاحظه گري، 

ساخت دهي، پشتيباني منابع، روحيه و تاكيد علمي.

شرکت عمران شهر جدید تیس در نظر دارد نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید.
1- موضوع: احداث شبکه های تکمیلی توزیع نیروی برق شهر جدید تیس

2- نوع مناقصه: عمومی یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی.
۳-شماره ثبت در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  2۰۰2۰۹۳26۷۰۰۰۰1۰ است. کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت و 

تحویل اسناد مناقصه و گشایش پاکت ها از طریق سامانه ستاد)www.setadiran.ir( انجام می شود.
4- نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار:شرکت عمران شهر جدید تیس، شهر جدید ، منطقه آزاد چابهار جنب انبار D و بهداشت

5-مدت پیمان: 12 ماه شمسی.
6- مبلغ برآورد اولیه: مبلغ برآورد مناقصه 1۰۹,۷42,۹۹۷,۰۰۰ ریال  معادل یکصد و نه میلیارد و هفتصد و چهل و دو میلیون و نهصد 

و نود و هفت هزار ریال می باشد.
۷- تضمین فرآیند ارجاع کار: مبلغ  5,48۷,14۹,۰۰۰ ریال معادل پنج میلیارد و چهارصد و هشتاد و هفت میلیون و یکصد و چهل و نه هزار ریال

8- مجوز فعالیت: دارا بودن گواهینامه صلاحیت از سازمان برنامه و بودجه در رشته نیرو با رتبه حداقل 5 
۹- اسناد مناقصه:

۹-1 – تاریخ درج آگهی در روزنامه: ساعت 11:۰۰ روز دوشنبه مورخ 14۰2/۰5/۰2
۹-2- آخرین مهلت دریافت اسناد : تا ساعت 16:۰۰ روز شنبه مورخ 14۰2/۰5/۰۷

۹-۳- آخرین مهلت بارگذاری در سامانه : به صورت الکترونیکی تا ساعت 1۰:۰۰ روز چهار شنبه مورخ 14۰2/۰5/18 در سامانه ستاد 
بارگذاری شود.

1۰- زمان و محل گشایش پاکت ها: ساعت ۳۰ :1۰ روز چهارشنبه مورخ 14۰2/۰5/18 ، در سالن اجتماعات شرکت عمران شهر جدید تیس. 
شماره تماس جهت هماهنگی : ۰۹12۹25۰۷۳4

م الف :54۷

شناسه آگهي : 1535100آگهیفراخوانمناقصه

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذیل كه بر اساس فهرست بهاي پایه سال 14۰2 برآورد گردیده مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید، لذا از كلیه پیمانكاران واجد صلاحیت 
كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاریخ 14۰2/۰5/۰1 تا تاریخ14۰2/۰5/۰۳  ساعت 14 براي خرید اسناد ارزیابي كیفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

1- قیمت خرید اسناد ارزیابي و مناقصه مبلغ4/۰۰۰/۰۰۰  ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 6۳۰1۰۰۰۰4۰۰11۰۳4۰۳۰18818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران و شناسه 
حساب ۳151۰۳4۷۳2۹5۰1۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحویل گردد.

2- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بایست به صورت ضمانتنامه بانكي یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR ۰4۰1۰۰۰۰4۰۰11۰۳4۰6۳۷5۹8۳ و شناسه حساب ۹412۹5۰1۰1۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي 
بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد.

۳- آخرین مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد تا ساعت ۹ صبح روز شنبه مورخ14۰2/۰5/14  مي باشد. 
توجه: تنها پاكت الف )تضمین شركت در مناقصه( علاوه بر فایل الكترونیكي مي بایست به صورت فیزیكي به دبیرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر )دفتر حراست( تحویل گردد.

-4 پاكت ها در ساعت 1۰ روز شنبه مورخ14۰2/۰5/14  گشوده خواهد شد. حضور یك نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.
5- هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

-6 به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالي( مشروط و مخدوش مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۷- كلیه اسناد ارزیابي و مناقصه و مدارك ارایه شده مي بایست به مهر )الكترونیكي( و امضاء مجاز )دیجیتالي( تعهدآور برسد.

8- ارایه كد شناسایي ملي الزامي مي باشد.
۹- ارایه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي مي باشد.

1۰- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: ۳ ماه

تجديدآگهيمناقصهعمومي
همزمانباارزيابيكيفي)فشرده(

نوبت دوم

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

وزارت نیرو
شركت مدیریت منابع آب ایران

دستگاه نظارتمحل تامین اعتبارتضمین شركت در مناقصه )ریال(رشته و حداقل پایهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اولیهموضوع مناقصهشماره فراخونردیف

12۰۰2۰۰14۳1۰۰۰۰16
مرمت تغذیه مصنوعي 

آردو و تثبیت سازه 
سد آب پا

1۳1/158/6۷4/۹1۰
استان بوشهر، 

شهرستان 
دشتستان

استاني56/558/۰۰۰/۰۰۰ آب12 ماه
دفتر فني شركت 

آب منطقه اي 
بوشهر

ادامه از صفحه اول



تعادل- گروه صنعت|
قيمت خودرو روز يكشنبه برخلاف روزهاي ماقبل خود، 
روند كاهشي را طي كرد. به نظر مي رسد، اخبار مربوط به 
آزادسازي واردات خودروهاي نو و كاركرده بيشتر، بازار 
خودرو را بيشتر تحت تاثير خود قرار مي دهد. از سوي 
ديگر، با توجه به اينكه عوامل اساسي بازار مثل نرخ دلار 
ب��ازار آزاد ثابت مانده و خريداري در ب��ازار خودرو پيدا 
نمي شود، پيش بيني مي شود كاهش قيمت ها تا نزديكي 
قيمت كارخانه ادامه دار باشد و تا زماني كه عوامل مذكور 
تغييري نداشته باشند، در همان قيمت ها ثابت بمانند. اما 
در اين ميان، ستاد نوسازي ناوگان و اسقاط خودروهاي 
فرسوده در حال رايزني است تا خودروهاي نو شماره براي 
نهايي كردن پروسه پلاك شدن، مجوز لازم را از ستاد 
نوسازي ناوگان و اسقاط خودروهاي فرسوده در ميان 
مدارك خود ارايه دهند. تحليلگران مي گويند: اين اتفاق 
مي تواند نمودار نزولي بازار خودرو را تحت تاثير قرار دهد. 

   بازار خودرو در مسير نزولي؟
قيمت خ��ودرو در اولين روز از مرداد م��اه، پس از يك روز 
استراحت از ابتداي هفته دو باره در فاز نزولي قرار گرفت. 
اغلب محصولات نس��بت به هفته گذشته دچار كاهش 
قيمت شدند و برخي ديگر تصميم به ثبات قيمتي داشتند. 
اما نكته جالب اينكه در هيچ خودرويي افزايش قيمت به 
چشم نمي خورد و گويي، رنج زدن قيمت ها متوقف شده 
و بازار س��رتا سر نزولي اس��ت. اخبار مربوط به آزادسازي 
واردات خودروهاي نو و كاركرده بيش��تر، ب��ازار خودرو را 
بيشتر تحت تاثير خود قرار مي دهد. روز شنبه نيز آخرين 
خبر مربوطه، ابلاغ قان��ون واردات خودروهاي كاركرده از 
رييس مجلس به رياست جمهوري بود. قيمت خودروهاي 
داخلي تحت تاثير اخبار آزادسازي واردات، سرتاسر نزولي 
بود و تعداد انگشت شماري از محصولات توانستند دربرابر 
كاهش قيمت  ها مقابله كنند. پرايد 131 و پرايد 111 كه از 
ارزان ترين خودروهاي ايراني تلقي مي شوند، هركدام به 
اندازه پنج ميليون تومان نسبت به روز شنبه كاهش قيمت 
را تجربه كردند. به اين ترتيب پرايد 131 به 310 ميليون 
تومان و پرايد 111 به نرخ 320 ميليون تومان رسيده است.

به گزارش تجارت نيوز، كوئيك دنده اي S نيز نسبت به روز 
شنبه با 6 ميليون تومان كاهش قيمت همراه است. بنابراين 

هاچ بك اقتصادي سايپا نيز كانال 340 ميليوني را از دست 
 207i داده و به نرخ 336 ميليون تومان معامله مي شود. پژو
دنده اتوماتيك با مدل 1400 ركورددار كاهش قيمت در دو 
روز گذشته بود. اين خودرو توانست با 28 ميليون تومان 
كاهش در ي��ك روز، با قيمت 672 ميليون تومان معامله 
شود. تارا اتوماتيك با مدل 1402 نيز از سدان هاي لوكس 
ايران خودرو به شمار مي رود كه توانست با 9 ميليون كاهش 
نسبت به روز ماقبل خود توانست به نرخ 765 ميليون تومان 
برسد. خودروهاي مونتاژي نيز با پيروي از روند بازار در اغلب 
موارد با كاهش قيمت همراه هستند. حتي مي توان گفت 
كه ش��دت كاهش قيمت خودروهاي مونتاژي بيشتر از 
محصولات داخلي است. جك J4 كرمان موتور ارزان ترين 
خودروي مونتاژي كشور محسوب مي شود كه از ابتداي روز 
گذشته توانست با 45 ميليون تومان كاهش قيمت، با نرخ 

725 ميليون تومان معامله شود.
جك S5 نيوفيس ج��زو محبوب تري��ن كراس اوورهاي 
مونتاژي تلقي مي ش��ود كه با 20 ميليون تومان كاهش 
قيمت، به نرخ يك ميليارد و 280 ميليون تومان رس��يد. 
فيدليت��ي پراي��م 5 نفره گ��روه بهمن نيز يك��ي ديگر از 
كراس اوورهاي پرطرفدار بازار خودروهاي مونتاژي است. 
اين كراس اوور چيني با 40 ميليون تومان كاهش در دو روز 
گذشته با نرخ يك ميليارد و 520 ميليون تومان خريد و 

فروش مي شود. لاماري ايما از كراس اوورهايي محسوب 
مي ش��ود كه طي يك هفته گذشته كاهش چشم گيري 
تجربه كرد. اين خودرو روز گذشته نيز با 100 ميليون تومان 
كاهش قيمت، توانست با مبلغ يك ميليارد و 780 ميليون 
تومان معامله شود. به اين ترتيب اين خوردو، حدود 200 

ميليون كاهش قيمت را تجربه كرده است. 

   قيمت خودرو صعودي مي شود؟ 
اگرچه قيمت برخي خودروها در بازار با كاهش مواجه شده، 
اما چالش جديد براي پلاك كردن خودروهاي نو شماره 
مي تواند بازار خودرو را تحت تاثير قرار داده و نمودار نزولي 

قيمت ها را صعودي كند. 
رييس ستاد نوسازي ناوگان و اسقاط خودروهاي فرسوده از 
رايزني با پليس راهور براي الزامي شدن مجوز اين ستاد براي 
شماره گذاري خودروهاي جديد خبر داد. مهران سالاريه 
گفت بر اساس قانون ساماندهي صنعت خودرو يكي از اركان 
شماره گذاري وس��ائط نقليه توليدي يا وارداتي نوشماره، 
دريافت مجوز از ستاد نوسازي ناوگان و اسقاط خودروهاي 
فرس��وده است. رييس س��تاد نوس��ازي ناوگان و اسقاط 
خودروهاي فرسوده ادامه داد بر اين اساس تمامي وسائط 
نقليه نو شماره اعم از سبك، سنگين و موتورسيكلت براي 
دريافت مجوز شماره گذاري يا مشمول ارايه گواهي اسقاط 

يا پرداخت وجه به صندوق حمايت از تحقيقات و توسعه 
صنايع پيشرفته وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند.

س��الاريه به توليدكنندگان يا واردكنندگان انواع خودرو 
پيش��نهاد داد نس��بت به ثبت نام و ايجاد حساب كاربري 
در سامانه نوس��ازي ناوگان و اسقاط خودروهاي فرسوده 
به نش��اني NNHK.ir اقدام و فرآيند مش��خص شده را 
مطابق قانون براي دريافت مجوز شماره گذاري محصولات 
خود طي كنند. البته هنوز پليس راهور فراجا نس��بت به 
مكاتبات ستاد نوس��ازي درباره الزام دريافت مجوز ستاد 
نوسازي ناوگان و اس��قاط خودروهاي فرسوده در فرآيند 
شماره گذاري خودروهاي نوشماره واكنشي نشان نداده اما 
به نظر مي رسد اين ايده با استقبال پليس راهور همراه شود.

پيش تر اخباري در ارتباط با ش��ماره گذاري محصولات 
توليدي خودروس��ازان خصوصي در ازاي تحويل گواهي 
اسقاط منتشر شده بود. به نظر مي رسد با توجه به چالشي 
كه در مسير واردات خودرو وجود دارد، سياست گذار كلان 
براي جبران خروجي فرس��وده ها از مسير واردات خودرو 
به دنبال راه هاي جايگزين اس��ت. پرداخت 1.5 درصد از 
قيمت خودروي فاكتور شده توسط ايران خودرو و سايپا 
به صندوق حمايت از تحقيقات و توسعه صنايع پيشرفته 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در صورت نبودن گواهي 

اسقاط يكي از مسيرهاي پيش بيني شده بود.
الزام ارايه گواهي اسقاط توسط خودروسازان خصوصي براي 
شماره گذاري محصولات توليدي راه ديگري بود كه به ذهن 

سياست گذار كلان رسيده است.
البته خودروهاي وارداتي نيز همانند گذشته ملزم به ارايه 
گواهي اسقاط هستند اما هنوز آيين نامه آن تدوين نشده 
است. به نظر مي رس��د با توجه به آزاد شدن بحث واردات 
خودروهاي دس��ت دوم ستاد نوس��ازي ناوگان و اسقاط 
خودروهاي فرسوده به دنبال اين است تا ساز و كار جديدي 
را براي اين منظور تهيه كند. ح��ال كه آيين نامه تدوين 
نشده، واردكنندگان ملزم شده اند به ازاي شماره گذاري دو 

خودروي وارداتي، يك گواهي اسقاط ارايه دهند. 
قيمت هاي بازاري خودرو روند نزولي را در پيش گرفته اند 
اما اين احتمال وجود دارد تا با توجه به چالش جديد كه در 
مسير ورود خودورهاي نو به بازار ايجاد شده، قيمت ها در 
بازار خودرو از ناحيه باريك شدن جاده عرضه تاثير گرفته 

و شاهد بازگشت قيمت خودرو به مدار صعودي باشيم.
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اعزام رايزن بازرگاني
به تاجيكستان تا پايان سال

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران گفت: طبق 
برنامه ريزي ها مقرر ش��ده اس��ت تا پايان سال رايزن 
بازرگاني ما در تاجيكس��تان مستقر شود. به گزارش 
خبرگزاري مهر، بر اس��اس اعلام س��ازمان توس��عه 
تجارت، مهدي ضيغمي در ديدار با نظام الدين زاهدي 
س��فير تاجيكس��تان در تهران موانع توسعه تجارت 
ميان دو كشور بررسي و براي حل آنها برنامه ريزي شد 
و در اين ديدار طرفين به بررسي راهكارهاي توسعه 
تجارت، همكاري هاي تج��اري و برگزاري همايش 
تجاري هم زمان با سفر آتي رييسي جمهور كشورمان 
به تاجيكستان پرداختند. وي با بيان اينكه برنامه دولت 
سيزدهم و سفرهاي روساي جمهور دو كشور به ايران 
و تاجيكستان نشان از توجه ويژه به تاجيكستان دارد، 
خاطرنشان كرد: پيش��نهاد ما اين است كه همايش 
مذكور با حضور روس��اي جمهور دو كش��ور برگزار 
شود. سرپرست سازمان توسعه تجارت نيز با اشاره به 
كاهش حجم تجارت ميان 2 كشور از بررسي علل و 
تلاش براي رفع موانع در جهت توسعه تجارت ايران 
و تاجيكس��تان خبر داد و گفت: طبق برنامه ريزي ها 
مقرر ش��ده است تا پايان س��ال رايزن بازرگاني ما در 
تاجيكستان مستقر شود. ضيغمي تاكيد كرد: حضور 
در نمايش��گاه هاي بين المللي تاجيكستان و اعزام و 
پذيرش هيات هاي تجاري دو كشور نيز از برنامه هاي 
اصلي س��ازمان توس��عه تجارت در جه��ت افزايش 
مبادلات تجاري محسوب مي شود. وي همچنين به 
توانايي شركت هاي فني و مهندسي ايراني اشاره كرد 
و خواستار مساعدت دولت تاجيكستان جهت حضور 

اين شركت ها در پروژه هاي مهم تاجيكستان شد.

   سفير تاجيكستان در ايران: تونل استقلال 
توسط ايراني ها به سرانجام رسيده است

س��فير تاجيكس��تان در ايران نيز با اش��اره به حجم 
مبادلات تجاري در پنج ماه نخس��ت س��ال ميلادي 
ميان ايران و تاجيكستان گفت: اين مبادلات نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته كاهش 9 درصدي داشته 
است كه با توجه به ظرفيت هاي ايران و علاقه مندي 
ما به استفاده از تمامي اين ظرفيت ها، بايد افزايش پيدا 
كند. نظام الدين زاهدي با اشاره به برنامه ريزي صورت 
گرفته جهت سفر آيت الله رييسي، رييس جمهوري 
اس��لامي ايران به تاجيكستان طي دو ماه آتي، اظهار 
داشت: لازم است همزمان با اين سفر همايش تجاري 
با حضور تجار و بازرگانان و همچنين مسوولان تجاري 
2 كشور برگزار شود تا پيوند ميان تجار شكل گيرد. 
وي تاكيد كرد: هم اكنون اس��تان خراس��ان رضوي 
ارتباط بس��يار خوب تجاري با تاجيكستان دارد و از 
اس��تان هاي ديگر نيز در خواس��ت داريم مناسبات 
تجاري خود با تاجيكستان را گسترش دهند. سفير 
تاجيكستان در تهران نيز با استقبال از اين موضوع به 
تجربه موفق حضور ايراني ها در تاجيكس��تان اشاره 
كرد و گفت: تونل استقلال كه موجب برقراري ارتباط 
شمال و مركز تاجيكستان در زمستان مي شود، توسط 
ايراني ها به سرانجام رسيده و ما خاطره خوبي از حضور 

شركت هاي ايراني در پروژه هاي خود داريم. 

تهاتر راهكاري براي
كمرنگ كردن تاثير تحريم ها 

رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران و روسيه گفت: تهاتر 
يكي از سازوكارهاي تجارت است كه مي تواند در توسعه 
روابط تجاري ايران با ساير كشورها اثرگذار باشد و اين 
خود در كمرنگ كردن تاثير تحريم هاي امريكا بسيار 
اثر گذار اس��ت.»هادي تيزهوش تابان« در گفت وگو با 
ايرنا با بيان اينك��ه تهاتر يكي از انواع روش هاي تجارت 
متقابل است، اظهار داشت: در اين روش براي طرفين 
تجارت امكان مبادله كالا و خدمات بدون نياز به انتقال 
ارز، فراهم مي ش��ود. وي افزود: تجارت تهاتري ايران و 
با ديگر كش��ورها، مي تواند بخشي از مبادلات خارجي 
ايران را پوشش دهد و اين خود در كمرنگ كردن تاثير 
تحريم هاي امريكا بسيار اثر گذار است، زيرا هم امكان 
شناسايي شركاي تجاري ايران ضعيف مي شود و هم 
كشور از مبادلات دلاري و زيرساخت هاي مالي وابسته 
به آن بي نياز مي شود. رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران 
و روسيه تابان تاكيد كرد: تهاتر يك راهكار عملياتي براي 
تجارت در ميان كشورهايي است كه با كمبود منابع ارزي 
مواجه هستند، همچنين از اين روش در مواقع بحراني 
به ويژه در ركود اقتصادي، تورم بالا يا كاهش ارزش پول 
ملي استفاده مي شود. وي تصريح كرد: بايد در نظر داشت 
كه معاملات تهاتري عموماً در شرايط خاص اقتصادي 
و سياسي، شرايط غيرمتعارف نظير نوسانات شديد در 
پول ملي يا تحريم ها و بحران هاي اجتماعي رايج شده 
است، اما اكنون به عنوان راهكار مناسب براي تسهيل 
تجارت بين الملل، حتي در ش��رايط متعارف نيز مورد 
استفاده قرار مي گيرد. اين فعال اقتصادي با بيان اينكه 
توس��عه روابط تجاري با تمام مناطق جهان از اهميت 
ويژه اي برخوردار اس��ت، گفت: بايد در نظر داشت كه 
روابط تجاري و اقتصادي با هر كشور يا منطقه اي مي تواند 
مزاياي خاص خود را براي اقتصاد كش��ور فراهم آورد و 
اين هنر ما است كه به گونه اي برنامه ريزي كنيم كه اين 
مسير بيشترين منفعت را براي اقتصاد كشور به همراه 
داشته باشد. تيزهوش تابان اظهار داشت: البته توسعه 
روابط تجاري به ساير كشورها بسيار مطلوب است اما 
نبايد فراموش كرد كه حضور موفق در تجارت دنيا بدون 
در نظر گرفتن حوزه هايي مانند شرق آسيا، اروپا و امريكا 
امكان پذير نيس��ت و حال كه نمي توان براي تجارت با 
امريكا برنامه ريزي كرد، نبايد از كشورهايي مانند ژاپن، 

كره جنوبي و اقتصادهاي پيشرفته اروپايي غفلت شود.
وي با تاكيد بر اينكه تهاتر يكي از سازوكارهاي تجارت 
اس��ت، تصريح كرد: اين روش عموماً در شرايط خاص 
اقتصادي و سياسي، شرايط غيرمتعارف كاربرد دارد و با 
توجه به شرايط موجود به طور حتم مي تواند در توسعه 

روابط تجاري ايران با ساير كشورها اثر گذار باشد.

رسيدگي به اعتراضات
انتخابات اتاق شنبه آينده

يك ماه پس از انتخاب حسين  سلاح ورزي به عنوان 
رييس اتاق بازرگاني ايران، امروز يكي از سا يت هاي 
اصولگرا از برگزاري نشست شوراي عالي نظارات بر 
انتخابات اتاق از سوي وزارت صمت خبر داده است؛ 
خبري كه شايد نقطه پاياني بر يك ماه كشاكش بر 
داستان انتخابات اتاق ايران باشد. جلسه شوراي عالي 
نظارات بر اتاق بازرگاني،  صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران صبح روز شنبه 7 مرداد در وزارت صمت برگزار 
خواهد شد و در اين نشست گزارشات و اعتراضات 
پيرامون كيفيت برگزاري انتخابات اتاق و نيز نحوه 
تاييد صلاحيت اعضای منتخب بررسي خواهد شد. 
براساس شنيده ها در اين جلسه حسين سلاح ورزي 
هم حضور خواهد داشت و شايد در اين جلسه اتاق 

بازرگاني از سردرگمي خارج شود.
در يك ماهي كه حسين سلاح ورزي به عنوان رييس 
اتاق بازرگاني ايران انتخاب شد هجمه هاي بسياري 
به انتخابات ات��اق وارد ش��د، به طوري كه برخي از 
س��ايت های وابس��ته به دولت در اين مدت اخبار 
بسياري مبني بر عدم صلاحيت انتخابات اتاق مطرح 
كردند و كار تا جايي پيش رفت كه خبرگزاري رسمي 
دولت از استعفای رييس اتاق ايران خبر داد؛ اخباري 
كه از سوي سلاح ورزي رد شد و او بارها اعلام كرد كه 

به حضور خود در اتاق ادامه خواهد داد.
حتي سلاح ورزي در حاشيه جلسه هيات نمايندگان 
اتاق بازرگاني ايران به خبرنگار فارس، مبني بر اينكه 
نهادهاي نظارتي صلاحيت شما را                              براي حضور در 
انتخابات تأييد نكرده اند  و چرا اين موضوع را قبول 
نمي كنيد؟ گفته بود مس��اله قبول داشتن يا قبول 
نداشتن نيست، نكته اي كه وجود دارد اين است كه 
ما يك قانوني در اتاق بازرگاني داريم و بر اساس آن 
آيين نامه اي موجود است، بر اساس اين آيين نامه، 
مرجع نظارت بر انتخابات و برگزاركننده انتخابات 
هيات رييس��ه اتاق بازرگاني ايران مشخص است. 
يكي ديگر از نكاتي كه س��لاح ورزي به آن اش��اره 
كرد، حضور و سازوكار، برنامه زمان بندي و ارسال 
اس��تعلام تعيين صلاحيت افراد نيز بر اساس اين 
آيين نامه مشخص است، لذا من هيچ نامه اي مبني 
بر رد صلاحيت از وزارت اطلاعات دريافت نكرده ام 
و هيچ پاس��خي به انجمن نظارت، بر اساس برنامه 
زمان بندي 10 روزه، توس��ط مرجع ذي صلاح كه 
وزارت اطلاعات بوده، ارس��ال نشده است ، خارج از 
اين موعد قانوني، حراست وزارت صمت كه مرجعي 
بي ارتباط است، نامه اي ارسال و در آن بيان كرد كه 
طبق بررسي هاي اين مركز با سلاح ورزي مخالفت 
مي شود. اظهار نظري كه به دفعات از سوي رييس 
اتاق بازرگاني ايران مطرح شده اما نتوانسته مخالفان 
با انتخابات را قانع كند، حال بايد ديد كه آيا جلسه 

روز شنبه به نفع اتاق تمام خواهد شد؟

همكاري هاي متقابل ايران
و اندونزي تقويت خواهد شد

روني پراستيو يوليانتورو، سفير اندونزي در تهران با 
ارسال پيامي به مناسبت انتخاب رييس جديد اتاق 
ايران، بر آمادگي خود براي تقويت همكاري هاي 
متقابل ايران و اندونزي براي اهداف مشترك تاكيد 
كرد.سفير اندونزي در تهران طي پيامي، انتخاب 
حسين س��لاح ورزي به رياس��ت اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي ايران را تبريك گفت 
و بر تداوم همكاري ه��اي دوجانبه در دوره جديد 
ات��اق ايران تاكيد كرد. روني پراس��تيو يوليانتورو 
در اين نامه اعلام كرد: اطمين��ان دارم كه تجربه 
گرانقدر شما در اين سمت مهم، به عنوان دارايي 
ارزشمندي براي دستيابي به اهداف و آرمان هاي 
دولت شما بوده و به توسعه همكاري ها با كشورهاي 

دوست، كمك خواهد كرد.

قيمتخودروبهمدارصعوديبازميگردد؟

چالش جديد بازار خودرو 

مديرعاملاتحاديهمركزيدامسبككشورتشريحكرد

رييساتاقاصنافايران:بانكمركزيتجديدنظركند

راهكارهاييبرايجلوگيريازقاچاقدام

چهار ايراد اصنافي ها به دريافت كارمزد از تراكنش ها

مديرعامل اتحاديه مركزي دام س��بك كشور فعالسازي 
دامدار كارت و ارايه تسهيلات به دامداران، خريد داخلي 
دام با قيمت منصفانه، تحويل نهاده مدت دار و در نهايت 
تقويت صادرات را راهكارهايي براي جلوگيري از قاچاق 
دام از كشور عنوان كرد. افشين صدر دادرس در گفت وگو 
با ايسنا، درباره موضوع قاچاق دام و اينكه اين امر موجب 
تاثيرپذيري آن در بازار عرضه خواهد ش��د؟ گفت: عدم 
توانايي برخي دامداران در تامين نهاده ها و ساير هزينه هاي 
توليد موجب شده كه گاها دام هاي مولد روانه كشتارگاه ها 
شده و بره هاي نر نيز توس��ط قاچاقچيان از كشور خارج 
شوند. وي با اشاره به اينكه با وارداتي كه صورت مي گيرد بايد 
قيمت گوشت به تعادل برسد، گفت: براي رونق و حمايت از 
توليد بايد برنامه ريزي ها به درستي اجرايي شود. دادرس در 
پاسخ به اين سوال كه براي كاهش قاچاق گوسفند از كشور 
چه اقداماتي بايد صورت گيرد؟ گفت: قاچاق به اين دليل 
انجام مي شود كه برخي دامدارها توان نگهداري دام هايشان 

را ندارند. بنابراين در اين زمان بايد نقدينگي دامدار تقويت 
ش��ود. مديرعامل اتحاديه مركزي دام س��بك با اشاره به 
اينكه دامدار كارت بايد فعال شود و در قالب اين كارت به 
دامداران تس��هيلاتي ارايه شود، گفت: اين كارت در حال 
حاضر فعال نيست، زيرا گفته مي شود كه اعتباري براي 
آن وجود ندارد. دادرس ادامه داد: دولت بايد دام هاي مازاد 
را با قيمت منصفانه يعني قيمت تمام شده با سود منطقي 
خريداري كند. همچنين بايستي نهاده مدت دار تحويل 
دامداران ش��ود. يعني به دامدار نهاده تعلق گيرد و چند 
ماه بعد پولش را پرداخت كند. اين فعال بخش خصوصي 
با بيان اينكه يكي ديگ��ر از راه هاي جلوگيري از قاچاق از 
سرگيري صادرات است، گفت: در حال حاضر دام به صورت 
غيرقانوني از كشور خارج مي شود كه تنها سود آنها به جيب 
عده اي قاچاقچي مي رود. اگر بستر قانوني خروج دام از كشور 
فراهم شود قاچاق خود به خود كاهش مي يابد و نكته مهم 

آنكه ارز نيز به كشور باز مي گردد.

رييس ات��اق اصناف ايران از چهار اش��كال اساس��ي 
بر بخش��نامه بانك مركزي مبني بر دريافت كارمزد 
از تراكن��ش كارتخوان هاي صنفي خب��ر داد و ضمن 
مخالفت با اين بخش��نامه، راه��كار رفع گلايه مندي 
اصناف از اين بخش��نامه را در تاس��يس بانك اصناف 
دانس��ت.  به گزارش اتاق اصناف ايران، ميزان كارمزد 
خدمات بانكي ريالي و الكترونيك در پنجم ارديبهشت 
ماه 1402 توس��ط هيات عامل بانك مركزي تعديل 
شد و برخي موارد نيز مشمول تعيين و تعريف كارمزد 
جديد شد. به اين ترتيب )و به موجب رديف 28 جدول 
پيوست شماره 2 بخشنامه فوق الذكر، ( از چهارم تير 
ماه 1402از دارنده دستگاه كارتخوان )واحد صنفي( 
به ازاي هر تراكنش تا سقف 6 ميليون ريال از دستگاه 
كارتخ��وان در هنگام خريد، مبل��غ 1200 ريال اخذ 
مي ش��ود و اين مقدار ب��راي تراكنش ه��اي بالاتر از 
6ميليون ريال، دو ده هزارم )0.0002( مبلغِ تراكنش  
است. اما به عقيده رييس اتاق اصناف ايران، وضع اين 
مصوبه داراي چند اشكال اساسي است كه مبناي آن 

را زير سوال مي برد.

   تصميم گيري يك جانبه بانك مركزي
حسين طاهرمحمدي چهار اشكال براي اين بخشنامه 
برشمرد و گفت: نخستين اشكال آن است كه مطابق 
مواد )2( و )3( قانون بهبود مستمر محيط كسب و كار 
مصوب 16 بهمن ماه 1390، دس��تگاه هاي اجرايي 
مكلفند هنگام تدوين يا اصلاح مقررات، بخشنامه ها 
و رويه هاي اجرايي، نظر تشكل هاي اقتصادي ذيربط 
را اس��تعلام كنند. حال آنكه بانك مركزي براي اخذ 
كارمزد به طور يكجانبه و بدون اخذ نظر از اتاق اصناف 
ايران تصميم گرفته اس��ت و چنين اقدامي، آش��كارا 

خلاف نص و روح قانون فوق است.

   اخذ ماليات پنهان از اصناف
وي اف��زود: اش��كال دوم به اخذ مالياتِ پنه��ان از اصناف 
برمي گردد. توضيح آنكه، شايد در نگاه اول مبالغ كارمزد 
تراكنش هاي كارتخوان، فاق��د اهميت به نظر آيد ليكن 
مجموع مبلغي كه در طول يكسال از برخي از واحدهاي 
صنفي با توجه به نوع كس��ب وكار آنان دريافت مي شود، 
قابل توجه است و چنين مبالغي به اغلب خرده فروشي ها 
)كه بخش عمده اي از واحدهاي صنفي سراسر كشور را در 
بر مي گيرد( تحميل مي شود. به گفته طاهرمحمدمي، كافي 
است به اين نكته توجه كنيم، در وضعيت فعلي كه اصناف 
كشور با فشار اقتصادي و كاهش درآمد دست وپنجه نرم 
مي كنند و در كنار آن، ناگزير به پرداخت انواع هزينه هاي 
قانوني از جمله ماليات، عوارض شهرداري، تأمين اجتماعي 
و … هستند، اخذ چنين كارمزدهايي، چه فشار مضاعفي 
را به جامعه صنفي وارد مي كند. وي ادامه داد: اشكال سوم 
آن اس��ت كه فرمول مصوبه فوق غيرعادلانه است چرا كه 
عمده فش��ار بر دوش آن دس��ته از واحدهاي صنفي  قرار 
خواهد گرفت كه تعداد فروش ه��اي آنان زياد ولي مبالغ 

فروش هايشان اندك است.

   دو پيامد منفي 
و راهكارهاي كاهش گلايه مندي اصناف

طاهرمحمدي تصريح كرد: اش��كال چهارم آن است كه 
بانك ها و ش��ركت هاي PSP در مقابل هيچگونه خدمت 
يا امتيازي به واحدهاي صنفي ارايه نمي دهند. واحدهاي 
صنفي اما دو آورده مهم براي بانك ها دارند: اولًا حتي پيش 
از وضع كارمزد بر تراكنش هاي كارتخوان، ش��ركت هاي 
پشتيبان به دليل اس��تفاده از پول هاي راكدِ كارتخوان ها 
)حتي به مدت چند س��اعت( سودهاي سرشاري كسب 
مي كردند؛ به همين دليل بود كه در صورتي كه يك واحد 
صنفي تراكنش هاي چنداني از طري��ق كارتخوان خود 

انجام نمي داد، شركت تأمين كننده، اقدام به جمع آوري 
دس��تگاه كارتخوان مي كرد. ثانياً با مصوبه بانك مركزي 
 PSP و اخ��ذ كارمزد از تراكنش كارتخوان، ش��ركت هاي
اكنون علاوه بر اس��تفاده از ركود پول، از محل كارمزد نيز 
سود فراواني مي برند. در مقابل اما، بايد پرسيد كه بانك ها 
و ش��ركت هاي PSP چه امتيازات و آورده اي به واحدهاي 
صنفي و كسب وكارها ارايه مي كنند؟! طاهرمحمدي در 
ادامه به پيامدهاي ناشي از اين تصميم اشاره كرد و گفت: 
اخذ كارمزد از تراكنش هاي كارتخ��وان و پرداخت آن به 
ش��ركت هاي تأمين كننده، دو نتيجه احتمالي را در پي 
خواهد داشت: در حالت اول، اين امكان وجود دارد كه اصناف 
مبالغ فوق را به قيمت كالا يا خدمات اضافه كنند كه نهايتاً 
چنين وجوهي ب��ر دوش آحاد جامعه قرار خواهد گرفت. 
وي افزود: در حالت دوم، اصنافي كه اقدام به افزايش قيمت 
نكنند، ناگزيرند از جيبِ خود مبال��غ كارمزد را پرداخت 
كنند كه اين رقم به طورمثال )البته با در نظر گرفتن نوع 

كسب وكار( براي يك واحد صنفي كه روزانه 100 تراكنشِ 
كمت��ر از 6 ميليون ريال انجام مي دهد، س��الانه حدود 5 
ميليون تومان خواهد بود. مثال بالا نشان مي دهد متضررِ 
اخذ كارمزد جامعه صنفي و برنده اصلي آن، شركت هاي 
تأمين كننده دستگاه هاي كارتخوان هستند. به علاوه، با 
توجه به اينكه حجم انبوهي از اين مبالغ نزد بانك ها هميشه 
به صورت ثابت باقي مي ماند، سود قابل توجهي عايد شبكه 
بانكي مي ش��ود. با لحاظ اين توضيحات طاهرمحمدي 
به پرسش��ي مبني بر راهكار حل مشكل و كاهش گلايه 
مندي اصناف اينچنين پاسخ داد: اگر قرار باشد كه كارمزد 
تراكنش هاي كارتخوان توسط جامعه صنفي به حساب 
شركت هاي PSP و بانك ها پرداخت شود، چرا منافعِ چنين 
كارمزدهايي به خودِ اصناف برنگردد؟! از اين جهت است كه 
اتاق اصناف ايران معتقد به تشكيل بانك اصناف بوده و از 
محل منابعي كه خودِ اصناف تأمين كننده آن است، اقدام به 

رفع نيازهاي مالي و اقتصادي جامعه صنفي كند.

 اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان  به نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن در نظر دارد، مناقصه به شرح زیر را از طریق سامانه
» تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(« برگزار نماید. با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصات )از مرحله دریافت و تحویل 
 www.setadiran.ir اسناد مناقصه تا بازگشایی پیشنهادها( از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد ش�د. لذا ضروری است مناقصه گران در صورت عدم عضویت در سامانه س�تاد، مراحل ثبت نام در سایت و دریافت 
»گواهی امضای الکترونیکی« جهت شرکت در مناقصه اقدام نمایند. تاریخ انتشار فراخوان مناقصه در سامانه الکترونیکی ستاد 

1402/05/02 می باشد.

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي 
  شماره مرجع   1402/5

نوبت اول
شناسه آگهي : 1533850 جمهوری اسلامی ایران

وزارت راه و شهرسازی
اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان

شرح مختصر موضوع مناقصه: مناقصه عمومی یک مرحله ای خدمات حفاظت از اراضی و املاک سازمان ملی زمین و مسکن در استان  گیلان1
مهلت دریافت اسناد مناقصه : از تاریخ انتشار آگهی در سامانه ستاد لغایت مورخ 1402/05/09 ) اطلاعات دقیق در سامانه موجود و ملاک می باشد.(2
مهلت و محل تحویل پیشنهاد قیمت : تا ساعت 12:00 مورخ 1402/05/19 ، تحویل پیشنهاد فقط از طریق سامانه ستاد ملاک عمل 3

است. در ضمن اصل تضمین شرکت در مناقصه )پاکت الف( باید قبل از زمان تحویل پیشنهاد قیمت الکترونیکی، به صورت حضوری 
 به دبیرخانه اداره كل راه و شهرسازي گیلان واقع در رشت-خیابان امام خمینی ره- میدان دکتر حشمت تحویل گردد.

 )در صورت تغییر زمان، آخرین اطلاعات منتشر شده در سامانه ستاد معتبر است.(
تضمین شرکت در مناقصه: بر اساس آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402مورخ 1394/9/22 به شرح زیر :4

الف( اصل فیش واریزی به حساب IR 420100004052063107535442بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران-تمرکز وجوه سپرده 
اداره كل راه و شهرسازي استان گیلان بنام خزانه معین استان گیلان

ب( یا ضمانتنامه بانكي به نفع اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان )مدت اعتبارضمانتنامه 3 ماه و براي 3 ماه نیز قابل تمدید باشد. 
ضمانت نامه باید فقط بر اساس فرم پیوست آیین نامه صادر گردد.(

ج( یا وثیقه ملکی معادل 85درصد ارزش کارشناسی رسمی
خدمات حفاظت از اراضی و املاک سازمان ملی زمین و مسکن در استان  گیلان             به مبلغ 2.217.000.000 ریال 

شرایط :5
٭ داشتن گواهینامه صلاحیت معتبر در رشته خدمات حفاظتی و مراقبتی از مرکز انتظام ناجا در این مناقصه الزامی است.

مدت اعتبار پیشنهادمناقصه: مدت اعتبار پیشنهادها حداقل 3ماه از تاریخ بازگشایی قیمتها و 3 ماه نیز قابل تمدید مي باشد.6
ساعت، روز و محل قرائت پیشنهادها : بر اساس آخرین اطلاعات تعیین شده در سامانه ستاد معتبر است.7
شماره شناسه ملی دستگاه: 14002905405  - کد اقتصادی: 411416917984  - کدکارگاه  1028150001  - کدپستی: 8

4136953333
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خبرروز

شناسايي ۱۱ بيمار جديد كرونا در كشور
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، ۱۱ بيمار كوويد ۱۹ در كشور شناسايي ش��دند و مجددا روز بدون فوتي ناشي از اين بيماري 
در كش��ور ثبت شد. به اين ترتيب مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون و ۶۱۲ هزار و ۸۵۷ نفر رسيد و مجموع 
جان باختگان اين بيماري، در ع��دد ۱۴۶ هزار و ۳۰۶ نفر ثابت ماند. همچنين تاكنون ۷ ميليون و ۳۷۱ هزار و ۹۸۱ نفر از 
بيماران، بهبود يافته يا از بيمارس��تان ها ترخيص ش��ده اند. ۶ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي 
ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. تاكنون ۵۶ ميليون و ۹۸۰ هزار و ۳۶۹ آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور 

انجام شده است. ضمن اينكه مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۵ ميليون و ۶۰۱ هزار و ۱۴۵ دُز رسيد.

رويداد

»برنامه بايد قابليت اجرا، ارزيابي، اولويت بندي و تحقق 
را داش��ته و مبتني بر شواهد باشد، اما آقايان آرمان هاي 
خودشان را در برنامه مي نويسند.« اين جمله بخشي از 
حرف هاي رييس انجمن مددكاران اجتماعي ايران است، 
همانطوركه معلوم است سمت و سوي سخنان سيدحسن 
موسوي چلك به لايحه برنامه هفتم برمي گردد، لايحه اي 
كه هنوز نيامده منتقدان زيادي در حوزه هاي مختلف پيدا 
كرده است، اما اشاره عضو هيات رييسه فدراسيون جهاني 
مددكاران اجتماعي در منطقه آسيا و اقيانوسيه به حوزه 
سلامت اجتماعي است، حوزه اي كه موسوي چلك معتقد 
است »در برنامه هفتم توسعه به جاي سازمان ها و وزارتخانه 
متبوع به وزارتخانه اي سپرده شده كه نگاه امنيتي دارد و 
احتمالاً خروجي آن چيزي جز ايده هاي ضربتي نيست.« 
او افزود: برنامه چهارم توسعه اولين برنامه اي بود كه در آن 
به موضوع آسيب هاي اجتماعي توجه شد، در برنامه پنجم 
اين توجه رنگ و بوي كمتري گرفت و در برنامه ششم هم 
مباحث تكرار شد، حالا فصل ۱۸ برنامه هفتم به موضوع 

آسيب هاي اجتماعي پرداخته است.

     پيشگيري از آسيب ها
و مداخله در بحران ها

موسوي چلك در مورد كيفيت توجه به آسيب هاي 
اجتماعي در برنامه هفتم گفت: ما قانون احكام دايمي 
برنامه هاي توس��عه را داريم كه سال ۱۳۹۵ تصويب 
ش��د، در بنده ۸ ماده ۵۷ اين قانون به صراحت گفته 
شده بهزيستي متولي سلامت اجتماعي است، در اين 
بند آمده كه »سازمان بهزيستي كشور متولي سلامت 
اجتماعي با رويكرد پيشگيري از آسيب هاي اجتماعي 
و مداخل��ه در بحران هاي اجتماع��ي، ارايه خدمات 
حمايتي و توانبخش��ي به كليه معلولان، مددجويان 
و گروه ه��اي آس��يب پذير از قبيل زن��ان، كودكان، 
سالمندان نيازمند جامعه است.« اما در برنامه هفتم 
موضوع سلامت اجتماعي ذيل امنيت داخلي تعريف 
شده اس��ت )فصل ۱۸(، يعني در اين برنامه سلامت 
اجتماعي هم جزو تكاليف وزارت كشور شده است، اين 
اقدام براساس قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه به 

معناي ناديده گرفتن سازمان متولي سلامت اجتماعي 
است كه در اين جا همان سازمان بهزيستي است.

     سلامت اجتماعي و سپردن آن
به وزارت كشور

او در بخشي از سخنانش به اين مساله كه در لايحه برنامه 
هفتم موضوع سلامت اجتماعي به وزارت كشور سپرده 
شده اس��ت ابراز نگراني كرده و افزود: در بخشي از برنامه 
هفتم به طرح جامع كنترل و كاهش آسيب هاي اجتماعي 
در حوزه اعتياد، حاشيه نشيني، طلاق و مفاسد اخلاقي 
اشاره ش��ده است، توجه كنيد، ما ستادي به نام مبارزه با 
مواد مخدر رياست جمهوري به رياست خود رييس جمهور 
داريم، اين ستاد سابقه و ساختاري دارد، اينكه با توجه به 
برنامه هفتم قرار است ش��وراي اجتماعي وزارت كشور 
درباره اعتي��اد برنامه ريزي كند عملًا بي خاصيت كردن 
و تضعيف س��تاد مبارزه با مواد مخدر رياست جمهوري 
است، ستادي كه در سطح ملي و استان ها ساختار دارد 
و مجموعه اي باسابقه است. يا در موردي ديگر، مثلًا قرار 
است طرح جامع توانمندسازي زنان سرپرست خانوار را 
شوراي اجتماعي وزارت كشور بنويسد، درحالي که زنان 
سرپرست خانواد دو متولي بيشتر ندارد، يكي بهزيستي و 
ديگري كميته امداد، جاي بررسي چنين طرحي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي اس��ت، نهايت معاونت زنان 
رياس��ت جمهوري هم بتواند همكاري كن��د، اما وزارت 
كشور جاي اين مسائل نيست. در اين قانون گفته شده 
تقويت اورژانس اجتماعي كشور توسط شوراي اجتماعي 
وزارت كشور انجام شود، درحالي كه اورژانس اجتماعي 
يك متولي بيشتر در كش��ور ندارد، و آن هم بهزيستي 
اس��ت، اگر هم قرار است درباره آن احكامي نوشته شود، 
اين احكام باي��د براي وزارتخانه متبوع همان س��ازمان 
باشد، اورژانس اجتماعي و بهزيستي براي وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي هستند، اصلًا شما فرض كنيد قرار 
اس��ت راجع به اين موضوع تصميم گرفته شود، شوراي 
اجتماعي وزارت كش��ور كه شوراي عالي نيست، ما يك 
شوراي عالي رفاه و تامين اجتماعي داريم، انگار كه خيلي ها 
نمي دانند چنين شورايي هم هست، يعني شوراي عالي 

رفاه و تامين اجتماعي براي قانون ساختار نظام جامع رفاه 
و تامين اجتماعي تاسيس شده است، يكي از حوزه هاي 
مربوط به قانون ساختار نظام جامع رفاه و تامين اجتماعي 
موضوع آسيب هاي اجتماعي است، اما حالا يك شورايي 
كه ضعيف تر است تبديل به مرجع براي تصميم گيري 
راجع به يك موضوعي كه متولي مش��خص دارد ش��ده 
است. درخصوص حاشيه نشيني هم همين طور، در سال 
۱۳۸۳ س��ندي در دولت تصويب ش��د به نام سند احيا، 
بهسازي، نوسازي و توانمندس��ازي بافت هاي فرسوده 
در محلات ناكارآمد شهري، در اين سند ستادي ملي به 
رياست رييس جمهور پيش بيني شد، و سازماني به نام 
س��ازمان بازآفريني ش��هري در وزارت راه و شهرسازي 
تاسيس شد، سازماني كه براي خودش بودجه دارد، اولين 
شهري كه قرار شد زيرنظر اين سازمان مورد بررسي قرار 
بگيرد سبزوار بود، اين سند مصوبه هيات دولت دارد، اما 
مجدد در لايحه برنامه هفتم وظايفي مشابه را به شوراي 
اجتماعي وزارت كشور محول كرده اند، چنين تصميمي 
يعني تضعيف ستاد بازآفريني شهري و ايجاد موازي كاري.

     قانوني كردن موازي كاري
موسوي چلك با اش��اره به اينكه چنين اقداماتي يعني 
قانوني ك��ردن م��وازي كاري گفت: از اين ب��ه بعد بايد 
منتظر برخوردهاي قهري با سلامت اجتماعي باشيم. 
چني��ن اقدامي يعن��ي قانوني ك��ردن موازي كاري ها، 
درحالي كه بايد اجازه بدهند س��ازمان ها و شوراها كار 
خودشان را انجام دهند، با اين كار عملًا دارند ساختارهاي 
موجود را بهم مي ريزند و دچار سردرگمي مي كنند كه 
هيچ كس پاسخگو نباش��د. در ابتداي فصل مربوط به 
س��لامت اجتماعي جدولي آمده كه سرمايه اجتماعي 
را در پاي��ان برنامه پيش بيني كرده اس��ت، مثلًا در اين 
جدول نوشته شده س��رمايه اجتماعي در پايان برنامه 
بايد ۲۵ درصد بهبود شاخص داشته باشد، بعد وقتي كل 
فصل را مي خوانيم هيچ چيزي درباره سرمايه اجتماعي 
وجود ندارد، اين يعني من هرطور دلم بخواهد )سرمايه 
اجتماعي( تفسير مي كنم و بعد يك گزارشي هم از آن 

تهيه  مي كنم.

به عقب برگشتيم؛ غلبه نگاه امنيتي به مسائل اجتماعي

تشريح جزييات دستورالعمل جديد سقط جنين از سوي سازمان پزشكي قانوني

صدور بيش از ۸۸۰۰  مجوز سقط در سال ۱۴۰۱

دردسرهاي يك قانون 

تعادل|
از زمان��ي كه قان��ون جوان��ي جمعيت به 
تصويب رسيد تاكنون بارها و بارها در مورد 
دستورالعمل صدور مجوز سقط جنين خبرهايي منتشر 
شده است. اينكه حتما بايد اين مجوز از سوي قاضي صادر 
شود و حذف آزمايش هاي غربالگري كه باعث شد بسياري 
از متخصصان حوزه بهداش��ت و درمان در اعتراض به آن 
احتمال تولد نوزادان با معلوليت هاي جسمي و ذهني را 
افزايش دهد، همه و همه به چالش هاي اين قانون تبديل 
شدند. مساله اينجاست كه تولد يك نوزاد با معلوليت هاي 
جس��مي و ذهني نه تنها نفعي به ح��ال جامعه و جواني 
جمعيت نخواهد داش��ت كه حتي باعث مي شود دولت 
متحمل هزينه هايي براي نگهداري از اين نوزادان شود. 
در حالي كه اگر زير ساخت هاي جواني جمعيت به جاي 
قانوني دس��ت و پاگير فراهم مي شد خانواده هايي كه در 
آرزوي فرزند آوري هستند مي توانستند هم به روياهايشان 
جامه عمل بپوشانند و هم س��همي تاثيرگذار در جواني 
جمعيت كشور داشته باش��ند. حالا جزييات تازه اي در 
مورد دس��تورالعمل جديد صدور مجوز سقط جنين از 
سوي معاون امور معاينات باليني سازمان پزشكي قانوني 

مطرح شده است. 

     مجوزهايي كاملا متفاوت
 از سقط هاي جنايي و غيرقانوني

صدور مجوز سقط قانوني كه موضوعي كاملًا متفاوت و 
مجزا از س��قط هاي جنايي و غيرقانوني است، در صورت 
داشتن ش��رايط خاص مادر يا جنين، كه به صراحت در 
قانون ذكر ش��ده و با تأييد كميس��يون تخصصي و رأي 
قاضي اين كميسيون، صادر خواهد شد كه به واسطه آن 
به مادر اجازه سقط داده مي شود. مسووليت رسيدگي به 
اين موضوع برابر قانون به پزشكي قانوني واگذار شده است. 
اين مجوز كه موضوعي كاملًا متفاوت و مجزا از سقط هاي 
جنايي و غيرقانوني است، در صورت داشتن شرايط خاص 
مادر يا جنين كه به صراحت در قانون ذكر شده و با تأييد 
كميسيون تخصصي و رأي قاضي اين كميسيون، صادر 
خواهد ش��د كه به واس��طه آن به مادر اجازه سقط داده 

مي شود. اين كميسيون متشكل از يك قاضي ويژه، پزشك 
متخصص متعهد و پزشك متخصص پزشكي قانوني از 
سازمان پزشكي قانوني است و بر اساس قانون حمايت از 
خانواده و جواني جمعيت، صدور مجوز سقط قانوني تنها با 
تأييد اين كميسيون، داشتن شرايط تصريح شده در قانون 
و رأي قاضي امكان پذير است. پرونده هاي سقط قانوني 
در پزشكي قانوني از مواردي هستند كه به دليل اهميت 
زمان در نتيجه آن، در عين رعايت اصل دقت در رسيدگي 
به آنها، سرعت در بررسي هاي كارشناسي نيز مد نظر قرار 
مي گيرد تا در صورت داشتن شرايط لازم، فرد متقاضي 

زمان را از دست ندهد.

      جزييات دستورالعمل جديد سقط جنين 
در پزشكي قانوني

دكتر آسيه جعفري، معاون امور معاينات باليني سازمان 
پزش��كي قانوني در خصوص دستورالعمل جديد سقط 
قانوني و بررس��ي اين موارد در پزش��كي قانوني گفت: بر 
اساس ماده ۵۶ قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت، 
سازمان پزشكي قانوني مسوول تشكيل پرونده براي اين 
متقاضيان است و پزشك سازمان متولي بررسي مستندات 
و تكميل آنهاست. درخواست هاي ارجاعي به اين سازمان 
در صورت داشتن شرايط لازم و بنا به تشخيص كارشناس 
پزشكي قانوني به كميسيون ويژه سقط ارجاع مي شود. اين 
كميسيون متشكل از قاضي، پزشك متخصص متعهد و 
پزشك قانوني متخصص اس��ت كه تقاضاي فرد در اين 
كميسيون بررسي و رأي نهايي در مورد آن توسط قاضي 

كميسيون صادر مي شود.

     سن مجاز براي سقط جنين چقدر است؟
معاون امور معاينات باليني پزش��كي قانوني با تأكيد بر 
ضرورت رعايت محدوديت سن بارداريِ تصريح شده در 
قانون، براي صدور مجوز ادامه داد: بر اساس دستورالعمل 
اجرايي ماده ۵۶ اين قانون كه به امضاي رياست قوه قضاييه 
رسيده است، سن مجاز بارداري براي صدور مجوز چهار 
ماه قمري اعلام شده است و اگر سن بارداري از اين زمان 
گذشته باشد، با وجود هر نوع ناهنجاري جنيني امكان 

صدور مجوز وجود ندارد. اما در خصوص موارد مادري صرفاً 
در مواردي كه عدم انجام سقط منجر به ازدست رفتن جان 
جنين و مادر يا هر دو شود پس از اين سن جنيني هم امكان 
صدور مجوز س��قط وجود دارد. او با تأكيد مجدد بر لزوم 
رعايت سن بارداري به مادران توصيه كرد: در زمان هاي 
مقرر آزمايشات لازم در خصوص سلامت جنين را انجام 
دهند و از آزمايشگاه ها و پزشكان متخصص نيز مي خواهد 
كه در صورت ارجاع مادر براي دريافت مجوز سقط قانوني 
حتماً محدوده زماني و فرصت براي انجام مراحل اداري 
براي تشكيل كميسيون و بررسي مس��تندات و صدور 
مج��وز را مد نظر قرار دهند. به گفته جعفري بر اس��اس 
قانون، تصميم گيرنده نهايي براي ص��دور مجوز يا عدم 
جواز سقط، قاضي ويژه كميسيون است و پزشك قانوني 
و پزشك متخصص تنها ارايه دهنده توضيحات لازم در 
خصوص ناهنجاري  جنيني يا بيماري مادر و ميزان خطر 
جاني ناشي از اين بيماري به قاضي هستند. قاضي با بررسي 
پرونده و توضيحات ارايه شده، برمبناي شرايط موجود و 
وجود يا عدم وجود حرج مادر )در موارد جنيني( يا خطر 

جاني مادر )در موارد مادري( رأي خود را صادر مي كند.

     مدارك مورد نياز
 براي درخواست  سقط جنين چيست؟

معاون امور معاينات باليني پزشكي قانوني توصيه كرد: 
مادران متقاضي سقط قانوني در زمان مراجعه به پزشكي 
قانوني كليه مدارك و مس��تندات مرب��وط به بيماري يا 
بارداري خود را به همراه داش��ته باش��ند زيرا در صورت 
ناقص بودن مستندات از سوي كارشناس پزشكي قانوني 
درخواست مدارك تكميلي مي شود كه اين خود مستلزم 
صرف زمان خواهد ب��ود. او درباره مدارك مورد نياز براي 
بررسي درخواست هاي سقط قانوني نيز گفت: شناسنامه 
زوجين )در موارد اختلالات جنيني(، كارت شناس��ايي 
معتبر و اصل تمامي مستندات ش��امل سونوگرافي ها، 
اكوكارديوگرافي، گ��زارش آزمايش ه��اي غربالگري و 
آزمايشات ژنتيك )در صورت انجام( و معرفي نامه پزشك 
معالج )در موارد بيماري مادر( از جمله مدارك مورد نياز 
است. همچنين اگر چنانچه مادر قبل از مراجعه به پزشكي 

قانوني در مورد مشكل موجود )چه در موارد جنيني و چه 
مادري( از مشاوره با متخصصين باليني استفاده كرده باشد 
بايد نظريات صادره از سوي ايشان را نيز همراه داشته باشد. 
بنابراين همراه داشتن اصل تمامي مداركي كه نشان دهنده 
بيماري مادر يا ناهنجاري جنين و سن دقيق بارداري باشد 
ضروري اس��ت. جعفري با بيان اينكه براي صدور مجوز 
سقط قانوني نيازي به نامه مرجع قضايي نيست و اين مورد 
در پزشكي قانوني استثنائاً با درخواست شخصي پذيرفته و 
بررسي مي شود، گفت: ذكر اين نكته نيز حائز اهميت است 
كه در صورت وجود ناهنجاري جنيني حضور پدر براي 
اعلام اظهارات خود لازم است، البته اظهارات وي بايد دال 
بر آگاهي اش از موضوع درخواست مادر باشد اما به رضايت 
وي براي سقط نيازي نيست. همچنين در صورت بيماري 
تهديدكننده جان مادر نيازي به حضور ولي جنين نيست.
او ادامه داد:  درخواس��ت متقاضيان سقط قانوني غالباً در 
ادارات پزش��كي قانوني مركز استان ها بررسي مي شود. 
البته در استان هاي پهناور، برخي از ادارات پزشكي قانوني 
شهرستان ها نيز مجاز به بررسي و پذيرش اين پرونده ها 
شده اند ولي كميسيون سقط فقط در مركز استان تشكيل 

مي شود.

     هر ناهنجاري يا بيماري
 منجر به صدور مجوز سقط جنين نمي شود

معاون امور معاينات باليني سازمان پزشكي قانوني با تأكيد 
بر اينكه در بحث مجوز سقط، بحث تشخيص ناهنجاري 
جنين يا بيماري مادر بايد قطعي و مستند باشد تصريح كرد: 

در صورت احتمال وجود ناهنجاري يا احتمال بيماري مادر 
كه تشخيص هيچكدام قطعي نشده باشد، امكان صدور 
مجوز و حت��ي ارجاع پرونده به كميس��يون وجود ندارد. 
در واقع شرط ورود به كميسيون سقط تشخيص قطعي 
بيماري يا ناهنجاري از س��وي پزش��ك داراي صلاحيت 
است. اينكه مادري ادعا كند تحت تأثير اشعه بوده يا دارويي 
خاص در زمان بارداري مصرف كرده به هيچ عنوان منجر 
به صدور مجوز نمي شود، مگر آنكه وجود ناهنجاري جنين 
احراز و اثبات شده باشد. ضمن آنكه هر نوع بيماري مادر 
حين بارداري نيز تهديدكننده ج��ان او نخواهد بود و در 
اين صورت منجر به صدور مجوز نخواهد شد.  او درباره نقش 
پزشك در موارد اورژانسي و حاد نيز گفت: در برخي موارد 
ممكن است مادر دچار بيماري يا مشكلاتي شده باشد كه 
حتي يك ساعت تأخير و ادامه بارداري منجر به فوت مادر 
و ازدست رفتن جنين شود، در چنين مواردي كه وضعيت 
مادر اورژانسي است و ساعت ها و دقيقه ها براي نجات جان 
او حائز اهميت است، نيازي به ارجاع فرد به پزشكي قانوني 
نيس��ت و بر اساس دس��تورالعمل ابلاغي از سوي رييس 
قوه قضاييه، پزش��ك متخصص مي تواند نسبت به ختم 

بارداري اقدام كند.

     مدت زمان رسيدگي
به درخواست هاي سقط جنين چقدر است؟

جعفري در خصوص مدت زمان بررسي پرونده هاي 
سقط در پزشكي قانوني در شيوه جديد صدور مجوز 
نيز گف��ت: در قانون حداكثر يك هفت��ه زمان براي 

بررس��ي پرونده س��قط و صدور مجوز در نظر گرفته 
شده است اما پزشكي قانوني در صورت تكميل بودن 
پرونده، معمولًا آن را به س��رعت بررس��ي كرده و به 
كميسيون ارجاع مي دهد و در كميسيون كه غالباً در 
همان روز تشكيل مي شود تصميم گيري نهايي انجام 
و رأي توسط قاضي كميسيون صادر و نتيجه به مادر 

اعلام مي شود.

     صدور بيش از ۸۸۰۰  مجوز سقط جنين 
در سال ۱۴۰۱

وي با تاكيد بر اينكه هرگونه مراجعه به پزشكي قانوني 
به معناي صدور مجوز براي انجام سقط نيست، گفت: 
اين پرونده ها دقيقاً بر اساس مفاد قانون با لحاظ موارد 
مجاز صدور مجوز، در نظر گرفتن سن دقيق بارداري 
و ساير ش��رايط لازم مورد بررسي قرار مي گيرند و تا 
زماني كه ناهنجاري جنيني، بيم��اري مادر باردار و 
س��ن دقيق بارداري براي كارشناس پزشكي قانوني 
مشخص نشود، پرونده به كميسيون تخصصي ارجاع 
نخواهد شد. در كميسيون نيز صدور رأي و نظر نهايي 
بر عهده قاضي و البته براس��اس توضيحات پزشك 
قانوني و پزشك متخصص است. معاون امور معاينات 
باليني سازمان در پايان اعلام كرد: در سال گذشته ۱۱ 
هزار و ۴۶ متقاضي سقط به پزشكي قانوني مراجعه 
كرده اند ك��ه براي ۸۳۶۲ مورد ب��ه دليل ناهنجاري 
جنين و براي ۵۱۷ مورد به دليل بيماري مادر مجوز 

سقط صادر شده است.

گزارش

يادداشت

دلايل كاهش لذت يادگيري در دانش آموزان
تمركز م��داوم ب��ر عملكرد 
تحصيل��ي و اعتبارس��نجي 
بيرون��ي مي تواند احس��اس 
ارزشمندي دانش آموزان را از 
بين ببرد و مانع اعتماد به نفس 
كلي آنها شود.كودك ممكن 
است دايماً از اينكه مبادا والدين 
خود را نااميد كند، بترس��د، 
كه منجر به استرس مزمن، فرسودگي تحصيلي و حتي 
مش��كلات جدي سلامت روان مي ش��ود. از سوي ديگر 
فشار والدين براي پيشرفت تحصيلي مي تواند باعث تجربه 
سطوح بالاي استرس و اضطراب در كودكان و نوجوانان 
شود. آنها ممكن اس��ت دايماً از اينكه مبادا والدين خود 
را نااميد كنند، بترس��ند، كه اين ترس مي تواند منجر به 
استرس مزمن، فرس��ودگي تحصيلي و حتي مشكلات 
جدي سلامت روان شود. سرزنش و فشار طولاني مدت 
مي تواند باعث ايجاد يا تشديد شرايطي مانند افسردگي، 
اختلالات اضطرابي و حتي افكار خودكشي در كودكان 
و نوجوانان ش��ود. ترس از شكس��ت و كمال گرايي بلاي 
خانمان سوز ديگري اس��ت كه ما با سرزنش و فشار وارد 
زندگي دانش آموزمان مي كنيم. كودكان و نوجواناني كه 
دايماً با سرزنش يا فشار مواجه مي شوند ممكن است ترس 
شديدي از شكست خوردن داشته باشند. حتي ممكن 

است كمال گرا ش��وند و براي جلوگيري از نااميد كردن 
والدين خود، براي استانداردهاي غير واقعي و دست نيافتني 
تلاش كنند. اين تلاش بيهوده مي تواند يك ذهنيت ناسالم 
ايجاد كند كه توانايي دانش آموز براي ريسك كردن، درس 
گرفتن از اشتباهات و كشف فرصت هاي جديد را از بين 
ببرد. آسيب بعدي كاهش انگيزه دروني و مشاركت فعال 
و كاهش لذت يادگيري در كودكان و نوجوانان است. فشار 
بيش از حد مي تواند منجر به كاهش انگيزه دروني و تعامل با 
دانش آموزان شود. به جاي لذت بردن از يادگيري، كودكان 
و نوجوانان ممكن است تنها براي تنبيه نشدن يا برآورده 
كردن انتظارات بيرون��ي والدين تمركز كنند كه اين امر 
مي تواند مانع كنجكاوي، خلاقيت و عشق طبيعي آنها به 
كسب دانش شود. تحقيقات نشان داده فشار بيش از حد و 
پاداش هاي بيروني مي تواند انگيزه دروني دانش آموزان را 
تضعيف كند و لذت يادگيري را در آنها كاهش دهد.  به ياد 
داشته باشيم هنگامي كه كودكان و نوجوانان صرفاً توسط 
عوامل بيروني مانند فش��ار والدين برانگيخته مي شوند، 
مشاركت و كنجكاوي آنها در فعاليت هاي تحصيلي كاهش 
پيدا مي كند.همچنين شكست و استرس مداوم مي تواند 
در تمركز، حافظه و عملكرد شناختي اختلال ايجاد كند. 
در ضمن ممكن اس��ت تمايل دانش آموزان براي كمك 
گرفتن يا سوال كردن را كاهش دهد و مانع از توانايي آنها 
در درك مفاهيم و يادگيري بهتر شود. از سوي ديگر وقتي 

دانش آموزان با فشار ش��ديد براي رسيدن به نمرات بالا 
مواجه مي شوند، ممكن است دچار عدم صداقت تحصيلي 
شوند و به راهكارهايي مانند تقلب يا سرقت ادبي متوسل 
شوند. ترس از شكست و تمايل به جلب رضايت والدين 
مي تواند آنها را به سمت رفتارهاي غيراخلاقي سوق دهد 
تا انتظارات غير واقعي والدين را برآورده كنند. پس يادمان 
باشد ترس از شكس��ت و ميل به برآورده كردن انتظارات 
غي��ر واقعي مي تواند برخ��ي از دانش آم��وزان را به روي 
آوردن به اقدامات غيراخلاقي بكشاند. آخرين آسيبي كه 
مي توانيم در اينجا ذكر كنيم عدم كشف علايق، استعدادها 
و توانمندي هاي بالقوه دانش آموزان و تيره شدن رابطه بين 
والدين و دانش آموزان است. از سوي ديگر تأكيد بيش از حد 
بر عملكرد تحصيلي زمان و انرژي كودك را صرفاً به سمت 
فعاليت هاي آكادميك هدايت مي كند و سبب مي شود تا 
از ساير زمينه هاي رشد شخصي و مسيرهاي تحصيلي و 
شغلي بالقوه دانش آموز غافل شوند. همچنين فشار مداوم 
مي تواند رابطه والد-فرزند را تحت تاثير قرار دهد. كودكان 
و نوجوانان ممكن اس��ت نسبت به والدين خود احساس 
ناراحتي و رنجش داشته باشند و با آنها احساس بيگانگي 
كنند كه اين امر منجر به افزايش تعارض، قطع ارتباط و 
عدم اعتماد دانش آموز به والدين مي شود. اين فشار مي تواند 
تأثيرات منفي گسترده اي بر رفاه عاطفي، سلامت روان و 

روابط آينده بين والدين و فرزندان داشته باشد.

زهرهبرزگر

رويخطخبر

درآمد خالص گردشگران سلامت معادل روزانه ۵۰۰ هزار بشكه نفت خام است
عضو شوراي عالي نظام پزشكي كشور گفت: با توجه به 
اينكه خدمات پزشكي در ايران از كيفيت بالاتري نسبت 
به بس��ياري از كش��ورهاي دنيا برخوردار است، درآمد 
خالص گردشگران سلامت را مي توان به معادل روزي 
حدود ۵۰۰ هزار بشكه نفت خام افزايش داد. علي دباغ 
افزود: سالانه حدود يك ميليون و ۲۰۰ هزار گردشگر 
سلامت به كش��ور ما مي آيند كه اگر هر كدام متوسط 
۲ هزار دلار در كشور خرج درمان و همين اندازه هزينه 
اقامت و رف��ت و آمد كنند، نزديك به ۵ ميليارد دلار در 
حال حاضر در اين حيطه درآمد كشور است اما مي توان 
اين ع��دد را به راحتي به حداقل ۱۸ ميليارد دلار يعني 
حداقل سالانه معادل ۱۸۰ ميليون بشكه نفت يا روزي 
حدود ۵۰۰ هزار بشكه نفت خالص بدون در نظر گرفتن 
هزينه هاي اس��تحصال نفت در نظر گرف��ت. او اظهار 
داش��ت: ضريب اش��غال تخت هاي بيمارستان كشور 
حدود ۷۰ درصد است و در حال حاضر ۱۵۰ هزار تخت 
بيمارستاني وجود دارد كه مي توان با كمي برنامه ريزي 
در داخل و خارج كشور، اين درآمد هنگفت را براي كشور 
ايجاد كرد. دباغ افزود: خدمات پزشكي در ايران نسبت 
به س��اير كشورهاي همسايه و بس��ياري از كشورهاي 
دنيا، از كيفيت بالاتري برخوردار اس��ت، ولي در جذب 
گردشگري س��لامت كشورمان با مش��كل روبروست 
به طوري كه در طي س��ال هاي اخي��ر، زنجيره جذب و 

انتقال بيمار خارجي در كش��ور به خوبي تعريف نشده 
است. او تصريح كرد: طي سال هاي اخير تلاش هايي براي 
رشد گرشگري سلامت صورت گرفته ولي كافي نبوده 
و كشورهايي از جمله هندوستان گردشگران بسياري را 
در حوزه سلامت جذب كرده، اگر سيستم فعالي در اين 
حوزه وجود داشته باشد مي توان در زمينه گردشگري 
سلامت خوب عمل كرد. دباغ افزود: مي توان نمايندگي  
بيمه هايي را زيرنظر نهادهاي دولتي براي اعتماد بيماران 
خارجي داير كرد كه گذشته از برطرف كردن مشكلات 

آنان، اعتماد گردشگران سلامت را به ارايه خدمات جلب 
و همزمان، صنعت بيمه هم به گردشگران سلامت ارايه 
خدمات و درآمد كس��ب كند.  عضو شوراي عالي نظام 
پزشكي تصريح كرد: تبليغات داخلي و خارجي در زمينه 
گردشگري سلامت موثر است، در بستر فضاي مجازي 
همه مي توانند تبليغ  كنن��د، مي توانيم با فراهم كردن 
بستر مناسب و بهره گيري از فضاي تبليغاتي و با توجه 
به تعرفه پايين نسبت به تركيه، گردشگران زيادي را به 

كشورمان جذب كنيم.


